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SKUPNA SEJA PREDSEDSTEV OK SZDL IN OS ZSS PTUJ 

DOGOVOR O LETOŠNJIH VOLITVAH 
V ponedeljek, 23. januarja sta se sestali na 

skupni seji predsedstvi Občinske konference 
SZDL Ptuj in Občinskega sveta ZSS Ptuj. 
Predsedstvi sta obravnavali in verificirali vse 
aktivnosti v pripravah na izvolitev nosilcev 
delegatskih dolžnosti, ki jim v tem letu poteče 
mandat. Za nosilce delegatskih funkcij- je 
trajanje mandata določeno dve leti, zato mo-
ramo letos v vsaki občini opraviti kandidacijske 
postopke in postopke izvolitve za predsednika in 
podpredsednika skupščine občine, predsednike 
in podpredsednike vseh treh zborov skupščine 
ter predsednike in podpredsednike skupščin in 
zborov skupščin samoupravnih interesnih skup-
nosti, ki so sestavni del skupščinskega sistema. 

Člani predsedstev so obravnavali tudi sestavo 
in naloge temeljnih kandidacijskih konferenc, 
pri čemer so kljub kritičnim pripombam na 
uspešnost dela temeljnih kandidacijskih 
konferenc, ugotavljali, da se dokumenti 
letošnjih postopkov ne bodo razlikovali od tistih 
iz leta 1982. Dogovorili so se, da je v bodoče 
potrebno pripraviti konkretne predloge za 
sestavo kandidacijskih konferenc in posameznih 
skupščin, posebej to velja za skupščine skup-
nosti. 

Na seji so člani predsedstev sprejeli tudi ro-
kovnik opravil za izvedbo kandidacijskih 
postopkov ter evidentirali možne kandidate za 
opravljanje posameznih funkcij. 

Javna razprava o evidentiranih kandidatih bo 
potekala do 5. februarja v vseh TOZD in krajev-
nih skupnostih. Prve temeljne kandidacijske 
konference bodo sklicane do 13. februarja, 
druga občinska kandidacijska konferenca do 17. 
februarja, volitve pa bodo opravljene 26. marca 
1984. 

i'o skupni seji se je ločeno sestalo še pred-
sedstvo občinskega sveta ZSS Ptuj in ocenilo do-
sedanje svoje delo in delo plenuma ter 
evidentiralo možne kandidate za predsednika, 
podpredsednika in sekretarja občinskega 
sindikalnega sveta ter člane predsedstva in ple-
numa, pri čemer so upoštevali kontinuiteto dela 
v sindikatih. L 

Sneg, ki je zadnje dni s primerno debelo odejo 
prekril zemljo, je razveselil tako kmetovalce kot vse 
druge, ki jim sneg nudi možnosti rekreacije v naravi. 
Posebno pa so se snega razveselili šolarji, saj je prišel 
kot naročen ob začetku zimskih počitnic, s šolarji pa 
dele veselje tudi cicibani. 

Snega so se nekoliko manj razveselili tisti, ki so 
zadolženi, da skrbijo za naše ceste in ulice. Čeprav 
vse krajevne ceste v nedeljo niso bile splužene, 
vendar promet bistveno ni oviral voznikov osebnih 
avtomobilov, zlasti ne tistih, ki so imeli zimsko 
opremo in so se skozi nedeljo napotili v hribe ali vsaj 

na podeželje. 
Te dni je izredno živahno, ne le na organiziranih 

smučiščih, temveč tudi okoli naselij. Pri tem so na 
boljšem otroci z gričevnatih in hribovitih predelov 
kol oni s polja. Toda tudi otroci na Dravskem in 
Ptujskem polju znajo izkoristiti vsako vzpetino, 
opuščeno gramoznico in podobno za sankanje in 
smučanje. Zaželimo jim. da jih nenadna odjuga ali 
preoster mraz ne bi prikrajšala za zimsko veselje. 
Kakoje cestna služba opravila naloge po sneženju v 
torek pa do zaključka redakcije še nismo mogli 
ugotoviti. 

Mali ustvarjalci ob velikem snežaku, ki so ga ustvarili z lastnimi rokami Foto: Konrad Zoreč 

Sprememba 
sklica seje 

zborov SO Ptuj 
Na .seji predsedstva Skupščine 

občine Ptuj so v ponedeljek,.23. 
januarja spremenili sklep o sklicu 
seje zborov SO Ptuj, ki bodo v 
ponedeljek. 13. februarja dopol-
dne in ne 9. februarja kot smo 
poročali v prejšnji številki Tedni-
ka. Do spremembe je prišlo na 
predlog oDČinske volilne komisiie 
in predsedstva OK SZDL Ptuj. 
Cire za uskladitev z rokovnikom o 
kandidacijskih in volilnih post-
opkov in za racionalnejšo izrabo 
časa. 

Delegati 22. zasedanja zborov 
SO Ptuj naj bi skupaj z ostalimi 
delegati sestavljali drugo kandi-
dacijsko konferenco, katere skli-
catelj bo Občinska konferenca 
•SZDL. Po kandidacijski konfe-
renci bodo delegati vseh treh 
zborov začeli s skupnim zaseda-
njem. Na njem bodo poslušali 
uvodne obrazložitve k vsem po-
membnejšim skupnim točkam 
dnevnega reda. Razpravo in 
sklepanje o posameznih točkah 
dnevnega reda pa bodo potem 
izvedli na ločenih sejah zborov. 
Podrobneje o vsebini dnevnih 
redov boriio poročali prihodnjič. 

Dogovor 
o nalogah SZDL 

v Ptuju so se v torek popoldne, 
24. januarja sestali na posvetu 
predsedniki in sekretarji krajev-
nih konferenc SZDL. Dogovorili 
so se o aktualnih nalogah krajev-
nih konferenc SZDL povezano s 
programom dela OK SZDL, na-
dalje o pripravah na volitve in 
i/vedbo temeljnih kandidacijskih 
konferenc, o nalogah ob eviden-
tiranju nabornikov in usmerjanju 
mladih v vojaške poklice ter o 
oblikovanju predlogov za pri-
znanja O F. f " 

SKLICANI ZBORI SKUPŠČINE OBČINE ORMOŽ 
tn t skupni seji se bodo v 
orek, zadnjega januarja sestali vsi 

"'je zbori Skupščine občine Or-
moz, ki jih je skUcal Tone Lusko-
2 ' Pj.edsednik ormoške občinske 
Skupščine. Na skupni seji bodo 

poslušali uvodno 
"oraziožitev k predlogu resolucije 

Pol'tiki izvajanja družbenega 

plana občine Ormož v letu 1984, 
razpravljali o njeni vsebini, 
sprejemali pa jo bodo delegati na 
ločenih sejah. Nadalje bodo na 
skupni seji obravnavali načrt 
uresničevanja dolgoročnega 
programa gospodarske stabilizacije 
v občini Ormož, program dela 
zborov občinske skupščine ter 

vprašanja delegacij in delegatov in 
odgovore nanje. 

Takoj po končani skupni seji se 
bodo delegati zbora združenega 
dela, zbora krajevnih skupnosti in 
družbenopolitičnega zbora sestali 
še na ločenih sejah. Poleg razprave 
o resoluciji bodo vsi trije zbori 
obravnavali še sklep o izvolitvi 

delegatov skupščine občine Ormož 
v svete in koordinacijske odbore 
pri predsedstvu OK SZDL Ormož 
ter opravili p>otrebne razrešitve in 
imenovanja. 

V zboru združenega dela in 
zboru krajevnih skupnosti pa bodo 
v skladu s svojimi pristojnostmi 
razpravljali še o družbenem 
dogovoru o skupnih osnovah in 
merilih za priznavalnine udeležen-
cem NOV in drugih vojn, ob-
ravnavali osnutek odloka o poseb-
nem občinskem davku od prometa 
proizvodov in od plačil za storitve 
v občini Ormož in obravnavali ne-
katere premoženjske zadeve. — u 

OCENA OBČNIH ZBOROV OSNOVNIH ORGANIZACU SINDIKATA 

Programi še deklaracijski 
prvo" ° svetu ZSS Ptuj že razpolagajo s 

občnih zborov osnovnih organizacij, 
do 10 organizacij je svojo nalogo opravila 
Zadnji ostali pa do konca januarja, ki je tudi 

Na ^^ konferenc osnovnih organizacij. 
jah tem^r ^^ ^ osnovnih organizaci-
^borov ^ P P" pripravi in izvedbi občnih 
Predlo so se tudi pri sestavi kadrovskih 
razprav"^" P® razveseljiva ocena glede 
dovoljevT zborih. Preveč so se člani za-
Poročiiî ^ poročili predsednikov in drugimi 
pripravi' ^^ razpravljali sami. Poročila so 
''odoč vsebujejo tudi smernice 

^^ecd 1 1 ? pa- ^^ so programi dela še 
*ijo nn^ - vsebujejo obvezo, da jihdopol-

^ h^n ^ sindikatih ni bilo lahko, lahko 
oo jUd, novo Vse manj je namreč 

zaupanja v delo sindikata in skepse, kaj sindikati v 
danih trenutkih lahko še store. 

V razpravah je bilo veliko povedanega glede de-
legatskega sistema in dela konferenc osnovnih orga-
nizacij, neskladja med rastjo življenjskih stroškov in 
osebnih dohodkov, položaja družbenih dejavnosti, 
medsebojnih odnosov, samoupravljanja. Stabilizacij-
ska prizadevanja so bila v razpravah le malo prisotna, 
bolj so zabeležena v poročilih predsednikov. Po pol-
ževo pa se uresničujejo tudi načela delitve po delu in 
rezultatih dela. 

V glavnem lahko razpravo označimo kot pro-
blemsko in življenjsko. Ne glede na to, da je bila 
razprava ,,ozka ali široka", jo je mogoče označiti kot 
odsev trenutnih razmer. Na sindikatih pa je, da se 
akcijsko in celovito spopadejo z nastalimi problemi. 

MG 

JANEZ STANOVNIK V PTUJU 

O MEDNARODNEM 
GOSPODARSKEM SISTEMU 

Akti\ družboslovcev ptujskega Srednješolskega centra, občinski 
komite ZKS in Delavska univerza Ptuj so pretekli petek organizirali v 
Ptuju predavanje profesorja Janeza Stanovnika, enega naših najboljših 
pt>znavalcev svetovnega gospodarstva. Zanimivega predavanja, ki je 
bilo v prostornih SŠC Ptuj. seje udeležilo okrog 170 Ptujčanov. 

Profesor Stanovnik je najprej govoril o vzrokih gospodarske krize.v 
svetu, zatem pa odgovarjali na vprašanja poslušalcev. Udeleženci pre-
davanja so lahko oB tej priložnosti kupili tudi njegovo knjigo Medna-
rodni gospodarski sistem, ki je sicer v prodaji v knjigarni Mladinske 
knjige v Ptuju. Povzetek zanimivega predavanja bomo objavili v na-
slednji številki Tednika. N. D. 

Profesor Janez Stanovnik govori Ptujčanom v novi predavalnici SŠC Ptuj 
foto: 1. kotar 

40 let zasedanja 
SNOS v Črnom ju 

v letošnjem letu obeležujemo v Sloveniji nekatere dogodke, ki so 
pomembni v zgodovini in razvoju naših narodov in narodnosti. V 
Skupščini SR Slovenije bodo posebno pozornost namenili tistim 
dogodkom, ki so povezani z državno in politično rastjo naSe družbene 
skupnosti. Glavni poudarek bo dan obeležitvi 40-letnice prvega zasedanja 
Slovenskega narodnoosvobodilnega sveta, ki je bilo 19. in 20. februarja 
1944 v Črnomlju. 

Letos poteka tudi 40 let otl ustanovitve strokovnih, upravnih, znan-
stvenih in kulturnih institucij, ki so po sklepu predsedstva SNOS začele 
delovati v letu 1944 v Beli Krajini. 

Na osnovi programskih usmeritev, ki jih je v zvezi s praznovanji in 
proslavami v letu 1984 sprejelo predsedstvo RK SZDL Slovenije, bodo 
letošnje proslave organizirane delovno, vsebinsko in racionalno, kar je 
tudi v skladu s skupnimi stabilizacijskimi prizadevanji. 

Odbor za obeležitev 40-letnice zasedanja Slovenskega narod-
noosvobodilnega sveta, odbor vodi podpredsednica SkupSčine SRS, Silva 
Jereb, se je doslej že dvakrat sestal in na osnovi pobud in predlogov 
podprl usmeritev, da bo slovesnost ob obletnici SNOS, 18. februarja v 
Črnomlju, zbori slovenske skupščine pa bodo to obletnico proslavili v ok-
viru rednega zasedanja, ki bo 20. februarja 1984. 

Prva letošnja seja 
zborov Skupščine SRS 

Včeraj, 25. januarja so se v Ljubljani, prvič v letošnjem letu, sestali 
delegati Zbora združenega dela. Zbora občin in Družbenopolitičnega 
zbora Skupščine SR Slovenije. Med pomembnejšimi dokumenti, o katerih 
so delegati sklepali, velja posebej omeniti predlog za izdajo zakona o 
javnem obveščanju, predlog za izdajo zakona o določitvi stopnje za 
združevanje sredstev rezerv v sklad skupnih rezerv gospodarstva Slovenije 
v letu 1984 (veljal bo za zavezance, ki niso sprejeli samoupravnega 
sporazuma), nadalje osnutek zakona o spremembah in dopolnitvah 
zakona o varstvu pred požarom ter osnutek zakona o pokopališki in 
pogrebni dejavnosti in urejanju pokopališč. 

O vseh teh zadevah je tekla razprava v delegatski bazi, to je v organih 
občinskih skupščin in v skupinah delegatov tudi na našem območju. Tako 
se je v Ptuju v petek sestala skupina delegatov za pošiljanje delegatov v 
republiški zbor združenega dela, v ponedeljek pa skupina delegatov za 
zbor občin. Na sejah so sodelovali tudi predstavniki tistih področij, ki 
strokovno delujejo na obravnavanih zadevah, da so tako skupno 
oblikovali stališča skupine delegatov, ki so preverjena pri uresničevanju v 
praksi in so jih včeraj delegati posredovali na zasedanjih zborov skupSčine 
SRS. 

FF 

Ptujska občina je še vedno med redkimi, če ne 
edina, ki se lahko pohvali s povečano prirejo mleka. 
Nedvomno je to rezultat dolgoletnega strokovnega pa 
tudi organizacijskega dela. Najpomembnejši,.oskrbo-
valci" z mlekom so člani in kooperanti kmetijske 
zadruge Ptuj. Lani jih je redno ali občasno oddajalo 
mleko kar 2.878 in sicer na % zbiralnicah. Skupno so 
oddali 10 milijonov, 853 tisoč litrov mleka. To je v pri-
merjavi z letom 1982 več za 8,2 odstotka in nekoliko 
manj, kot so načrtovali. Osnovni vzrok za odstopanje 
od plana je v sušnem letu in v mnogo manjših kohči-
nah krme. Največ je še vedno rejcev, ki oddajo letno 

do 2.500 litrov mleka, ti se hitro prilagajajo stanju, so 
pa pri celotni količini mleka zelo pomembni. Zadnje 
mesece minulega leta je bila prireja mleka celo nižja 
kot v enakem obdobju leta 1982, sedaj pa je že opazno 
rahlo povečanje prireje. 

Največ mleka je v minulem letu spet oddal Jože 
Lah iz Pongerc in sicer 117 tisoč litrov. Takih ,.veli-
kih" rejcev bi potrebovah še mnogo več. tako bi bilo 
planiranje mnogo lažje, pa tudi bolj realno. Kot smo 
že omenili pa je največ kmetij, ki imajo do tri molzne 
krave, število kmetij, ki oddajo letno nad 20 tisoč 
litrov mleka, pa celo pada. JB 



2 — DRUŽBA IN GOSPODARSTVO 26. januar 1984 — TEDNIK 
NEZAPOSLENOST 

NARAŠČA 
Ob koncu preteklega leta je skupnost za zaposlovanje občine Ptuj 

zabeležila 1370 brezposelnih delavcev. Okrog 60 odstotkov je nekvalifici-
ranih delavcev, 20 odstotkov je delavcev s poklicno šolo, prav toliko pa 
tudi tistih s srednjo šolo. Nezaposlenih z višjo in visoko izobrazbo je ok-
rog 1 odstotek. Bolj je zaskrbljujoča starostna struktura brezposelnih, saj 
je med njimi kar 59,7 odstotka ali 795 delavcev mlajših od 25 let. O 
možnostih za zaposlitev s posredovanjem občinske skupnosti za zaposlo-
vanje je tajnik skupnosti Milan Osterman oovedal: 

,,V zimskem času je možnosti za zaposlitev izredno malo, sicer pa so 
tudi v ostalih letnih časih potrebe po delavcih minimalne. Mislim, da pro-
blema brezposelnosti v tem letu ne bomo kaj dosti omilili. V tem letu bi 
lahko — po predvidevanjih — zaposlili 630 ljudi. V tej številki je zajet 
naravni odliv, ki znaša 3W ljudi — to so upokojitve, smrti in tako dalje. 
Naslednjih 240 delavcev pa naj bi zaposlili na novih delovnih mestih. V 
resoluciji smo zapisali, da bomo zaposlili okrog 800 delavcev. Razliko 
med 630 in 800 delovnimi mesti naj bi pomenile predčasne upokojitve. 
Naše predsedstvo in odbori, ki so o tem razpravljali menijo, da je to pri-
čakovanje preveč smelo in najbrž ne bo uresničeno." 

Kaj pa zaposlovaiy^ izven občine? 
,,Glede na majhne možnosti zaposlovanja v naši občini, se delavci 

skupnosti za zaposlovanje oprimemo vsake ponujene možnosti, ki nam jo 
tjonudi kdorkoli v Sloveniji. Tako na primer zaposlujemo dekleta v go-
stinstvu po vsej Sloveniji, večkrat so možnosti v Mariboru, Ljubljani in 
arugod. 

V večini primerov gre za zaposlitve, kjer je potrebno priučevanje ali 
prekvalifikacija glede na izobrazbo iskalcev zaposlitve. Kot pravi Milan 
Osterman, v organizacijah združenega dela niso najbolj navdušeni za 
sprejem' delavcev s srednjo izobrazbo na delovna mesta, kjer je potrebna 
dejanska nižja izobrazba. Pa tudi iskalci zaposlitve se neradi odločajo za 
takšna delovna mesta. 

S povečanjem števila brezposelnih se je povečalo tudi število tistih, ki 
imajo pravico do denarnega nadomestila v času brezposelnosti. Teh je 
običajno okrog 10 odstotkov vseh brezposelnih, ob koncu preteklega leta 
pa jih je v ptujski občini prejemalo denarno nadomestilo 151 ali 12 od-
stotkov. Število brezDOselnih se ie nekoliko CHjvečalo tudi na račun tistih 
delavcev, ki so bili zaposleni pri obrtnikih. Kot je povedal Milan Oster-
man, je med obrtniki vse več takih, ki morajo zaradi težav z reprodukcij-
skim materialom in zaradi oženja proizvodnje, odpuščati delavce. Na 
drugi strani pa bi lahko tisti, ki imajo serijsko proizvodnjo, zaposlili tudi 
do 12 delavcev, vendar jim tega zakon ne dovoljuje. 

V resoluciji zapisana 1,2-odstotna rast zaposlenosti za leto 1984, to-
rej po mnenju občinske skupnosti za zaposlovanje ni najbolj realna, pa 
vendar pravijo, da si bodo prizadevali zagotoviti zaposlitev čim večjemu 
številu brezposelnih. Seveda pa lahko to uresničijo le v tesnem sodelova-
nju z organizacijami združenega dela in ob pripravljenosti brezposelnih, 
da se zaposlijo tudi na delovnih mestih z zahtevano nižjo izobreizbo od 
dejanske. 

N. Dobljekar 

^ AVrOPREVOZ MARIBOR ~ PE PTUJ 

Dobro poslovanje 
Leto 1983 je bilo za poslovno enoto mariborskega avtoprevoza v 

Ptuju, izredno uspešno; realizacija je znašala 123 milijonov din. Delali pa 
so predvsem na melioracijah in gramoziranju cest za potrebe gozdnega 
gospodarstva in krajevnih skupnosti. Nekaj kamionov pa je redno 
,.zaposlenih" prf združenem delu in sicer cestni temeljni organizaciji, 
Agisu, Savini Gumarni, DO „01ga Meglič", Panorami, Petrolu, Ope-
karni, Mlekarni itn. 

Na začetku leta ima poslovna enota 125 članov kooperantov. Med 
letom 1983 pa se jih je nekaj izpisalo. V glavnem gre za člane iz drugih 
republik, ki razpolagajo s težko gradbeno mehanizacijo in si iščejo delo 
na matičnem območju. Nekateri so obrt odjavili, druge so upokojili, spet 
tretji so obrt zapustili zaradi samih pogojev, ki najbolj ne ustrezajo. 

L)a bi dobili čim boljši pregled nad svojimi člani, so v poslovni enoti 
kategorizirali člane: uvrstili so jih v tri skupine. Takih, ki delajo 100 
odstotno prek poslovne enote je 59, od 20 do 70 odstotkov jih dela 17, le 
občasno pa 49. 

Gume in rezervni deli so jih v letu 1983 najbolj mučili. Zaenkrat še 
nimajo dovoljenja za vožnjo v tuje države in zato tudi ne razpolagajo z 
devizami. Devize pa so ,,pogoj" za nakup gum in rezervnih delov. 
Problem leta 1983 je bilo tudi plinsko olje. Prek komiteja za kmetijstvo 
pa so uspeli dobiti vsaj najnujnejše količine že zavoljo del pri melioraci-
jah. 

Obrtna zadruga Avtoprevoz MB, katere član je poslovna enota, 
posluje s 4 odstotno provizijo. V letu 1983 pa je bilo na delnih skupščinah 
izglasovanih še dodatnih 2 odstotka, ki se bodo obračunavali do konca le-
ta 1984. Ta sredstva so posojilo zadrugi in bodo kooperantom vrnjena z 
obrestmi. Uporabila se bodo za plačila kooperantom. Veliko število 
menic namreč onemogoča pravočasno plačevanje. 

Za leto 1984 se jim obljublja dovoljenja za sodelovanje v mednaro-
dni špediciji. Na nivoju republike pa naj bi zagotavljali tudi devize za 
nakup gum. Nadaljevali bodo tudi z delom pri melioracijah. 

MG 

OBRAT KOLESNIH ZAVOR V PTUJU 

Uspešno delo in novogradnja 
v Obratu kolesnih zavor, ki je v 

sestavi Združene industrije vozil 
TAM TOZD Karosernica, je 115 
zaposlenih. Vodja obrata Diter 
Hvaleč takole ocenjuje lansko po-
slovno lefo TAM-a in obrata: 

,,Kazalce, s katerimi merimo 
uspehe, bodo še zbrali in uredili 
planerji, načrtovalci, torej ljudje, 
ki se ukvarjajo z računovodskim 
spremljanjem in nadzorom. Tamo-
va prehojena pot ni bila lahka. So-
očali smo se s podobnimi težavami 
kot ostalo gospodarstvo. Kljub te-
mu smo dosegli višjo rast proiz-
vodnje kot v letu 1982 in v glavnem 
dosegli predvideno proizvodnjo vo-
zil. Spodbudno je zlasti to, da smo 
se uveljavili z novimi proizvodi, 
zlasti težjimi tovornimi vozili na 
novih tržiščih. Ta vozila so plod 
lastnega razvoja in izdelana v rela-
tivno kratkem času. Z rastjo oseb-
nih dohodkov sicer ne sledimo rasti 
življenjskih stroškov, vendar ima-
mo varno prihodnost. Zavedamo 
se, da so v borbi za stabilizacijo po-
trebna tudi odrekanja za boljšo pri-
hodnost. Namreč, naša dejavnost 
zahteva izredno velika vlaganja v 
razvoj in v sredstva za delo, če želi-
mo slediti tehnološkemu napredku. 

V obratu kolesnih zavor smo od 
leta 1979 izdelali blizu 180 tisoč za-
vor. Lani smo izdelali 45 tisoč za-
vor in planske zadolžitve presegli. 
Obseg zadolžitev v norma urah smo 
prekoračili za 2 odstotka, stopnja 
izkoriščenosti delovnega časa je do-
kaj ugodna, nad 84 <¥o. Izločena 
proizvodnja zaradi slabe kakovosti 
ne presega 0,2 % vrednosti celotne 
proizvodnje. Nadurnega dela v 
glavnem ne poznamo, je okrog 
0,8 % od skupnega fonda norma 
ur. Predvidevamo, da bodo stroški 
proizvodnje nekoliko preseženi za-
radi hitre rasti cen repromaterialov 
in energije. Starostna struktura v 
poprečju ne presega 30 let, kvalifi-
kacijska pa je v razmerju 45 proti 
55 v korist ustrezni kvalifikaciji 
oziroma srednji in višji izobrazbi 
kovinske stroke." 

— Ste z doseženim zadovoljni? 
,,Nismo zadovoljni, ker si želimo 

še večjih delovnih zmag. Prej sem 
omenil težave z materialom. Z 

ustreznim krmiljenjem proizvodne-
ga procesa oziroma resursov, ki 
stopajo v ta proces, je veliko težav 
glede na stabilizacijska prizadeva-
nja našega gospodarstva in svetov-
no recesijo. Da si temu kos, je zelo 
pomembna pravilna kadrovska po-
litika. Opažamo nezainteresiranost 
delovnih organizacij v ptujski ob-
čini za boljšo izobrazbo delavcev 
na kvalificiranih delovnih področ-
jih. Precej časa se trudimo, da bi se 
v Ptuju organiziralo šolanje kadrov 
ob delu za pridobitev ustrezne kva-
lifikacije kovinske stroke. To nam 
ne uspe kljub angažiranosti Sred-
nješolskega centra, saj je kandida-
tov premalo. Najbolj vztrajni sode-
lavci zato obiskujejo ustrezno šolo 
v Mariboru, kar je seveda bolj na-
porno in dražje, v Ptuju pa imamo 
skoraj idealne nežnosti." 

— Kako pa gre z novogradnjo? 
Kaj boste pridobili? 

,,Kljub težki gospodarski situaci-
ji moramo vlagati v nove pridobit-
ve, saj vsakršno omahovanje in ne-
odločnost danes imata lahko hude 
posledice v prihodnosti. Tovarna 
avtomobilov in motorjev se je odlo-
čila, da vloži družbena sredstva v 
posodobitev lastne tovarne koles-
nih zvor v Ptuju v višini blizu 500 

milijonov dinarjev. Glede na to, da 
se je investicijska gradnja začela 
sredi leta 1983, so sredstva zagotov-
ljena. Izvajalec del po sistemu na 
ključ je Gradisova temeljna organi-
zacija iz Maribora. Projekt razširit-
ve zajema izgradnjo proizvodne 
dvorane v izmeri 3000 kvadratnih 
metrov v etažni prizidek in ostale 
pomožne objekte kot so zaklonišče, 
skladišče plinov in drugo. Do kon-
ca leta smo za gradnjo porabili 60 
milijonov dinarjev. Delo gre po 
predvidenih terminih in izvajalec 
zagotavlja pravočasnost dokonča-
nja gradnje, ki bi jo sklenili v leto-
šnjem zadnjem četrtletju. V glav-
nem bo vgrajena domača oprema 
razen nekaj ključnih strojev speci-
aliziranih firm. Z investicijo bomo 
zlasti pridobili lastne zavore in 
odpravili dragi uvoz. Delovni po-
goji bodo neprimerno boljši, z eko-
nomskega stališča pa tehnologija 

zagotavlja varno in čisto delovno 
okolje. Z rastjo proizvodnje pa 
bomo potrebovali dodatno delovno 
silo." 

— V Ptuju se precej pogovarja-
jo o sodelovanju TAM-a in Agisa. 
Kaj menite o tem? 

,,Delovni organizaciji sodelujeta 
praktično od same ustanovitve. So-

delovanje sledi na klasičnem kupo-
prodajnem odnosu, kar gotovo ne 
omogoča združevanja vseh poten-
cialov. Trenutno v ZIV TAM teče 
proces spreminjanja organizacijske 
oblike sestavljene organizacije v 
poslovno skupnost. S tem ne misli-
mo odstopati od potrjene usmerit-
ve, ampak pridobiti kakovostnejšo 
organizacijsko povezanost s širšim 
avditorijem v naši reprodukcijski 
verigi. Vsem partnerjem je omogo-
čena samostojna opredelitev za 
vstop v skupnost. Praksa nas je izu-
čila, da moramo naše odnose izgra-
jevati potrpežljivo, dosežena raz-
merja uzakoniti in celotni proces 
razvoja samoupravno dograjevati 

Skupno z delovno organizacijo 
Agis tečejo analize proizvodnega 
programa kar bo osnova za nadalj-
njo programsko usmeritev, boljšo 
delitev dela, višjo produktivnost in 
drugo." 

i 
— Se nekaj o tem kaj vas čaka v 

letu 1984? 

,,Zlasti to, da organiziramo pro-
izvodnjo zavor za 10 tisoč vozil v 
skladu z našim gospodarskim na-
črtom, zaključiti izgradnjo, opre-
deliti bodočo organizacijsko obli-
ko, organizirati volitve v samo-
upravne organe in družbenopoliti-
čne organizacije, urediti nagrajeva-
nje po delu, spodbujati medsebojne 
odnose v skladu s samoupravno so-
cialistično moralo, voditi računa o 
vseh aktivnostih, ki vplivajo na 
proizvodni proces v širšem smi-
slu." 

1. kotar 

Gradnja nove proizvodne dvorane dobro napredufe (foto M. Ozmec) 

Diter Hvaleč (foto M. Ozmec) 

RESOLUCMA O POLillKI IZVAJANJA DRUŽBENEGA PLANA OBČINE ORMOŽ 

Upoštevani predlogi in pripombe 
Zbori skupščine občine Ormož 

so na ločenih sejah, ki so bile kon-
cem decembra 1983, razpravljali o 
osnutku Resolucije o politiki iz-
vajanja družbenega plana oHčine 
Ormož v letu 1984 in daU vrsto 
pripomb, pa tudi konkretnih 
predlogov, ki jih na kratko 
povzemamo. 

Opredeliti obnovo ceste Salov-
ci—Krčevina, na odseku 
Grabe—Salovci v KS Središče, ter 
uskladiti finančno konstrukcijo s 
Cestno-komunalno skupnostjo 
Ormož. 

Pri poglavju vodooskrba je tre-
ba dodati sanacijo vodnih virov na 
Otoku in zgraditev dela vodovoda 
Cvetkovci—Osluševci. 

H komunalni dejavnosti dodati 
redno vzdrževanje cest in opredeli-
ti obnovo cest v naseljih Bresni-

ca—Xasigovci v KS Podgorci in v 
Veličanah, KS Ivanjkovci. 

Trgovinska organizacija Zarja se 
mora opredeliti glede trgovin v 
Veliki Nedelji in na Tomažu pri 
Ormožu. 

Pri posameznih nalogah na pod-
ročju kmetijstva je treba konkret-
no opredeliti nosilce razvoja. 

V nove investicije bolj vključiti 
investitorje zunaj občine ter 
pregledati ustreznost predlaganih 
investicij. 

Na področju skupne porabe op-
redeliti prednostne samoupravne 
interesne skupnosti in izvajanje 
referendumskega programa, zlasti 
glede telovadnice v Središču. 

Uskladiti stabilizacijski program 
z resolucijskimi izhodišči, vključiti 
v resolucijo naloge pri povečanju 
produktivnosti dela in jo v besedi-
lu uskladiti z republiško resolucijo. 

O osnutku resolucije je raz-
pravljalo tudi predsedstvo ob-
činskega komiteja ZKS Ormož in 

sprejelo stališča, da je treba op-
redeliti vzroke nedoseganja na-
črtovanja kmetijske proizvodnje, 
ki so prisotni v f>osameznih delov-
nih okoljih. Glede na precej neu-
resničenih investicij v letu 1983 je 
treba ugotoviti odgovornost indi-
vidualnih poslovodnih organov in 
drugih nosilcev planiranja v OZD, 
SIS in KS. Opredeliti je treba tudi 
odgovornost združenega dela za 
zagotavljanje novih delovnih mest 
z večjo gibljivostjo in smelostjo pri 
načrtovanju in uresničevanju 
razvoja posameznih OZD. 

Občinska konferenca ZSMS 
Ormož je imela k osnutku resolu-
cije prav tako precej pripomb. 
Menili so, da je treba preveriti 
realnost 5,2 <Vo dviga fizičnega 
obsega industrijske proizvodnje, 
zlasti glede na nerealizirane in-
vesticije v letu 1983. Tudi se niso 
strinjali z načrtovanim 2 % pad-
cem realnih OD, ker bi to pomeni-
lo še večje zaostajanje osebnih 

dohodkov občanov za republiškim 
poprečjem in s tem tudi občutnejši 
padec standarda. Predlagali so, da 
ie treba ndločneie uveljaviti kad-
rovsko politiko, z njo povezati 
štipendiranje, poklicno usmerjanje 
in srednje usmerjeno izobraževa-
nje. Predlagali so tudi dopolnitve v 
zvezi z dejavnostjo gostinstva in 
turizma ter izrazili zaskrbljenost 
glede napovedane rasti stanarin, 
kar bi zlasti prizadelo mlade druži-
ne. 

Izvršni svet SO Ormož ie vse te 
predloge m pripombe obravnaval, 
do njih zavzel ustrezna stališča in 
jih po možnosti upošteval v 
besedilu predloga resolucije. O tem 
predlogu sedaj razpravljajo v te-
meljnih delegacijah v OZD in v 
KS. Končno besedo pa bodo izrek-
li zbori skupščine občine Ormož, 
ki se bodo sestali v torek, 31. ja-
nuarja, najprej na skupni, potem 
pa Se na ločenih sejah. 

— u V GOSTINSTVU SE PRIPRAVLJAJO 
NA SEZONO 

Razmere gospodarjenja 84 bodo v tozd Gostinstvo 
Haloški biser Ptuj podobne, kot v letu 1983. Promet 
ne bo odvisen samo od poslovnih odločitev temeljne 
organizacije, temveč bo nanj vplivala vrsta omejeval-
nih okoliščin, ki bodo turističnemu gospodarstvu 
začrtale osnovne pogoje gospodarjenja oziroma 
poslovanja in hkrati raven finančnih rezultatov. 

Za letos so se navkljub vsemu obvezali za obsežne 
planske cilje. Tako bo količinska prodaja pijače večja 
za 2 pri hrani, napitkih, tobačnih izdelkih in 
nočninah je načrtovana 3% rast in podobno. Cilje pa 
bodo uresničili le, če bodo pri uresničevanju sodelo-
vali vsi delavci. 

Dosegli naj bi vsaj minimalno akumulacijo. V 
planu imajo namreč določene investicije oziroma vr-
sto investicijsko-vzdrževalnih del. Nekatere naloge iz 
prejšnjih let namreč prenašajo v letošnjo in tudi v za-
dnje leto srednjeročnega obdobja 1981—85. Se vedno 
je v načrtu adaptacija ribje restavracije, dalje širitev 
pivnice Zlatorog, v načrtu so še ureditvena dela pri 
Roziki in Novem svetu. V nekaterih obratih pa bodo 
zamenjali dotrajano opremo. 

Stabilizacijski program dopolnjujejo že od leta 
1979. Tudi letošnji je precej zajeten. Najobsežnejše je 
poglavje o varčevanju s sredstvi, zlasti še z elektriko 
in gorivi. 

Pomembno mesto v letošnjem planu ima tudi skrb 
za popestritev ponudbe in organizacija kulinaričnih 
prireditev. Prva je na vrsti ku;iranka pod naslovom 

,,kaj so kuhale naše babice?". V ta namen so 
že zbrali okrog 40 receptov, ki jih odlikuje enostav-
nost, preprostost in dokajšnja kaloričnost. Po 
preizkusu, bodo ta jedila vključevali tudi v jedilnike 
posameznih obratov. Ta prizadevanja pa so močno 
okrnjena, saj je na dlani odlok ZlS-a o zamrznit,, 
cen. V takih pogojih pa je težko oblikovati stvarne 
cene. 

UDsežen je tudi program prireditev. Novo v 
letošnjem programu so kulturni večeri. Vsak mesec 
bodo organizirali vsaj enega, prvi bo že 25. januarja, 
ko bo v hotelski dvorani nastopil znani pantomimik, 
Adres Valdes. 

S programom izobraževanja, ki je prav tako zaje-
ten pa želijo izboljšati kvalifikacijsko strukturo in na 
ta način tudi kakovost ponudbe, izboljšati odnos 
gostinskega delavca do gosta in s tem povečati proda-
jo. Letos so že organizirali 5-dnevni tečaj higienske-
ga minimuma, predavanie o oreanizaciii dela: v 
•februarju bodo pripravili tudi 30-urni tečaj nemškega 
jezika. Poleg tega pripravljajo še predavanje o 
ekonomiki gospodarjenja s sredstvi in o vinski kultu-
ri. Pomembno mesto v programu pa ima tudi 
izobraževanje v sorodnih organizacijah. 

V okviru priprav na sezono, ki se pri nas začne v 
maju ali juniju, je tudi pravočasna seznanitev s 
ponudbo. Pri tem bodo nastopali skupaj z ostalimi 
turističnimi dejavniki v občini. 
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Skupnost za preskrbo brez MIPA 
Delavska sveta temeljnih organizacij Veleprodaja 

in Maloprodaja ptujskega Mipa sta sklenila, da 
delovna organizacija odstopa od samoupravnega 
sporazuma o ustanovitvi samoupravne interesne 
skupnosti za Podravje. O razlogih odstopa je name-
stnik direktorja DO Min Franc Zadravec novedal: 

,,Mnoge zadeve v zvezi s preskrbo, ki jo naša 
delovna organizacija opravlja na našem območju, 
usklajujemo v okviru medobčinske gospodarske 
zbornice za Podravje in njenih organov. Ko smo 
ustanavljali samoupravno interesno skupnost za 
preskrbo Podravja smo predvidevali, da bomo lahko 
v skupnosti usklajevali nekatere zadeve. Vendar že 
naše pripombe in predlogi, ki smo jih podali k sa-
moupravnim aktom skupnosti, niso bili sprejeti, ra-
zen nekaterih manj pomembnih. Nadalje smo se 
poskušali usklajevati glede programov dela skupno-
sti, vendar tudi tu naše pripombe niso bile sprejete. 

Tako smo ugotovili, da v skupnosti ni nobenih 
možnosti za tvorno sodelovanje in usklajevanje vpra-
šanj s področja osnovne preskrbe. 

Preskrba v ptujski občini ni problematična, verjet-
no imaio na tem Dodročiu več težav v Mariboru. Za-
to je bila v programu dela predvidena tudi gradnja 
določenih skladišč in nekaterih drugih objektov, ki bi 
bili skupni. Vendar skupnih objektov ne potrebuje-
mo, saj mora imeti vsaka občina svoje ustrezne 
objekte." 

Ali to pomeni tudi manjše sodelovanje s sozdom 
Tima in drugimi organizacijami, ki oskrbujejo 
Podravje? 

,,Ne, saj je sodelovanje utečeno in skupnost za 
preskrbo na sodelovanju s poslovnem smislu ni 
vplivala. Poleg tega je v Mercatorjevem komer-
cialnem planu zajeta Tima kot pomemben dobavitelj 
našega sozda. Naš odstop od samoupravnega 
sporazuma zato tudi ne pomeni manj usklajeno 
ponudbo oziroma oskrbo z osnovnimi življenjskimi 
artikli, saj p)oteka usklajevanje v medobčinski go-
spodarski zbornici." 

Med razlogi za odstop od omenjenega sporazuma 
je tudi financiranje strokovne službe skupnosti za 
preskrbo. Zakaj? 

,,Menimo, da bi naj strokovna opravila za skup-
nost opravljal oddelek za gospodarstvo mesta Mari-
bor. Tako je bilo v začetku tudi dogovorjeno. Pozneje 
ie prišlo do ustanovitve posebne strokovne službe. 5e 
vedno smo prepričani, da posebna strokovna služba 
ni potrebna, saj bi morala biti skupnost mesto 
dogovarjanja ne pa za kakršnokoli drugo strokovno« 
delo. Tako strokovno delo, kot ga opravlja omenjena 
služba, lahko opravijo strokovne službe za gospodar-
stvo v posameznih občinah ali pa tudi strokovna 
služba medobčinske gospodarske zbornice." 

N. Dobljekar 
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Načrt uresničevanja dolgoročnega programa 
gospodarske stabilizacije v občini Ormož 

rtKfurskJ naCn ure>ničevanja gospc^larekc 
pmišiavlja konkretizacijo m 

" ^ f z S S ^ nalog ter ukrepov, kakor tudi 
" " ^ Z ^ ^ d r u t b c n c subjekte, ki lahko 

^̂ n̂ja v gospodar-
^ ^ n dnižbcnih dejavnostih s kvalitetnimi 

bodisi kratkoročno, oziroma dolgo-
povečanje proizvcxlnje. izvoza, 

l^^podarjenje m zmanjševanje vseh 
porabe. 

Ti ^»^-P« SO v povezavi s programom 
^ ^ b i t e i j e . ki ga izvajamo na 

m republiškem nivoju, enako velja 
kratkoročne ukrepe, saj segamo z njimi v 

^ U n i n j a n j e dmžbeno ekonomskega Uanja 

ukrepe bomo usmeri-
li t pod krepitve materialnega položaja OZD 
iaa -iandaJda delavcev \ združenem delu in 

pomeni delež izvoza gospodar-
v o*>eini te 4-5 % CP letno, je potrebno 

siviJbuji"«« izvozno usmeritev z dejavniki, ki 
v pretcšnosli občine ali intervencijami pri 

jespuMi^kih ustreznih organih. Prednost imajo 
S e j ^ o . sedaj le 0,6 % CP, industrija sed^ 

CP in malo gospodarstvo, ki še ni 
\ t l jučeno v izvoz. 

Ta proeram bo uresničljiv, če bodo priteg-
EkiiiiHvsisut^ekti: DPS. DPO. OZD, prebival-

in d d a r a z enakim hotenjem in. če mu 
me obračali hrbta najbolj odgovorni 
roiwiki 22 spreminjanje družbeno ekonomskih 
»ndmosav in, če bo program enoten za celotno 

Pipogram je odpri za nove pobude vseh 
vbtjmim' in delovnih ljudi in bo zaživel prek 
((Jdkaaasfcc^a sistema in delovanja vseh dniž-
j^eoojpclitičziih sil Komisija bo sproti zbirala 
ilagm^«;jala nove pobude in jih vključevala v 
jJkmnosti izvajanja tega programa. 

V (Oifanizacijah združenega dela in samou-
jva^n^ iniencsnih skupnosti bodo izdelani 
tastoi stalšlizadjski programi, ki so sestavine 
».̂ Svamskesa "stabilizacijskega programa, zato 
jsMra bari delo komisije v tesni povezavi z 
OZD iin SIS v vsebinskem in ča.sovnem 
^smisla. 

N,»čn mora biti vsklajevan z ob6nskimi 
inc$iciii)ucii|skiini izhodišči, saj lahko le v tem 
pmifflaera konkretno zavezuje vse subjekte v 
eaD0«a0 inajanje želenih ciljev. 
SEDANJI ZADRŽKI ZA RAZVOJNE 
MOŽNOSTI SO: 

— začetna sredstva za projekte, urejanje 
urganjje gospodarske infrastrukture, 

emcj^ija. obla t i za posojeni denar, 
— fK»ald aktivnasti razvoja so zaradi 

fiwaočiiiili in kadnovskih razmer nemočni in 
inadi premalo odločni, 

— obresme mere za izposojeni denar so 
mcms ovira nadaljnjega razvoja. 

— aikumvilatij.t le \ nenehnem upadanju in 
r.priK!ulkCij>ka >p<>sobnosl gosp<xiarskih or-
ganizacij £adt>>tuje le še za enostavno repro-
dukcijo. 

— življenj^-ki standard je v upadanju in 
prev.-ga \ ša pričakovanja v zadnjih letih. 

— položaj delavcev družbenih dejavnosti 
r>cnehno siahi in postaja resno družbeno 
\ pra^nje. 

KONKRKTNE USMERITVE DOLGO-
ROČNEGA PROGRAMA STABILIZACIJE 

KMETIJSTVO; Na področju zemljiške 
ureditve izdelava agrokarte, dokončanje zače-
tih melioracij na območju Sejanske doline, 
izvedba melioracij na območju Obrež—Sredi-
T̂C- izvedba komasacije na 1050 ha na ob-

močju Tr^ovišča, Cvetkovcev in Oslušavcev 
in izdelava tehnične dokumentacije za melio-
racije na 70 ha v Lešniški dolini. Takoj je 
ireha pričeli z evidentiranjem slabo izkorišče-
nih zemyi$č .in pripravo ukrepov za njihovo 
vključitev v družbeno organizirano proizvod-
no. Prav tako je treba izdelati program 
i^brBčanja družbenih kmetijskih zemljišč, ki 
se d a j i ^ v najem. Izpolnjevati je treba letne 
načrte za setev sladkorne pese in pšenice v 
okviru republiškega setvenega plana. Intenzi-
virati rastlinsko, zlasti poljedelsko proizvod-
njo in za'vsako" kmetijo opredeliti najustrez-
ngsi kolobar glede na proizvodne možnosti. 
Z uvajanjem pridelovanja delovno intenziv-
nih vrtnin boljše izkoristiti predelovalne 
zmogljivosti Droge TOZD Gosad in skleniti 
ustrezni sporazum med Drogo TOZD Gosad 
in KK »Jeruzalem« Ormož. Izdelati načrt 
otwK)ve sadovnjakov v okviru sadjarskih 
skupnosti in obnove vinogradov v vinogradni-
adh skupnostih. Z intenziviranjem travniških 
površin in z oskrbo organizirane živalske 
proizvodnje s superkoncentrati povečati sta-
iež živine in prirejo mleka in mesa. 

Kmetijski kombinat »Jeruzalem« Ormož 
iTiora pripraviti plane in dolgoročne usmeri-
tve itzvoza ter zmanjševanja uvoza. V letu 
1984 je potrebno izvoziti: 20% pitanega 
goveda iz proizvodnje TOK in vso družbeno 
proizvodnjo. 15-20-% vse proizvodnje vina. 
15-20 % proiZvxxinje sadja iz družbene proiz-
vodnje. 60 % proizvodnje hmelja in pričeti z 
izvozom krompirja (okoli 100 ton). Delež 
izvoza se m ^ a vsako leto povečevati. 

Načrti>o je treba širiti in strokovno krepiti 
pospeševalno službo in zagotavljati potrebna 
sredstva iz republiškega in občinskega inter-
ventnega sklada. Izdelali sistem davčnih 
olajšav za organizirano kmetijsko proizvod-
njo. Preučiti možnost financiranja določenih 
pospeševalnih ukrepov iz proračuna občine. 
Oceniti sedanjo organiziranost zasebnega 
sektoiila kmetijstva, povezanega v TOK in jo 
po potrebi dograditi. 

SA TODROCJU INDliSI RUh zagotoviti 
pti.>kr(x) z energijo z zgraditvijo phnovoda. 
P<>.pe^cvati je treba izvoz na konvcrtibiino 
področje Skrbeti za kvalitetnejše gospodaije-
nje s povečanjem prinluktivnosti. gospodar-
m>sti in rentabilnosti z odpravljanjem ozkih 
grl v proizvodnji, zniževanjem režije in 
Droi/vodnih stroškov, analizirati organizacijo 
dela kadrovsko zasedbo in izvajati ustrezno 
kadrovsko politiko. Prestrukturirati proizvod-
njo. uvajali nove proizvodne pro^ame in 
i/delati programe razvojnih možjiosti. Napra-
viti opLs del in nalog ter analitičnih ocen in 
uveljaviti nagrajevanje po delu na osnovi teh 
aktov. Elastičneje prilagajati prispevne stop 
nje za družbene dejavnosti. Razvijati višje 
t>blike poslovnega sodelovanja na osnovi 
samoupravnih sporazumov za preskrbo s 
surovinami in reprodukcijskim materialom. 
Spodbujati inventivne in inovacijske dejavno-
sti v OZD. Uvajati večizmensko delo zaradi 
boljše izrabe zmogljivosti. 

DROBNO GOSPODARSTVO: Bistveno 
različne razvojne značilnosti, različni položaj 
in vloga posameznih skupin dejavnosti v 
drobnem gospodarstvu terja tudi različne 
ukrepe, naloge, različne izvajalce ter pristope 
/a pospešitev razvoja. Nosilci razvoja posa-
meznih skupin dejavnosti drobnega gospo-
darstva morajo biti finalisti iz industrije in 
gradbeništva (TJK Primat. Ograd, Marles)za 
koperacijsko proizvodnjo v drobnem gospo-
darstvu. pospeševati pa morajo tudi razvoj 
ostalih storitev. Dodeliti in vzdrževati je treba 
poslovne prostore za obrtne dejavnosti. Obli-
kovati stimulativnejšo davčno fK>litiko za 
posamezne skupine dejavnosti, zlasti za 
proizvodno, storitveno in dom.ačo obrt. Opre-
deliti dificitame obrtne dejavnosti v občini v 
svrho pospeševanja. Izdelati programe razvo-
ja drobnega gosp^arstva in sprejeti družbeni 
dogovor o pospeševanju drobnega gospodar-
stva z opredelitvijo obveznosti z Isitrejši 
razvoj. Normativno je treba urediti, da bo 
moč dodatno zaposlovati v drobnem gospo-
darstvu in izdajati začasna dovoljenja za 
obrtnike začetnike, za carinske olajšave in 
podobno. Zagotoviti prostorske fjogoje za 
razvoj drobnega gospodarstva z izdelavo 
tehničnega dela zazidalnih načrtov obrtne 
cone; odkup zemljišč in izvedbo komunalne 
opreme. Kreditni banki Maribor bodo pred-
lagali izdelavo kriterijev za kreditiranje drob-
nega gospodarstva v združenem in samostoj-
nem osebnem delu. 

Pri izvajanju politike proizvodov in storitev 
je treba težiti k diferenciranemu pristopu 
•>zidanja« cen s težnjo po umiritvi rasti in večji 
družbeni kontroli. 

(Povzeto iz gradiva za sejo zborov SO 
Ormož, konec prihodnjič) 

Predlog evidentiranih možnih kandidatov 
za nosilce vodilnih funkcij v občini Ptuj 

{MCidOajp razprave v raznih organih in <w-
»anSiadi^. v okviru skupSčine občine Ptuj in 
^npSin samoupravmh interesnih skupnosti je 
kooiinfifflacijski odbor za kadrovska vprašanja 
^ proisedtav-u OK SZDL Ptuj pripravil preA-
Ik^ evilentiranih možnih kandidatov za nosilce 

funkcij Skuji^čine občine Ptuj in skup-
^ SB, ki so dd skupščinskega sistema. Pred-

W potrjen na skupni seji predsedstev OK 
StDL in OS ZSS in dan v javno razpravo, ki bo 
irapUadoS. februarja. 
^ ^vucns so evidentirani tisti možni kan-
l™®®^ te funkcije opravljajo sedaj oz. od le-

l ? ^ so biU izvoljeni. Spremembe so 
le v §tirih primerih, ker so sedanji 

fimkdj izvoljeni za opravljanje drugih 
dolžnosti, ker so preobremenjeni z 

^ J^*«« n« dragih področjih ali pa je bfla 
njihova osebna želja. V nadaljeva-

predlog evidentiranih možnih 
s tem, da za tiste, ki so na novo 

^"Kourini navajamo nekaj več podatkov. 

OBČINE PTUJ: 
skupščine FRANC Tetičkovič 

Pitdsednik). 
skupščine Radenko Sale-

^|«wls«lioco zbora združenega dela Rozina 
(sedanja) 

zbora Franc Travnikar 

zbora krajevnih skupnosti 
TtlA ekonomski tehnik, zaposlen v 

"^Mi^tvtj, stanuje v Kidričevem, 

za podpredsednika zbora Mirko Prelog (seda-
nji), 

za predsednika družbenopolitičnega zbora 
Milan Jager (sedanji) 

za podpredsednico zbora Majda Korošec (se-
danja). 
SAMOUPRAVNE INTERESNE SKUPNOSTI 
I>RU2BENIH DEJAVNOSTI: 
VZGOJA IN IZOBRAŽEVANJE: za predsed-
nika skupščine SAVO KOZJAK, dipl. pravnik. 
Občinsko sodBče za prekreke, stanujoč v Ptuju, 
za namestnico predsednika Marjeta Vaupotič 
(sedanja), za predsednico zbora uporabnikov 
Julijana Senčar (sedanja), za predsednico zbora 
izvajalcev Marta Bosilj (sedanja). 

KULTURA: za predsednika skupščine Jože 
Glazer (sedanji), za namestnico predsednika 
Tanja Meško-Tonejc (sedanja), za predsednico 
zbcffa uporabnikov Gabrijela Habjanič (seda-
nja) in za predsednico zbora izvajalcev Marija 
Hmja-Masten (sedanj?). 

RAZISKOVANJE: za predsednika dr. 
CVETKO DOPLIHAR, dipl. veterinar. 
Obdravski zavod za živinorejo in veterinarstvo 
Ptuj, stanujoč v Ptuju, za namestnika pred-
sednika Bojan Zigman (sedanji). 

ZDRAVSTVO: za predsednika skupščine 
Martin Berden (sedanji, za namestnika pred-
sednika Miroslav Luci (sedanji), za predsedni-
ka zbora uporabnikov Stanko Brodnjak (seda-
nji) in za predsednico zbora izvajalcev Jožkra 
Suhadoinik (sedanja). 

SOOALNO SKRBSTVO: za predsednika 
s k u p i n e Alojz Cene (sedanji), za namestnico 
predsednika Marija Gojkošek (sedanja, za 

predsednika zbora uporabnikov Danilo Masten 
(sedanji) in za predsednico zbora izvajalcev Da-
rinka Mere (sedanja). 

POKOJNINSKO INVALIDSKO ZAVARO-
VANJE: za predsednika skupščine Franc Kk-
menčič (sedanjO, za namestnika predsednika 
Franc Simeonov (sedanji). 

ZAPOSLOVANJE: za predsednico skupščine 
Erika Mihelač (sedanja), za namestnika pred-
sednice skupščine Franc Simonič (sedanji). 

STANOVANJSKO GOSPODARSTVO: za 
predsednika skupščine Danilo Toplak (sedanji), 
za namestnico predsednika skuf^ine Majda 
Petrovič (sedanja), za predsednika zbora upo-
rabnikov Mihael Gobec (sedanji) in za pred-
sednika zbora izvajalcev Ljubo Cimerman (se-
danji). 

SOCIALNO VARSTVO: za predsednico 
skupščine SONJA UDOViC, socialna delavka, 
zaposlena v MIP Ptuj, stanuje v KS Bratje Reš 
Ptuj, za namestnika predsednice Zvonimir Mere 
(sedanji). 

TELESNA KULTURA: za predsednika 
skupščine Valter Pliberšek (sedanji), za na-
mestnika predsednika Dušan Lunder (sedanji), 
za predsednika zbora uporabnikov Brane Dob-
rijevič (sedanji) in za predsednika zbora izvajal-
cev Robert Muhič (sedanji). 

OTROŠKO VARSTVO: za predsednika 
skujRČine Milan Trop (sedanji) za namestnika 
predsednika Marjan Sneberger (sedanji), za 
predsednico zbora uporabnikov Sonja Purgaj 
(sedanja) in za predsednico zbora izvajalcev La-
dislava Zarkovič (sedanja). 

DEJAVNOST V ORGANIZACIJAH ZKS 
18. januarja se je na redai 

o b e s k i komite ZKS Ptuj. Najprej so 
\ ® dek)vanje teritorialne cbiambe 

® naloge komunistov na tem 
^ ^ področju. 

Sii n p J l ^ ® obravnavali kadrovske priprave 
ZlCS sejo Občinske konference 
fcotKjs^ p skler.:li da bo izvedena 2 L marca 
efcifia^. ® J®"* ]̂*!! oceni aktivnosti članov 
^ larm . in njegovega pred.s^jsiva 

<1» bi bilo potrebno na 
seji razrešiti 12 članov 

ttVeav^ - delno ker so od§!i, so 
"^Jea i drugimi dolžnostmi in gkde oa 

s:-.cno >ianje, nekateri pa so se pri ddu 
fiid: premalo angažirali. Namesto njih so 
predlagani drugi člani ZK, predvsem mlajši in 
družbeno aktr.~ni neposredni proizvajalci, s tem 
hi tudi izboljšali socialno sestavo članstva 
cbčinikcga komiteja, ki bi bila približno taka 
k<̂ t ^ sestava članstva ZK v občini. Občinski 
kô .̂ .šte K predlagal vsem OO ZKS, da do 15. 
fchriiarja razpravljajo o evideftiiranih kan-
daa^ih in povedo o njih svoje mnenje, prav 
isVo :iK3i o predlc^u članov za novo pred-
icdiAvo OK ZKS Ptuj. 

i'osebej je občinski komite ZKS na seji 
ptcjšnjo sredo c^av naval aktualna vprašanja 

in naloge v zvezi z gibanjem in sestavo članstva 
ZK v občini Ptuj ter lu predlog predsedstva in 
komisije za organiziranost, razvoj in kadrovsko 
politiko v ZK sprejel vrsto konkretnih sklepov 
in Usmeritev za kakovostno obnavljanje vrst 
ZK. Za iz-»ajanje posameznih nalog so 
konkretno driočili nosite in določili roke iz-
vedbe. Gre za posebno aktivnost prtd 
r ogramskcvoJtjpo sejo OK ZKS, zato je 
vcčirto naiog treba opraviti v lera času, 
pajvečkrat je rok 20. februar, ddno pa tudi 15. 
marcc. Z vsemi temi sklepi in usmeritvami so 
Ntznanjeni sekretarji OO ZKS in te dni na 
Si:Ma!ikih s članstvom o njih razpravljajo. FF 

Kazni za neprijavlje-
ne dohodke občanov 

Uprava za družbene prihodke občine Ptuj bo v letu I9M zaostrih 
davčno disciplino 

Se je čas, da vsi (občani, obrtniki, ,,šušmarji". svobodni lunetnfla ipd. 
— davčni zavezanci), ki ste v poslovnem letu 1 ^ 3 pridobil kakršenkoli 
dohodek, vložite davčno napoved. Davčna nap6ved naj bo odnut icsnioe. 
kajti že za malenkostne napake so predvidene stroge kazni. 

Za davčnega kršitelja znaša po zakonu o davkih ob£aiKW denarna 
kazen od 2.000. — do 100.000,- din, po zakonu o prametnan davku pa 
50.000. — do 500.0(X).-din. Poleg navedenih denarnih kmrm pa 
zakon predvideva tudi odvzem obrtnega dovoljenja a čas od SesiA 
mesecev do dveh let in tudi zaporne kazni do 10 let. 

Od prvega januarja 1984 morajo zasebni gostinci in meniji eviden-
tirati promet preko registrskih blagajn. Vsak posamezen pb£nik mam a 
plačano blago prejeti odrezek register blagajne "(če je ta v okvari pa kopijo 
paragonskega bloka). V kolikor davčni zavezanci tega ne bodo ddali so 
zagrožene kazni do 500.000.- din. Enaka kazen je zagrožena tudi ostalim 
obrtnikom, če strankam ne izdajajo računov oz. poragonskli blokov In 
avtoprevoznikom, če na vožnji nimajo izpolnjenega predpisan^ potnega 
naloga. 

Davčne napovedi morajo letos vložiti tudi „Sušmarjr' odrama občani, 
ki opravljajo kakršnekoli storitve brez ustreznega obrtnega dovoiicnja. 
Nevložena davčna napoved za „šušmarja" predstavlja prckiSek oz. 
kaznivo dejanje, kar pa je .seveda ustrezno sankcionirano. 

Po določilih zakona o davkih občanov so tudi delovni ljudje in občani 
dolžni na zahtevo davčnega organa dati vse podatke, s katerimi raz-
polagajo, seveda če imajo ti podatki vpliv na njihovo ^vCno obveznost 
ali na davčno obveznost drugih delovnih ljudi oz: občanov, s katerimi so 
v poslovnih odnosih. V kolikor občan podatkov ne nudi je zagixjlro« 
kazen od 1.000.- do 20.000.- din. 

Naloga uprav za družbene prihodke je tudi ugotavljanje izvon 
premoženja občanov. Zoper občane, katerih sredstva so matno večja od 
dohodkov, ki so jim ostala po plačilu davčnih obveznosti, bo uveden 
postopek za odmero davka od nenapovedanega dohodka. 

Inšpekcija družbenih prihodkov bo torej v letu 1984 Se bolj budna in 
še dosledneje izvrševala vse predpise s področja ugotavijanja dohodkov in 
kaznovalne politike. 

Pozivamo vse delovne ljudi in občone, OZD, KS bi DPO, dbt iMm s 
svojimi prispevki pomagate pri zastavljenih mdo^ah. Ugotav^mJIe 
neprijavljenih dohodkov in odmera ustreznih dajatev, ne sme biti k 
naloga inšpekcije, temveč vseh nas — skupna naloga. Vstdk podatek v 
pisni ali ustni obliki nam bo dobrodošel. 

Program dela 
Skupščine 

SR Slovenije 
Program dela predstavlja enega od bistvenih po^jev zi u2Snkovito 

delo skupščine, njenih organov in delovnih teles. Zato so: Zbor združenega 
dela. Zbor občirv in Družbenopolitični zbor Sku|^čine SR Slovenije na se-
jah, 27. decembra 1983 sprejeli program delli zborov za leto 1984inddkmii 
načrt za prvo letošnje trimesečje. 

Program dela zborov Skupščine SR Slovenije izhaja iz položaja, 
funkcije in nalog, ki jih ima sku^čina SR Slovenije kot organ družben^ 
samoupravljanja in organ oblasti v okviru pravic in dolžnosti repubfike ter 
nalog, ki izhajajo iz sprejetih dokumentpv družbenopolitičnih oiganizadj 
ter dolgoročnega programa gospodarske stabilizacije. 

Program dela skupščine je skupni program dru3}enapolitičnc ak-
tivnosti vseh družbenih dejavnikov v republiki, ki sodelujejo pri njenem 
delu. Kljub temu, da je program dela zborov obsežen in zahteven, 
uveljavlja načelo kontinuiranjega planiranja, to pomeni vsebinsko 
odprtost programa za pobude, zlasti pa za pobude za obravnavo 
najaktualnejših družbenopolitičnih in družbenoekoncmiskSi vpraSanj. 

Zbori slovenske sku^čine bodo v letošnjem letu posd»no pozornost 
namenili pripravi novih srednjeročnih in dolgoročnih razvojnih planskih 
dokumentov; v sklopu tega pomembnega in obsežnega dda bodo obravna-
vali analizo Vazvojnih možnosti in globalne okvire razvoja do kta 1990, ki 
bo hkrati osnova za oblikovanje smernic za pripravo srednjeročnega 
družbenega plana SR Slovenije za obdobje 1986—1990. Obravnavati bodo 
tudi analizo dolgoročnih možnosti razvoja in smernice za pripravo dol-
goročnega plana SR Slovenije, konec leta pa naj bi dolgoročni plan SR 
Slovenije za obdobje od leta 1986 do 1995 oziroma za doloCena področja 
do leta 20U0 tudi sprejeli. 

Ocenili bodo tudi, kako se uresničuje družbeni plan v prtih StirSi letih 
tekočega srednjeročnega obdobja ter sprejeli repubfiSko in zvemo resolu-
cijo o izvajanju družbenega plana za prihodnje leto. 

Temeljite ra^rave in posebno pozornost bo skupščina namemla ure-
sničevanju politrke gospodarske stabilizacije, spremljala pa bo tu<fi, kako 
se uresničuje sprejeta politika in kako se v praksi uresničujejo zakoni in 
drugi akti skupščine. 

Zakonodajni del programa zajema nekatere zakone iz prcseklcga kta, 
ker postopek sprejemanja še ni bil v celoti opravljen. Med drupm naj bi 
bila končana razprava o sklopu zakonov, ki se naiud^jo na urejanje in 
varstvo prostora, o zakonu- o gozdovih, zakonu o kultumoumetnBkih 
dejavnostih in posredovanju kulturnih vrednot, itd. Nadaljevala pa se bo 
obravnava zakonskih aktov, ki urejajo nekatera pomembna področja 
(npr. javno obveščanje in zaščito podatkov v družboion sistemu 
informiranja, stečaj nad obratovalnicami samostojnih obrtnikov, letalSko 
dejavnost, itd.) 

Velik del programa dela pa se v prihodnjem letu nsms^ na dopolnitve 
in spremembe zakonov, med katerimi velja omeniti štiri zakone s podro^ 
kmetijstva, nadalje zakona o varstvu pred požarom, o varstvu zraka, o 
varnosti cestnega prometa, na programu pa so tudi spronembe in 
dopolnitve kazenskega zakona SR Slovenije. 

Program dela zajema še obravnavo aktov, ki jih sprtjcma Zbor 
republik in pokrajin Skupščine SFRJ na podlagi soglasjaskupSčin repub&k 
in avtonomnih pokrajin in obravnavo nekaterih drugih pomembaejfih 
aktov tega zbora in Zveznega zbora skupščine SFRJ. 

Pred delovnim razgovorom 
članov Zgodovinskega 

društva Ptuj 
Na letni delovni konfercnci se bodo jutri. 27. januaija popoldne 

oh 17 uri /brali člani Zg(xlovinskega dru.štva Ptuj. V Narodnem domu 
\ l^uju Kxlo najprej iKenili delo v minulem letu in na podlagi izkuSenj 
^prcJoIi naloge oziroma si začrtali program dela za letos. Največ 
p*>/i inosti pa bodo posvetili predavanju o revitalizaciji Ptuja, ki ga 
Kvsta imela strokovnjaka s tega področja Janez Mikuž in \ faqan 
Bcriič. 

Za v soboto. 4. februarja pa zgodovinsko društvo načrtuje za svoje 
Clanc obisk Ormi>/a. kjer KMJO p<islušali predavanje proTcsoija Moško-
na m si ogledali pomembnejše gosp<.xlarske in kulturne o l^kte v 
O r m i / u F 
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V KMERISKEM KOMBINATU PTUJ 

Združitev dveh 
temeljnih organizacij 

Tik pred koncem leta 1983, so se 
delovni ljudje temeljnih orga-
nizacij Kletarstvo Slovenske go-
rice in Vinogradništvo Haloze, 
odločili za družitev dela v eni te-
meljni organizaciji. Kakšni cilji so 
jih privedli do te združitve. Di-
rektor »nove« TOZD Jani G5ncje 
odločitev pojasnil takole: 

»V temeljni organizaciji Kle-
tarstvo smo se že od leta 1971 
ogrevali za tako združitev. Po-
novno smo poskušali akcijo 
sprožiti leta 1976, ker pa niso bili 
razjasnjeni določeni pojmi glede 
koristnosti take združitve, je bila 
odločitev preložena do 23. de-
cembra lani. Odločili smo se 
predvsem zato, da bi zagotovili 
zadostne količine haloškega vina, 

saj razvoj in obnova vinogradov v 
zadnjih petnajstih letih ni tekla 
tako, kol bi želeli, pt)vpraševanje 
po teh vinih pa je iz leta v leto 
večje. Sedaj bomo lažje upoštevali 
želje naših kupcev in obnavljali 
predvsem tiste sorte, ki so na 
tržišču najbt>lj iskane. 

IXHiatna prednost združitve je 
tudi v razmestitvi delovne sile iz 
obeh dosedanjih temeljnih orga-
nizacij. Vinogradništvo in kletar-
stvo ni čista dejavnost, saj pred-
stavlja vinogradništvo v Halozah 
le dobro polovico celotne dejav-
nosti. Poleg tega je tu še nekaj 
živinoreje, nekaj poljedelstva, 
hmelja in sadovnjakov. Tako bo 
potrebno dobro razmisliti o ren-
tabilnem poslovanju v novi te-
meljni organizaciji. Mislim pa, da 
je za vinogradniško proizvodnjo 
potrebna tudi živinoreja.« 

— Ko gre za tesnejSo poveza-
nost vinogradništva in kletarstva 
se pojavlja vpra^nje odnosa do 
za.sebflega vinogradništva. 

Ostane ta odnos nespremenjen? 

»Ne samo, da ostane nespre-
menjen, naše sodelovanje z zad-
rugo se mora izboljšati. Izboljša-
mo pa lahko sodelovanje z zad-
rugo oziroma z zasebnimi vinog-
radniki tako, da jim p)onudimo 
površine, ki jih v družbenem 
sektorju ni racionalno obnavljati. 
Take oblike sodelovanja so že 
uveljavljene drugod po Sloveniji, 
pa tudi v Jugoslaviji in v svetu.« 

JB 
Jani Gdoc: Zdniiitev v eno tozd 
smo načrtovali že dalj časa. 

TEKMUJMO IN SE 
SPOZNAVAJMO 

Republiška konfa-enca ZSMS in Zadružna zveza Slovenije že vrsto let 
organizirata tekmovanje ,,Mladi in kmetijstvo", da se mladi kmetovalci 
oziroma mladi delavci v kmetijstvu tudi na ta način strokovno izpopolnju-
jejo in izmenjujejo izkušnje o svojem znanju. Nenazadnje se med seboj sre-
čujejo v zdravstvenem tekmovalnem vzdušju, se spoznavajo in navezujejo 
prijateljske stike. Pravico sodelovati na republiškem kvizu ima tista ekipa, 
ki zmaga na regijskem tekmovanju, še prej pa na občinskem, katerega že 
tudi v Ptuju več let zapored organiziramo, prav tako tudi letos: 

Občinska konferenca zveze socialistične mladine Slovenije — Ptuj raz-
pisuje tekmovanje (kviz) „Mladi in kmetijstvo 1984". 

a) K tekmovanju se lahko prijavi vsaka OO ZSMS v kmetijstvu oziro-
ma v KS in aktivi mladih zadružnikov, ki bodo najkasneje do 27.1. 84 pri-
javili svojo ekipo na OK ZSMS Ptuj. 

b) Točen datum in kraj tekmovanja bo OK ZSMS določiia takoj po 
prejemu prijav in ekipe o tem pismeno obvestila. 

c) Literaturo je določila komisija za kmetijstvo pri RK ZSMS in Od-
bor za kmečko mladino pri Zadružni zvezi Slovenije. 

Seznam literature: 
1. 2^kon o pokojninsko invalidskem zavarovanju in samoupravni 

sporazum med ZZS in Skupnostjo otroškega varstva o pravicah in obvez-
nostih združenih kmetov v zvezi z uresničevanjem pravice do porodniškega 
dopusta (gradivo dobite v zadružnih organizacijah) 

2. Traktor (knjigo je izdalo CZP Kmečki glas v letu 1983) 

3. Pridobivanje krme in krmljenje govedi (iz knjige Prehrana in plod-
nost krav — Andrej Orešnik — 1983) 

— revija Sodobno kmetijstvo št. 3/83. 7-8/83 

4. Krajevna skupnost — organiziranost in delovanje (literature je 
ogromno v vseh krajevnih skupnostih. 

Franc Planinšek 

Oskrba kmetijstva z mineralnimi 
gnojili INA-Kutina 

Na pobudo kmetijskih organizacij in puobravnavi na seji 
skupine delegatov za delegiranje delegatov v zbor združe-
nega dela in zboi občin Skupščine SR Slovenije zastavljamo 
naslednje delegatsko vprašanje: 

Redna oskrba za repromaterialom je osnova za uspešno 
delo v kmetijstvu Proizvodnja hrane je ena od strateških 
tt)čk našega gospodaijenja in smo ji v vseh resolucijah plana 
dali primarno, funkcijo. Zapisali smo celo, kakšna naj bo 
stopnja rasti in si do konca srednjeročnega obdobja zadali 
za cilj vsaj 85 % samtX)skrbo. Od osebnega dohodka de-
lavcev se zbirajo sredstva v sklade za pospeševanje te pa 
noge Velik del teh sredstev gre tudi za regresiranje kme-
tijskih repromaterialov za večjo poraln) le-teh, kar bi po-
menilo intenziviranje proizvodnje. 

Ciovorim predvsem o enem trenutno najbolj perečem 
kmetijskem repromaterialu — umetnih gnojilih. 

Vsa družbena prizadevanja, tako tehnološka kot mate-
rialna vlagamo v proizvodnjo domače krme in od tod večjo 
porabo umetnih gnojil, povečujemo zmogljivosti tovarn te 
vrste, uvajamo surovine, gnojil pa ni. 

Slovenske, hrvatske in kmetijske organizacije Bosne in 
Hercegovine so vložile ogromna devizna sredstva v pove-
čanje zmt>gljivosti tovarne INA v Kutini in vendar, kaj se 
dogaja. Kljub vsem poU-jenim predinvesticijskim izraču-
nom iz Kutine pnhaiaio vesti, da iim ie sredstev zmanjkalo 
in če hočemo gnojila, jim moramo poslati še toliko in toliko 
dodatne pomoči za kritje stroškov investicije, tečajnih razlik 
in izgub pri proizvodnji. 

Na naši delegaciji menimo, da je čisto enostavno izig-
ravanje, ki bo ob vseh peripetijah imelo v končni fazi 
posledico: draga gnojila in zvodenitev vseh družbenih sti-
mulacij, namenjenih v ta namen, da o prenizki proizvodnji 
niti ne govorimo. Slutimo, da se v zadnjem času zadeva 
nekoliko premika, vendar nas vseeno zanima, kako daleč 
smo v Sloveniji glede oskrbe zgnojili iz tovarne INA Kutina 
in ali nas čakajo dodatne obveznosti? Dalje ali obstaja 
organ oz. odgovorna oseba za odpravo nastalega nereda ter 
kdo in kako bo iz SR Slovenije ukrepal? Pojavlja se namreč 
bojazen, da ne bi dobili bumeranga tudi vtlrugih panogah, 
kjer so bila in so še sovlaganja. Prosimo za odgovor. 

Na vprašanje je odgovoril Srečko Perko, pomočnik 
predsednika Republiškega komiteja za kmetijstvo, goz-
darstvo in prehrano. 

V skladu s samoupravnim sporazumom med OZD INA 
Kutina ter slovenskimi porabniki mineralnih gnojil so se 
slovenske OZD zavezale zagotoviti 800 mio sovlagatel-
jskega deleža za dokončanje izgradnje 11. faze tovarne INA 
Kutina. 

Na tej osnovi si naj bi porabniki gnojil iz SR Slovenije v 
letu 1983 zagotovili 161.000 ton gnojil, po končani inves-
ticiji od 1985 leta dalje pa letno 220.000 ton gnojil, kar 
prestavlja dve tretjini slovenskih potreb. 

30 scnt. 1983 je INA Kulina dobavila 91.500 ton 
gnojil, kar je v skladu z dogovorjeno dinamiko dobave. 

Nadaljnje dobave so bile s tem dnem prekinjene, ker 
slovenski porabniki mineralnih gnojil niso pristali na 
pt)dpis predloženega samoupravnega sporazuma o pokri-
vanju izgube v višini 20 % cene gnojil ter na pokrivanje 
tečajnih razlik za že poslana gnojila. Na predloženi samo-
upravni spt)razum o pokrivanju i7.gubc so pristale OZD iz 
SR Hrvatske ter del kupcev iz SR BiH 

Razlogi za predloženo pokrivanje izgube v proizvodnji 
ter pokrivanie tečajnih razlik pri uvozu komjx>nent za 
proizvodnjo so povečanje cen plina kot osnovne surovine 
pri proizvcHlnji dušičnih gnojil, povečanje tečaja dolaija pri 
uvozu surovin in repromateriala, višji stroški transporta in 
dri^i prispevki 

Zaradi težav v o.skrbi z električno energijo in plinom je 
proizvodnja zmanjšala in bodo kupci v letu 1983 prejeli le 
70 % od dogovorjenih količin gnojil. 

Ob tem je potrebno poudariti, da so se cene mineralnih 
gnojil v letu 1983 že dvakrat ptivečale in sicer 4. junija 1983 
za 30 % ter 4. oktobra 1983 7.a 27 %. 

V okviru slovenskega konzorcija sovlagateljev v ING 
Kulina lerrepubliškekoordinacije za oskrbo zmineralnimi 
gnojili je bilo ocenjeno, da je opravičen zahtevek INA 
Kutina za pokrivanje tečajnih razlik, ki so posledica ne-
pravičasnega zagotavljanja potrebnih deviznih sredstev, 
medtem ko pokrivanje izgube v proizvodnji v letu 1983 ne 
more biti pogoj za realizacijo pošiljk do konca leta 1983. 
Dogovorjeno je bilo, da se začne i^cija za podpis samo-
upravnega sporazuma o pokrivanju trajnih razlik, ki so 
na-stale pri uvozu surovin za proizvodnjo mineralnih gnojil 
v višini 3 din po kg gnojila. 

Z ING je dogovorjeno, da v decembru še dobavi 15.000 
ton gnojil, izpade količine gnojil pa se bodo po programu 
nadoknadile v prvi polovici leta 1984. Ker bo del i z š l i h 
gnojil še v letu 1983 zagotovila TD Ruše, del pa Zorka iz 
Šabca. oskrba z gnojili za spomladansko setev v letu 1984 ne 
bo motena. 

V letu 1983 se zagotavljajo devizna sredstva za oskrbo z 
gnojili v skladu z družbenim dogovorom o zagotavljanju in 
koriščenju deviz za plačilo prednostnega uvoza določenih 
izdelkov oziroma surovin za njihovo proizvodnjo, po ka-
terem so GZD — izvozniki kmetijskih proizvodov od 
svojega deviznega priliva dolžne izdvajati 20 % deviz za 
mineralna gnojila, 8 % za zaščitna sredstva za varstvo rastlin 
ter 15 % za oskrbo s krmili. 

Ker kljub realiziranemu dinamičnemu planu izvoza ni 
bilo mogoče po obsegu in po dinamiki pravočasno zago-
toviti deviz za oskrbo z gnojili, je kmetijstvo prejelo 
manjTcajočih 5 mio deviznih sredstev iz 13. člena republiške 
rezerve, s čimer so devizno pokrite bilančne potrebe po 
mineralnih gnojilih. 

(Iz Poročevalca št. 1/84) 

Zakaj uvažamo traktorje - ni 
pa rezervnih delov? 

v zboru krajevnih skupnosti občinske skupščine 
Ormož je bjlo na seji, 8. decembra 1983 med delegat-
skimi vprašanji sproženo vprašanje, zakaj uvažamo 
nove traktorje in se v tujini dodatno zadolžujemo, ko 
je splošno znano, da jih imamo glede na površine 
zemlje, preveč. Ne poskrbimo pa za prepotreben 
uvoz rezervnih delov, še posebej pa primanjkujejo 
gume za traktorje in priključke. 

Zaradi t ^ a postavljamo sledeči vprašanji: 
1. Kdo je dovolil uvoz novih traktorjev, ne da bi prej 
poskrbel, da z rezervnimi deli oskrbimo in usposobi-
mo te, ki jih že imamo? To bi bilo namreč z narod-
nogospodarskega vidika mnogo ceneje. 

2. Zakon o blagovnem prometu (Uradni list SR 
Slovenije štev. 21-1347/77) v 29. členu določa: »Or-
ganizacija združenega dela, ki opravlja promet na 
drobno (trgovina), je dolžna zagotoviti kupcu za 
prodani proizvod potrebne nadomestne dele v enaki 
dobi, kot je za njihovo zagotovitev po posebnih 
predpisih zavezan proizvajalec oziroma uvoznik tak-
šnega proizvoda." 

Vprašanje: Ali tržna inpekcija ali kak drug organ 
sploh kontrolira, kako se izvaja ta predpis, saj je 
pomanjkanje rezervnih delov, tudi za domače izdel-
ke, vsesplc^no? 

Ali recimo ni sramota, da v Jugoslaviji ni možno 
dobiti določenega rezervnega dela za stoenko, v 
sosednji Avstriji pa ga dobite v prvem servisu? Več 
kot očitno je, da tu nismo dobro organizirani. 

Za trgovca je menda res najinteresantneje prodaja-
ti le osnovni proizvod. Toda ali je kdo poskušal 
izračunati, kako velika je škoda za narodno go-
spodarstvo, če nam zaradi pomanjkanja rezervnih 
delov nekateri stroji ali naprave delajo le polovico ali 
četrtino svoje življenjske dobe? 

Naša skupina je mnenja, da nismo tako bogati, da 
bi se smeti tako obnaSati. Najmanj pa v času boja za 
stabilizacijo gospodarstva. 

Na vprašanje je odgovorila Cvetka SdSek, 
namestnica predsednika Republiškega komiteja za 
mednarodno sodelovanje. 

Uvoz traktorjev, ki ga opravljajo družbeno pravne 
osebe je omejen s količinskim kontingentom. Kontin-
gente za uvoz in izvoz deroča Zvezni sekretariat za 
zunanjo trgovino na predlog Zveznega sekretariata za 
trg in spletne gospodarske zadeve po poprejšnjem 
mnenju us t rezna spletnega združenja. Kontingenti 
se razdelijo s samoupravnim sporazimiom, ki ga v 
ustreznem spletnem združenju oz. v skupnosti 
združenega dela za medsebojno plansko in poslovno 
sodelovanje sklenejo OZD proizvajalci, porabniki, 
izvozniki in uvozniki. Količinski kontigent za družbe-
no pravne osebe velja tudi v primeru, če se traktorji 
kupujejo prek konsignacije oz. zastopstva tujih firm. 

Traktorje lahko uvažajo tudi fizične osebe in sicer 
prek konsignacije ali OZD, ki zastopajo tuje firme 
ter samostojno ob po vrat k u z dela v tujini. 

Za traktorje morajo biti po zakonu o standardiza-
ciji med drugim zagotovljeni tudi nadomestni deli, in 
sicer v času, ki ga je proizvajalec predvidel kot ži-
vljensko dobo proizvoda. Ta obveznost se nanaša na 
proizvajalne organizacije združenega dela, pri uvože-
nih proizvodih pa rta uvoznike oziroma zastopnike 
tujih firm, s tem da republiški zakon o blagovnem 
prometu to obveznost še razširja na trgovmske 

organizacije, ki opravljajo promet na drobno z 
navedenimi proizvodi. 

Organizacije združenega dela zagotavljajo pred-
vsem rezervne dele za traktorje, ki so bili uvoženi z 
njihovim posredovanjem ne morejo pa v celoti 
zagotavljati rezervnih delov za tiste vrste traktorjev, 
ki so jih uvozile fizične osebe samostojno. 

Problematika rezervnih delov je Se bolj pereča, saj 
smo v dosedanjem obdobju v SRS uvažali veJiko 
različnih tipov traktorjev. te je v trenutni devizni 
situaciji še posebej težko zagotoviti rezCTvne dele. 
Zato je bil v Gospodarski zbornici Slovenije 
pripravljen poseben program in to v spletnem 
združenju za kmetijstvo, po katerem naj bi se v letu 
1984 in naprej zagotovila ustreznejša preskrba z 
rezervnimi deli predvsem za tiste tipe traktorjev, ki so 
v Sloveniji najštevilnejši. 

Glede na pomen, ki ga ima ustrezna oskrba 
uvoženih traktorjev z rezevnimi deli je pri prodaji 
blaga s konsignacijskih skladišč za rezervne dele 
predviden ugodnejši tretma kot za drugo blago in 
sicer tako, da OZD, ki zastopajo tujo firmo ali držijo 
konsignacijska skladišča niso dolžne realizirati izvoza 
jugoslovansk^a blaga za vrednost trvoženih 
prodanih rezervnih delov. 

Omeniti velja tudi dejstvo, da je v Druftoiem 
dogovoru o zagotavljanju in izkoriščanju deviz za 
plačevanje prioritetnega uvoza določenih proizvodov 
oz. surovin za njihovo proizvodnjo v letu 1984 na 
enotnem jugoslovanskem tržišču, prvič predvideno, 
da S': z odlokom o skupni devizni politiki v letu 1984 
na zvezni ravni zagotovi 10 mio dolarjev za uvoz 
rezervnih delov, surovin za proizvodnjo gimi in girai 
za potrebe kmetijstva, pod pogojem, da uporabniki 
iz lastnih virov zagotavljajo 50 % udeležbo za uvoz 
tega blaga. S tem bo ddoma reSeno vpraSanje 
pomanjkanja rezCTvnih delov za traktorje. 

Glede na to, da so organizacije združenega dda po 
zakonu dolžne nadomestne dele zagotavljati, ne pa 
jih imeti stalno v zalogi, izvajajo organi tržne inšpek-
cije nadzor in sprqemajo ubepe na podlagi qx)ro2Hl 
oziroma pritožb kupcev proizvodov. Pri vseh 
upravičenih intervencijah predlagajo ti organi tudi 
kaznovanje za prekršek. Tako so v lett^njem fctu 
orgemi tiine ii^pekcije npr. samo na območju 
Pomurja obravnavali 2S takih zadev, ki so jih sprofili 
lastniki kmetijske mdianizacije. Glede na to, da je 
šlo v vseh primerih za upravičene zahteve občanov, 
so jim morale organizacije združenega dela 
nadomestne dele zagotoviti. 

Organi tržne inšpekcije ugotavljajo, da 
zagotavljanje nadomestnih delov za traktorje iz 
domače proizvodnje ni prav nič boljše kot za uvožene 
traktorje. Se posebej to velja za traktorje Gorenje-
Muta in Tomo Vinkovič, saj se cdo servisi obračajo 
po pomoč k organom tržne inšpekcije. Tudi v teh 
primerih inšpektorji ukrepajo. Tako bodo ravnali 
tudi v bodoče pri vseh kršitvah zakonske obveznosti 
zagotavljanja nadomestnih ddov, ki jim bodo 
sporočene. Njihova aktivnost lahko učinkovito 
pripomore k izvajanju z zakonom določene ob-
veznosti, nikakor pa ne more odpraviti vzrokov za 
nezadosten uvoz in premajhno proizvodnjo 
nadomestni^ delov. 

(Iz Poročevalca št. 1 z dne 10/1-1984) 

Sredstva 
za razvoj 

kme-
tijstva 

Mnogokrat slišimo pohvafâ  
besede o pomenu hranilno kredit, 
nih služb pri razvoju kmetijstva 
Veseli smo lahko, da je ta služba\ 
naši republiki dobro organiziram 
in prav združenim sredstvon 
kmetovalcev gre zahvala, da Cejv 
rav težko, pa vendarle s skupnio) 
močmi premagujejo Stevilg, 
razvojne težave našega kmetijstva. 

Hranilno kreditna stižba pr, 
kmetijski zadrugi Ptuj je bili 
ustanovljena leta 1970, » 
samostojno pravno osebo pa je bi 
la preoblikovana leta 1981. 9u2bi 
deluje po samoupravnem naCdo, 
najvišji organ je zbOT defegatov, 
nato izvršilni odbcK, na vsct 
zadružnih enotah, teh jc 14, p 
delujejo kreditni odbori. 

Hranilno kreditni službi zaupaji 
denarne viške v glavnem zdnilbi 
kmetje ter kooperanti zadruge ii 
delavci, zaposleni v KZ. Ob konci 
leta 1983 je bik) v l a ^ l j e v k« 
8.600, njihovi prihranki pa znaSaji 
130 milijonov dinarjev. 

Kreditiranje razvoja zasebn^ 
kmetijstva gre v celoti prek hranil 
no kreditne službe. Seveda mon 
imeti služba za to dejavnost zago 
tovljaia precejšnja sredstva, i 
katerimi dajejo lastne deleže pri 
najemanju bančnih posojfl. V do 
semnjem času so tako kreditinE 
več kot 3.700 kmetij, kar je znafc 
lo v predračunskem znesku 4H 
milijonov dinarjev. Te številke sc 
nedvomno dober dokaz o upra-
vičenosti obstoja in delovanja 
službe. 

Kredite za razvoj kmetije lahke 
dobijo iz sredstev hranilne kredi 
ne slul9)e v prvi vrsti združen 
kmetje in pa kmetje, ki izpolnjuj« 
jo pogoje, določene v samotqjra» 
nem sporazimiu o razvoju kmet^ 
stva in živilske industrije v Slo 
veniji. 

Pred nami je novo leto in ao* 
ždje ter potrebe tudi pri nad^ 
njem razvoju kmetijstva. Vse • 
potrebe so v določenem r c ^ i 
prijavil temdjni banki Maribtf 
Potekale so tudi že razprave < 
razpoložljivih sredstvih, žal pa I 
prvi pogovOTi ne v^ujajo p" 
vdikega optimizma, da bi brez * 
žav uresničili načrt ureditve tf 
stojiSč za govedo in 2 tisoč stoĵ  
za iHaSiCe. Ce pa tega v tck<^ 
letu iK bo mogoče realizirati,J 
pod vprašajem realizacija sv 
njeročnega plana. Vse to pa pl 
stavlja p ^ vpraSaj tudi naČito^ 
ne tržne viSke hrane. 

Pri kmetovsdcih je Se vedno pf 
cej interesa za modanizacijo kB> 
ti j, če|M-av so tudi tu v zadnjem & 
su določene trfave, predvsem ^ 
radi pogojev kreditiranja in ^ 
ostalih pogojev, kd se spreminjU 
takorekoč iz dneva v dan. 

Sredstva, naložena pri hranil® 
kreditni službi se olnestuj^o p" 
enakimi pogoji kot pri tanki! 
Tudi tu jc možno vlo&na sred^ 
vezati za določen čas — od ti< 
mesecev do dveh let, tako pa i 
vlagatelj upravičen do neprimeH' 
višjih obresti. 

oiede na to, da je prav sedaj Jj 
za pripis obresti naj dodamo ' 
obvestilo, da pripisujejo obresO' 
blagajnah zadružnih enot od ^ 
januarja dalje. 

I 

tranc Meško, vodja faraailao la» 
ditne službe pri KZPtvJ 
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Koliko stane zdravljenje alkoholizma 
rwl«OTarja profesor Bojan Sinko 12 ormoSke 

Psihiatrična bolnišnica: 
PO mojem mnenju je vprašanje precej eno-

' k V naši družbi namreč zdravimo alko-
ob tem pa družba ne upošteva posledic 

^ h f a m a — to je posledic uživanja 
S p o l n i h p i j a č - ^ a d ^ v o ^ h koristi. 

mužba potencira — tudi naša — proizvodnjo 
- k r o š n j o alkoholnih pijač in se v določenih 

ii[ih vede dvolično. V mesecu novembru, ki 
•'^mesec boja proti alkoholizmu, na veliko 
^ rtliujemo probleme alkoholizma; v ostalih 

pa od občanov in delavcev ter vseh 
^ ^ ^ zahtevamo, da maksimalno trošijo 

^ Dn^ha ima koristi od prometnih davkov, dru-
h davkov, od bifejev in pri tem vztraja. Ma-

Srialni pogoj' povečujejo njeno zahtevo, da se 
S « proizvodnja in potrošnja nadaljuje, 

^j j^gpil sem že posledice alkoholizma, ki se jih 
flružba ne zaveda. Podatki znanih avtorjev 
^ a r e o tem, da je v Jugoslaviji pričakovati 
^ d odraslim aktivnim prebivalstvom 10 do 12 
odstotkov alkoholikov. Če pri tem upoštevamo, 
da ima vsaka povprečna družina tri do štiri člane 
in (šnenjeno število pomnožimo, dobimo poda-
tek koliko ljudi je v Jugoslaviji dejansko bolnih 
zaradi alkoholizma oziroma trpi zaradi njegovih 

^p!^edice alkoholizma so različne. Izražalo se 

na telesnem, duševnem m socialnem področju. 
Na telesu ima alkoholik veliko posledic. To je 

ciroza jeter, alkoholni hepatitis, obolenje želod-
ca. črevesja, hipoglikemije, tuberkoloze in po-
dobno. Omeniti velja še nevrološke kompli-
kacije, zastrupitve z alkoholom, psihiatrične 
komplikacije. 

Ugotovimo lahko le, da se na psihiatričnih 
oddelkih bolnišnice zdravi le odstotek alkoho-
likov, vsi ostali, ki so takega zdravljenja potre-
bni, pa se /dra i^ole zaraHTpošicdic na drugih 
oddelkih in se osnovna bolezen sploh ne zdravi. 

Alkoholiki so po podatkih nekaterih avtorjev 
štiri dni na mesec nezmožni z^ delo, kar je dva 
meseca na leto. V tem času alkoholik ni sposo-
ben učinkovitega dela; manjša pa se tudi 
družbeni proizvod. To vpliva tudi na zadovolje-
vanje splošnih in družbenih potreb. 

Veliko je tudi primarnih in sekundarnih po-
sledic. Ogromno invalidov III. kategorije, ki so 
Še zmožni za delo, čeprav ne delajo, so v bistvu 
alkoholiki, ki se niso pravočasno vključili v 
zdravljenje. 

Primer pioškodbe, ki se zdravijo na kirurških 
oddelkih. Cas zdravljenja je namreč pri alkoho-
likih mnogo daljši, kot pri nealkoholikih, kajti 

njihova zasvojenost m telesna odvisnost 
povzroča, da se rane težje celijo. 

Ce primerjamo cene oskrbnih dni in pri tem 
upoštevamo podatek, da se le odstotek 
alkoholikov zdravi v bolnišnici, kjer je cena 
oskrbnega dne okrog 1518 dinarjev in traja 
zdravljenje tri mesece; s ceno oskrbnega dne na 
kirurgiji, ki znaša 3295 dinarjev, na internem pa 
2301; vidimo, da primerjave ni in da je mnogo 
ceneje zdraviti alkoholizem. 

Najbolj optimalno bi bilo zdravljenje v dis-
panzerjih. V ptujski občini ga poskušamo orga-
tiizirati. Tako bi lahko zajeli veliko število zdrav-
Ijencev in njihovih družinskih članov. V začetku 
bi sicer potrebovali več sredstev. Intenzivno 
zdravljenje, ki bo trajalo dva krat po štiri ure te-
densko, zahteva namreč ustrezno izobražene 
terapevte. 

Deset odstotkov alkoholikov v eni izmed faz 
alkoholizma, ima določene psihiatrične kompli-
kacije, ki bi se vedno morale zdraviti v psihiatri-
čnih bolnišnicah. 

Cena zdravljenja alkoholizma je zanemarljiva 
s škodo, ki io družba dela s tem, da ustrezno ne 
ureja odnosov med proizvodnjo in potrošnjo 
alkoholnih pijač, ne skrbi za izboljšanje nivoja 
znanja o posledicah alkoholizma in ustrezno ne 
zahteva zdravljenja alkoholizma, kot osnovne 
bolezni." 

Pripravila: MG 

Iz dela obrtnega združenja Ptuj 
' V prihodnjem mesecu bo zasedala skupščina 

obrtnega združenja Ptuj, ki bo analizirala delo 
preteklega obdobja in sprejela smernice delova-
nja v ktu 1984. O aktivnostih združaija v tem 
obdobju je razpravljal že izvršilni odbor in pri-
pravil program dela v 19-tih točkah, to je A 
program; 20-ta točka je B program, ki je prav 
tako razdeljen na več podtočk. Osrednja pa je 
dok<H}čanje evidence obrtnikov po krajevnih 
skupnostih. 

PoodardE^ v programu A je dan realizacgi 
nal<« iz programa Zveze obrtnih združenj 
Slovenije, reaiizadji nalog iz prc^rama ukrepov 
razvoja drobKga gospodarstva, ki smo jih 
sprej^ v občini Ptuj, planiranju in razvoju 

samostojnega osebnega dela, politiki cen, 
vključevanju zdomcev in podobno. V letu 1984 
je potrebno okrepiti tudi sekcijsko delovanje, 

.izobraževanje, sejemsko dejavnost, šport, in-
formativno dejavnost. Se letos bo pričel z de-
lom tudi računovodski servis. Pri združenju Še 
sprejemamo prijave zanj. Do meseca maja pa 
bodo zaključili tudi z deU pri ureditvi družabne-
ga prostora v kletnih prostorih obrtnega 
združenja. S tem se bo razmahnilo družabno 
življenje obrtnikov in pri njih zaposlenih delav-
cev. 

Ob koncu leta 1982 je bilo v ptujski 
občini 295 obrtnikov serijske in uslužnost-
ne dejavnosti, 121 avtoprevoznikov, 15 

taksistov, o/ gostincev in 7 zasebnikov, 
ki so oddajali sobe. Stanje na zacaku Irta 19s4 
pa je bilo naslednje: 316 obrtnikov serijske in 
uslužnostne dejavnosti, 114 avtoprevoznikov, 
15 taksistov, 70 gostincev in 7 zasebnikov, ki 
oddajajo sobe. Pregled kaže, da je bilo ob kon-
cu leta 1982 popoldanskih obrtnikov 185, na 
začetku leta 1984 pa 197; primerjava obeh pa, 
da je pri redni in popoldanski obrti, približno 
enak porast. 

Na skupščini bodo volUi tudi novo vodstvo, 
zamenjali bodo polovico članov skui^ine in si-
<XT prvih 20 članov. Volitve potekajo v skladu z 
sprejeto kadrovsko politiko, pri tem pa je 
upoštevan krajevni princip in številčnost oziro-
ma razvejanost dejavnosti. 

Upoštevajmo zakon o spremembah 
in dopolnitvah zakona o samoprispevku 

Deset let star Zakon o samoprispevku 
(^rajšaro ZS) Ur. 1. SRS št. 3/73, je zaradi 
Ustave iz leta 1974, predpisov o planiranju, 
novo nastalih ekonomskih razmer in potreb 
prakse bil bnsko leto dopolnjen in spremenjen 
z Zakmom o spremembah in dopolnitvah 
Zak(ma o samoprispevku (Ur. I. SRSšt. 17/83). 

Pri dosedanjih uvedbah samoprispevkov .so 
Judi v ptujski in ormoški občini v ghavnem 
postopali po določbah ZS. Tu pa tam, pa so ga 
tudi krSIi, na kar sem opozoril v sestavku 
»Zakon o samoprispevku in praksa«, objav-
ljenem v Ptujskem Tedniku §t. 17,18,19 iz leta 
1981. Pb sprejetju Zakona o spremembah in 
dopotaitv^ ZS so v ptujski občini prvi uvedli 
samoprispevek v KS Destmik. Ker sem v 
sklepu o razpisu referenduma za uvedbo sa-
"»oprispevka na območju KS Destmik (Ur. 
Vestnik občin Ormož in Ptuj, št. 15/83) in v 
^ e p u o uvedbi samoprispevka na obmoi^u 
KS Destmik (Ur. Vestnik občin Ormož in Ptuj 
^ 16/83) opazil nekatera odstopanja od za-
konskih določb, zato želim v tem sestavku 
^^Pozoriti na sedaj veljavne določbe ZS in s tem 
^pomoči, da se bo tudi na tem podro^u 
ombolj spoštovala zakonitost. 

TUn OBČANI 
levilo je, da so zavezanci za samoprispevek 

ki imajo na območju, na katerem je 
samoprispevek stalno prebivališče. Po 
8. ČL starega besedila ZS pa je lahko 

oočiHska skupščina razširila obveznost plače-
^ j a samoprispevka, ki se plačuje od posesti 

^ dohodkov nepremičnin tudi na 
oocane, ki na območju, na katerem je uveden 
^opr ispevek nimajo stalnega prebivališča, 
^ j o pa na tem območju r.epremičnine, če se 

s samoprispevkom izvajala dela. s kate-
se bodo izboljšali pogoji za izkoriščanje 

nepremičnin. 
kot besedilo 3 odsi. 8. čl. ZS je skoraj isto 

• navedeno staro besedilo, vendar je 
^ to jnos tza zavezovanje tujih občanov prešla 

tistega, ki uvaja samoprispevek, to je na 
skupnosti 02. na občine. 

^ '^ov pa je sedaj 4. odst. 8. čl. ZS, ki določa, da 
jj - pdst. tega člena omenjeni občani — 
^ J ^ ^ i i ^ jih tuji občani — imajo pravico so-

ati v pripravljalnem postopku za razpis 
za uvedbo samoprispevka in 

"JU osebnega izjavljanja na referendu-
i 2S °®€bno podpisovanje izjav. V 7. točki 6. 
Priora^"'^ določeno, da način sodelovanja v 
iaav? postopku in način osebnega 
^ glede tujih občanov kakor tudi 

delavcev, ki so na začasnem 
'tfereill?'"'' mora biti določen v aktu o razpisu 

j ^ ^ ^ u m a za uvedbo samoprispevka, 
^^j^f KS Destmik tujih občanov ni zajela kot 
d p j ^ r ^ e samoprispevka zato njenim toza-

^^^ ^ pravnem oziru ne moremo nič 

^ S j f i S l '^VCI NA ZAČASNEM 
^ NA T U J E M - Z D O M C I 

na tuje delavci, ki so na začasnem delu 
č e n , L n a z o v i m o jih zdomci — v doma-

"ajusvoje stalno prebiv.ilišče. so zave7.ani 

k plačevanju samopnspevka, kar jasno iztiaja 
izZS. 

V praksi pa se je pojavilo vprašanje, ali naj 
zdomci plačujejo samoprispevek od istihosnov 
in v enaki višini kot drugi občani? ZS niti v 
starem niti v sedanjem besedilu ne dela nobe-
nih razUk med zdomci in drugimi občani, iz 
česar lahko zaključimo, da bi morali tudi 
zdomci plačevati samoprispevek v denaiju od 
istih osnov kot so v sedanjem 9 a čl. ZS določene 
za druge občane. Glede na I. odst. 3. čl. ZS, ki 
določa da imajo občani ob enakih pogojih 
enake obveznosti glede plačila samoprispevka, 
pa bi morali tudi zdomci biti izenačeni z dru-
gimi občani. Tudi v družbenem dogovoru o 
osnovah in višini samoprispevkov v Občini 
Ptuj (Ur. Vestnik občin Ormož in Ptuj št. 17/83) 
ni glede zdomcev ničesar dogovoijeno, najbrž 
zato ne, ker se jih je hotelo enako obravnavati 
kot druge zavezance samoprispevka. 

Iz že zgoraj omenjenega sklepa o uvedbi 
krajevnega samoprispevka na območju KS 
Destmik pa je razvidno, da se zdomce drugače 
obravnava kot pa domače zavezance samo-
prispevka. Glede na že ustaljeno prakso, ki pa 
po mojem mnenju ni pravilna, niti ni v skladu 
z ZS, je s cit. sklepom naloženo zdomcem, ki 
imajo na območju KS Destmik stalno prebi-
vališče, plačilo samoprispevka v letnem znesku 
3.0(X) din. Mislim da bi glede na sedaj veljavno 
besedilo ZS in zgoraj omenjeni družbeni do-
govor trebalo prakso menjati, pri čemer ne bi 
smela biti ovira dejstvo, da od inozemskih 
izplačevalcev^^osebnih dohcxikov oz. pokojnin 
našim zdomcem ne moremo zahtevati odtr-
govanja in nakazovanja samoprispevka. Tudi 
izgovor, da zdomcem nalagamo samoprisp>e-
vek v pavšalnem znesku zato, ker nam niso 
znani njihovi osebni in drugi dohodki, ni ute-
meljen. Potrebno bi pač bilo pozvati zdomce, 
da navedejo podatke o dohodkih od katerih se 
plačuje samoprispevek in jih opozoriti, da se bo 
proti tistim, ki podatkov ne bodo dali ali pa 
bodo daH napačne ptKlatke sprožilo po 16. čl. 
ZS postof>ek za kaznovanje zaradi prekrška, za 
storitev katerega je zagrožena denarna kazen 
od 1.000 do 10.000 din. Ce bi vsaj v nekaterih 
primerih postopek res sprožili, bi se, po mojem 
mnenju disciplina plačevanja samoprispevka 
pri zdomcih zelo povečala. 

ZDOMCEM J E TREBA OMOGOClTl SO-
DELOVANJE IN SOODLOČANJE PRI 
UVEDBI SAMOPRISPEVKA 

Ze zgoraj sem omenii /. IOCKO O. CI. Z-O, M 
določa da mora biti v aktu o razpisu referen-
duma za uvedbo samoprispevka naveden na-
čin sodelovanja v pripravljalnem postopku za 
razpis referenduma in način osebnega izjav-
ljanja zdomcev glede samoprispevka. Veijetno 
bo največkrat prišlo v poštev pismeno osebno 
izjavljanje zdomcev in preko px)šte poslano 
tozadevnemu organu. 

Ker v zgoraj omenjenih sklepih skup^ina 
KS Destmik ni najti podatkov, ki bijih zozirom 
na točko 7. čl. 6 ZS, sklep o razpisu referen-
duma za uvedbo samoprispevka moral vse-
bovati. se lahko zgodi, da bo kdo od zaintere-
siranih sprožil postopek pred Ustavnim sodiš-
čem SRS o zakonitosi- omenjenega sklepa. 

UGOTAVLJANJE UDELEŽBE IN 
REZULTATOV REFERENDUMA 

Ulede na zgoraj obrazloženo določbo ZS, da 
je treba za tuje občane in zdomce določiti način 
osebnega izjavljanja za sprejetje oz. nesprejetje 
samoprispevka se pojavljata vprašanji: 

1. ali se v primeru, če je določeno, da se tuji 
občani in zdomci osebno igavljajo s pismeno 
Igavo, take izjave upoštevajo pri rezultatu re-
ferenduma in 

2. aH se neoddaja izjave šteje enako kot 
neudeležba pri referendumu. 

Na obe postavljeni vprašanji bi, po mojem 
mnenju trebalo odgovoriti pritrdilno in ne bi se 
smelo več postopati po 21. čl. Zakona o refe-
rendumu in drugih oblikah osebnega izjavlja-
nja (Ur. 1. SRS št. 23/77) v kolikor je v nasprotju 
z določbami ZS. Pričakovati je, da bo zako-
nodajalec vskladil oba cit. zakona ah kako 
drugače kot n. pr. z opozorilom in pojasnilom 
usmeril prakso. 

OD INVALIDNIN SE SAMOPRISPEVEK 
NE MORE UVESTI 

Tako v starem besedilu kot tudi v sedanjem 
10. čl. ZS, kjer so navedem dohodki od katerih 
se samoprispevek v denarju ne more uvesti, je 
navedena tudi invalidnina. Zalo tisti del 7. čl. 
sklepa o uvedbi krajevnefga samoprispevka na 
območju KS Desimik, ki določa, da se samo-
prispevek ne plačuje le od tiste invalidnine z 
varstvenim dodatkom, ni v skladu z ZS. ki vse 
invalidnine ne glede na višino šteje med take 
dohodke od katerih se ne more uvesti samo-
prispevek. 

GOSPODINJSTVU NI MOGOČE NA-
I X ) Ž m SAMOPRISPEVKA NTTl V DE-
NARJU, NITI V DELU 

V 5. čl. zgoraj cit. sklepa o uvedbi krajevnega 
samoprispevka je skupščina KS Destmik do-
ločila. da so občani poleg samoprispevka v 
denarju dolžni za komunalno urejanje naselja, 
kjer stanujejo, letno prispievati po gospodi-
njstvu štiri delovne dni. 

Že za veljave starega besedila ZS ni bilo 
možno naložiti samopnsi>evka gospodinjstvu 
oz. družinski skupnosti, temveč le posamez-
nemu občanu. Ker pa seje v praksi, zlasti ko je 
šlo za samoprisf)evek v delu, često obvezovalo 
gospodinjstvo — kar se meni zdi praktično — 
seje pričakovalo, da se bo tozadevno spremenil 
ZS. Toda ker ni bilo delegatske iniciative, se to 
ni zgodilo. Zato tudi sedanje besedilo ZS ne 
dopušča nalagali samoprispevka družinski 
skupnosti. Čim bo kdo od zainteresiranih 
sprožil postopek pred Ustavnim sodiščem SRS 
bo to odločilo enako kot je že odločilo z od-
ločbama štev. U1 25/79dne l9/7-1979(Ur. list 
SRS št. 27/79) in štev. U1 44/80 z dne 
16/10-1980 (Ur. 1. SRS štev. 27/80), s katerima 

je razveljavilo tozadevne določbe o obvezi 
gosf)odinjstva za plačevanje samoprispevka, 
sklicujoč se na I. odst. 8. čl. ZS in poudarjajoč 
da niti Ustava niti zakon ne določata da je 
lahko zavezanec samoprispevka tudi gospo-
dinjstvo ali podobna skupnost. 

Kostanjevec Mirko 

Kako do smrti ostati 
zmeren pivec? 

Prišli smo do konca naše nanizanke. Pogovorimo se še o sedmem pra-
vilu. ki pravi: SPOZNAJ SEBE IN ALKOHOLIZEM TER IMEJ OD-
PRTE OCl ZA „CRN0 KRONIKO" NJEGOVIH POSLEDIC OKROG 
SEBE. 

Spoznati sebe in alkoholizem. . . . Tu je treba vedeti: glede svojega 
odnosa do uporabe alkoholnih oiiač se liudie dele na 4 skupine: 1. absti-
nenti. 2. zmerni nivci, 3. alkoholiki in 4. neozdravljivi alkoholiki. 

Vsak zmeren pivec bi se moral vprašati: 
1. KOLIKO PIJEM? 
2. ZAKAJ PIJEM? 
3. KAJ PIJEM? 
4. MOJA NAVADA — gasiti žejo, hoditi v gostilno dnevno? 
5. Pijem li na prazen želodec? 
6. MOJE OKOLJE IN ALKOHOL — v podjetju, doma, pri prijate-

lju. . . 
Abstinenti se popolnoma vzdržijo pitja alkoholnih pijač in nimajo 

težav z alkoholom. Abstinent mora postati za vse svoje življenje tudi 
zdravljeni alkoholik, ker je kontrola popivanja pri njem okvarjena in prvi 
kozarec pomeni ponovno povratek v alkoholizem. Ne more biti več zmer-
ni pivec. 

Zmerni pivci so večina ljudje, ki alkohol pijejo, toda od njega še niso 
odvisni. V njih samih še ni ukoreninjena potreba po pitju. Nikakšna sila 
jih ne vleče, da bi pili. Le od njihove svobodne volje je odvisno, ali se bo-
do napili ali ne. Tudi če se napijejo to store hote. 

Alkoholik je že fizično in psihično odvisen od alkohola, postopoma 
se mu spreminja vedenje in ravnanje in iz vsega se rojevajo najrazličnejše 
težave. VSAK ALKOHOLIK JE NAJPREJ BIL ZMEREN PIVEC. 

Prav zaradi tega je krog zmernih pivcev zelo razvejan: od takih, ki 
zelo radi nekaj popijejo, do tistih, ki že skoraj prihajajo v krog alkoholi-
kov. Sploh je mejo med zmernim pitjem in alkoholizmom zdo težko 
razlikovati, ali je kdo še zmerni pivec ali že alkoholik. 

Torej to je tisto, kar mora vedeti vsak, ki uporablja alkohol, in mora 
vedeti še to: 

Ce se lahko popolnoma vzdrži pitja šest tednov in nima nobenih te-
žav. takrat ie zmemi pivec. Poskus naj ponavlja vsakih šest mesecev. 

Ce mu šesttedenska popolna vzdržnost pri pitju dda težave, takrat 
je na poti, da postane alkoholik ali pa je že. Poišče naj pomoč v ambu-
lanti za alkoholike, k j « bo zvedd vse o svoji odvisnosti. Seveda s seboj 
mora pripeljati tudi ženo. 

Ce pa se „požvižga" na vse kar je tu napisano in naprej uporablja 
alkohol, pomeni, da se bo prej ali slej znašd v zadnji skuišni med 
neozdravljivimi alkoholiki, ki se nahajajo na robu družbe in za katere ni 
povratka nazaj. Zal za seboj po vlečejo tudi ženo in otroke, za kar imajo 
najmanj pravice. 

Vsak uporabnik alkohola mora vedeti tudi to, da bo njegov otrok 
imel enaki c^nos do alkohola kot on, saj ne more biti druga&n ali boljši, 
če je že zgodaj deležen takšnega vedenja pri starših in se uči v alkohtriu 
iskati cenen pivski užitek, izklapljati alarme in podobno. Mar že to ne bi 
bil lahko poudarek za premislek. 

Zeli uporabnik alkohola ostati zmeren pivec, se lahko varuje pred al-
koholizmom tako, da pozna in se drži pravil, ki jih je postavil Ramovš: 

1. Bodi mieren, srce in pam^ sta dragocenejša kot {»vski užitek ali 
prei>oln želodec. Torej premislek o KOLiCiNI SVOJEGA POPIVANJA. 

2. Ne pij, kadar si v zagati ali notranji stiski, to je beg pred stvarno-
stjo v omamo. Človek si, spoprimi se z njo. Torej premislek ZAKAJ PO-
PIVAM? 

3. Ne pij, če te mika cenen pivski užitek, potrudi se za zdrave rado-
sti, ki jih v življenju ne manjka. Torej premislek ZAKAJ NE NAJDEM 
RADOSTI V DRUŽINI, PRI DELU, V NARAVI, OB KNJIGI itd. 

4. Ne navadi se gasiti žeje z alkoholno [Hjačo, telo potrebuje tdcoči-
no, ne strupa. Torej premislek o NAVADI PITJA? 

5. Ne pij močnih alkoholnih pijač in ne pij na prazen ždodec. Torej 
premislek KAJ PIJEM? 

6. Takoj se umakni iz pijane družbe. Torej premislek KOLIKO IN 
ZAKAJ ZAHAJAM V GOSTILNO, ALI PA SI DELEŽEN MALOME-
ŠČANSKE DRUŽBE? 

O ,,črni kroniki" ni potrebno pisati, saj jo sproti vsak dan prinaša 
dnevni tisk, TV in podobno. Treba pa je vedeti, da če prkle do nesreče ža-
ra«'- alkoholizma, se ne poškoduje samo imetje in telo, ampak se razčlo-
veči ludi človek in uniči sožitje z najbližjimi. Toda za „vamost" pri fritju 
narn ne bo poskrbel nihče. Sami si moramo postaviti pred^se in si biti 
miličnik, ki jih varuje. 

Končajmo z narodno: Po pameti ga pijmo, da še glavce ne zgubimo. 
Dr. Z. Ivetič, terapevt kluba 

AKUPUNKTURA 
Ali je akupunktura paramedicmska (neznanstvena) magija (nekakšno 

čarovništvo), ali pa je morda v njej nekakšen pripomoček za lajšanje bo-
lečin, oziroma nadomestek za narkozo, ali celo poseben način zdravlje-
nja? Nekako tako se dandanašnji glasi to vprašanje. 

Beseda akupunktura je sestavljena iz acua, kar pomeni po latinsko 
iglo in punctio, pomeni vbod. Tedaj zdravljenje z zabadanjem igd. Ta 
način zdravljenja uporabljajo na Kitajskem že nad ."»OOC let. Način je bil 
podrobneje opisan pred 2000 leti v posebni knjigi „Rumenega cesarja pri-
ročnik o zdravljenju notranjih bolezni", kjer so bila prikazana vsa stro-
kovna navodila, kolikor so pač bila znana v takratni dobi. Ker vemo, da 
je kitajska kultura ena najstarejših in da je dosegla visoko raven, je vred-
no tudi temu področju posvetiti primemo pozornost. 

Leta 1958 so pravtako na Kitajskem kimrgi prvič uporabfli aku-
punkturo kot anestezijsko (bolj preprečujoče) metodo. Leta 1971 je Di-
mond objavil svoje lastne izkušnje. Objava je zbudila veliko pozornost in 
zanjo so se najbolj zanimali zdravniki anestezisti (zdravniki, ki pomagajo 
pri operacijah utišati bolečine in uspavati bolnika). 

Številne zdravniške delegacije, pa tudi posamezni zdravniki iz razli-
čnih evropskih dežel vključno iz obeh Amerik, so poromali na Kitajsko, 
da bi pobliže spoznali njihov način zdravljenja. O teh študijskih potova-
njih je napisanih mnogo poročil, za katere vlada povsod vdiko zanima-
nje. 

Vodilni anestezisti in drugi zdravniki so v mnogih institutih in klini-
čnih bolnišnicah opravili prdskusne raziskave, da bi ugotovili vrednost 
akupunkturnega zdravljenja. V številnih uglednih medidnskih revijah je 
najti obilo prispevkov, ki skušajo objektivno in analitično ovrednotiti 
uporabnost in uspehe akupunkture. 

Leta 1974 je bil v Madridu IV. evropski kongres zdravnikov anestezi-
stov, ki je prvo pod naslovom: »Uporabnost akupunkture kot anestezij-
ski postopek ter ostali problemi, ki so z njo v zvezi." Dal mesto temu 
problemu v posebni točki svojega dnevnega reda. 

AKUPUNKTURA JE ZDRAVILNA METODA, KI SLOVI NA 
NERAZJASNJENIH MEHANIZMIH DELOVANJA, ki pa bi naj ven-
dar imela naciljani učinek. V nekaterih primerih je njen učinek očiten in 
prepričljiv — V NEKATERIH PA POPOLNOMA ^ T A J L Tak način 
zdravljenja pa z racionalno akademsko šolsko medicino nikakor ni ena-
kovredno zdmžljiv. 

Javnost in tudi šii^e ljudske plasti gojijo naraščajoče zanimanje za 
akupunkturno zdravljenje. Napajajo se iz virov števlnih informacij. Vse 
to pa nikakor ne pomaga razrešiti vozla negotovosti. Nasprotno. Zavaja 
številne bolnike in spodbuja pogoltne mazače, ki stremijo skovati čim več 
osebne koristi. Kljub temu postaja akupunktura v mnogih deželah čedalje 
bolj uporabljan način zdravljenja, pa je zato dobro prisvojiti si o niej 
zasluženo vrednost. Sledi I. nadaljevanje 
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Njegovih 80 
in 60 let 

v snedol. 5. ianuaija. je bilo pn Piškovih v Zg. Hajdini veselo, kot 
že d o ^ ne. Oče Jože je imel v gostih vse n^vidnejše predstavnike 
Gasikkcfadni^a Hajdina. Stanko SITAR, Franci VOGRINEC, Ivan 
CKJRIZ^ in Ivan AliHR so obiskali častnega predsednika njihovega 
gibkega druStva, ki je prav ta dan dopolnil 80 let življenja. Da pa je 
bila sJovcanost Se veija. je letos tudi 60 let od takrat, ko je mladi Jože 
Pišck kot strojnik začel leta 1924 pri takratni požarni obrambi v Hajdi-
ni. karkro ga^lca. 

Klepet, ki seje razvil ob tem obisku, seje ves čas vrtel o gasilstvu, 
saj jc bilo Ic-io poleg slavljenčevega poklica in družine njegov življenj-
ski smiseL 

Joiže PISEK se še živo spominja začetka svoje aktivnosti. Od 
'Stroinikajc napcedoval do podpoveljnika, nato pa je postal pedsednik 
GD HajcUna. predsednikoval je ravno v letih, ko so hajdinski gasilci 
začeli graditi svoj dom. Ni naklučje, da je prav on imel čast postaviti 
i n n e ^ kanicn,̂  saj je potem levji delež organizacije in dela padel prav 
nanj. Nekoliko tudi po zaslugi njegovega f>oklica. Jože je bil namreč 
zidar in je lahko ogromno zidarskega dela opravil sam ob pomoči 
pridnih udarnikov. Bilje gonilna sila vseh gasilskih zanesenjakov, kije 
v̂ ztrajal tudi takrat, ko so nekateri že metali puško v koruzo. Ničkoliko-
kiat je gutraj Sel po vasi in od hiše, do hiše iskal prostovoljce za delo-
vno akdjo. Marsikdo bi bil raje ostal doma, saj dela na kmetijah ni 
nikoli /manjkalo, a spodbudne besede predsednika so ga pregovorile, 
da jc pustil domače delo in se odpravil v dom. Cilj njihovih skupnih 
prizadevanj jc takrat hitro dobil ploščo, streho, stolo . . . 

Srečevali so se tudi z denar-
nimi težavami. Eden izmed nači-
nov, kako priti do denaija, je bila 
krompirjeva akcija. Gasilci so z 
vozom peljali od hiše. do hiše in 
pobirali krompir. Le-tega so pro-
dali in izkupiček je služil za 
plačilo tistih stroškov, ki jih brez 
denaija pač ni bilo možno porav-
nati, Les za ostreje je bilo prav 
tako potrebno naprositi pri kme-
tih. Tudi tu ni šlo brez predsedni-
ka. 

Pri vsem tem gaje vodila ena 
sama želja. Da bi on in njegovi 
gasilski tovariši imeli nekje svoj 
prostor, kjer bi se sestajali, se 
pripravljali za nadaljnje akcije, se 
izobraževali, usposabljali za tek-
movanja in nenazadnje, po na-
pornem delu se kdaj pa kdaj tudi 
razvedrili in sprostili. 

Naš jubilant je marsikdaj tudi 
finančno prispeval za društvo. 
Botroval je novi motorni briz-

galni Rosenbauer in tudi aviocisterni. Na vprašanje, kako je bilo 
»Hti gasilec« nekoč in kako je danes, je Jože Pišek odgovoril, da je v 
tem ogjtMmna razlika... Takrat ni bilo avtomobilov, še kolesa so bila 
redka. Da o opremi gasilcev niti ne govorimo. A bilo je veliko dobre 
volje in ždfijc pomagati povsod tam, kjer se je nenadoma prikazal rdeči 
petelin. Ko je zatufila sirena, so prihiteli gasilci k domu, kakor je pač 
kdo mogcL In gorelo je velikokrat. Najhuje pa je bilo leta 1935, ko je 
naenkrat fsoiclo 5 hiS. 

Jože ftick Jc na svoje gasilske naslednike zelo ponosen. Ko se 
srečata s sovaSčanom Janezom Lipovškom, ki bo letos tudi praznoval 
60-lctnico članstva v gasilskih vrstah, se njun pogovor vedno zasuče v 
gasilstva. Oba sta na tekočem, kaj se v društvu dogaja in skupaj z 
akti\nimi kolegi se veselila novic o lepih uspehih hajdinskih pionitjev, 
danov. članic oba sta ponosna na vse, kar se je v letih, ko sama nista 
mogla vei aktivno delati, v društvu doseglo. Nekaj pa je tudi res,, da so 
mla^ gasilci Jožctov in Janezov nasvet vedno zelo upoštevali in 
maisakatera pridobitev je tudi njuna zasluga. 

Brez Janeza LipavUia tudi Jožetov jubilej ne bi bil to, kar mora 
biti PriSd j e da tudi ta praznik skupaj proslavita, seveda v prijetni 
družbi prsiliDcv in družine Jožetovega sina Ivana, s katero živi v prijet-
nem sožiigu. Tako kot v mladih letih, sta Jože in Janez tudi sedaj 
velikoirat skup^ udeležujeta se kot častna člana, Jože pa tudi kot 
časmi pvedsedni^ vsdi prireditev v okviru društva in mi jima iskreno 
žefimoi. da Im bik) Se mnogo let tako. 

Ori vseh oUek lože PiSek najraje 
oMeče gasaAo arifocroo. 

Tekst m foto: S. B. 

Program so izpolnili 
Lani smo |!»ai o velikih težavah, ki so jih v mestni krajevni skupnosti 

Joic Pati£ imeS pri izvajanju za leto 1983 planiranih referendumskih 
n a k ^ Praw nič jim n Slo od rok. Vendar pa j'e sedaj bistveno drugače. 
INia nedavn s ^ skupščine so namreč ugotovili, da so opravili prav vse 
naloge. To jjim jc tas^o z zdo zavzetim delom sveta krajevne skupnosti, 
skupnih d u ^ KS in samoupravne komunalne skupnosti. Tako so lu-edili 
Ciril-Metodov drevored, Osojnikovo ulico, dvoje otroških igrišč, 
avtobusno postajaliSče na Potrčevi cesti in še marsikaj drugega. Vedno 
bolj pa o^otavl^jo, da nimajo ustreznih prostorskih pogojev za delo 
krajevne saniiouprave, družbenih in družbenopolitičnih organizacij. Zato 
so se odk£ši, da bodo to odnravili z nakutxim ene stareiših hiš ob 
fijtitevi cesli. uenar bodo zbrali s presežki tako da referendumski 
program ne bo okrnjen, pri ureditvi prostorov pa jih čaka veliko 
pvostoivoljnega dela. Delali bodo postopoma, saj vsega naenkrat gotovo 
ni moč izvesti. V zgradbi bo dovolj prostora za vse, čeprav bodo prostori 
v primerjavi z drugiini domovi krajanov bolj skromnih_ velikosti. 
Prihgodhi se je namreč treba možnostim. 

1. kotar 

V i^^tiai mršM svoje prô t̂ore (foto l. kotar) 

MALA VAS -
VELIKO DELA 

Prejšnji teden smo med smuča-
njem na „Tumškovem bregu" v 
Žamendh zmotili skupino mladih 
razigranih fantov. Snega je bilo 
ravno dovolj m smučanje in za 
sankanje in v množici nam ni bilo 
težko najti najaktivnejših mladin-
cev. Kmalu je stekd pogovor o 
njihovem ddu in življenju na vasi. 
Tcrfe smo zabdežili: 

Franc Suen, predsednik osnovne 
organizacije ZSMS Zamenci: 
„Glede na to, da imamo le S2 čla-
nov se lahko pohvalimo z našim 
delom, saj smo v minulem letu 
izvedli vrsto aktivnosti. Najtesneje 
soddujemo z domačimi gasild, ki 
nam tudi gredo na roko, saj nam 
nudijo- redno svoje prostore. V ga-
silskem domu potekajo vsi naši 
sestanki, na katerih se dogovarja-
mo o našem delu in nalogah. 

V lanskem letu smo imdi dve 
večji akdji čiščenja okolja, večkrat 

smo pomagali pri čiščenju ga-
silskega doma, aprila smo mladi 
množično sodetovali pri izkopu 
jam za postavitev telefonskih dro-
gov, čez vse leto pa smo or-
ganizirali in pomagali pri izvedbi 
raznih iMireditev, 

S krajevno skupnostjo pa je so-
delovanje zadnje čase nekc^l^o 
manjše. Ne vem zakaj nas ne vabi-
jo na svoje sesfanke. Morda nam 
premalo zaupajo, č^rav smo z de-
k>m dokazali, da smo sposobni 
storiti marsikaj. Pričakujemo, da 

bodo te zadeve kmalu urejene." 
Branko Vedlin je govoril o 

športnih aktivnostih: 
,,Kot vidite imamo največ vese-

lja sedaj s smučanjem in sanka-
njem. Sicer igramo tudi hokej na 
l^u . Za igriiče nam odlično shiži 
zamrznjen potok tam spodaj. Tu-
kaj na Turnškovem bregu pa je se-
daj pozimi vsak dan živžav. Precq 
mladih je tudi na Jerinovem bregu, 
na drugi strani. Smučamo brez 
vlečnic pa je vseeno luštno. Nazaj 
grede se v č ^ h skepamo, včasih pa 
» nastavimo tudi manjšo skakalni-
co in prdzkii^amo svoje sposobno-
sti. 

Tudi čez poletje se precej ukvar-
jamo s športom. Redno igramo 
košarko na ptoščadi pri gasilskem 
domu. tudi rokomet, imamo še 
jo trim stezo. No, najpogosteje pa 
verjetno igramo mali nogomet v 
katerem prirejamo tudi razne 

tiH-nirje. Poudariti je treba, da 
imamo tudi svojo žensko ekipo v 
rokometu in da so naša dekleta 
pravtako aktivna, čeprav jih sedaj 
ni tukaj z nami." 

Rastislav Antolič je eden tistih, 
ki bodo ostali doma na kmetiji: 
„Od otrok sem najstarejši pri hiši 
in že po tradidji mi je dolžnost, da 
ostanem naprej na kmetiji. Sicer 
pa mi je kmetovanje v pravo vese-
lje, čeprav imamo okoli 16 hektrov 
zemlje. Dda se čez leto nabere, 
pomagajo pa mi vsi domači. Žal se 

je oče pred leti smrtno ponesrečil s 
traktorjem, v vciiko pomoč pa sta 
mi brat ta mama Ne vem z^taj sc 
mladi tako neradi odkjčajo za delo 
na kmetijah. Morda je življenje v 
mestu res privlačaejic, potrpiS ti-
stih osem ur na dan, potem si pa 
prost. Veste tudi im oa kmetih si 
privoščimo, morda se imamo vča-
9h Se l e f ^ kot dmgi. Sedaj pozimi 
imanu) pravgotovo več prostega 
časa. Po^ j te , zjutraj opravim ži-
vino, potem pa grem na saeg. Ali 

smučal ah drsat, če je v gasilskem 
domu zakurjeno pa gremo igrat 
tudi namizni tenis. 

Življenje gre pač svojo pot; eni 
smo si i ^ a h takaio ddo, drugi pa 
spet drugačno. Jaz sem s kmetova-
njem zek) zadovoljen, saj mi nič ne 
manjka." 

O kuhumem žhdjenju smo 
kramljali s Slavkom Burioa: »Nič 
kaj posebnega se ne d o ^ a na 
kulturnem področju pri nas, ven-

dar moram reči, da ni v vasi pĝ * 
ditve, na kateri ne bi s -ŝ voji 
kulturnim programom nastoi^ 
tudi mladinci. Sedaj pooio^ 
ustanavljamo svojo fdSJoi^ 
skupino. Pred leti smo andK 
precej dobro vpeljano fdSJoi^ 
skupino, vendar so se člani pcitlt̂ j 
li ali pa odšli v vojsko. Upaoa. ^ 
bomo zbrali dovolj novih fiEaaot^ 
da bonno ob pomoči naie 
torice Darinke Žgeč u^pdl. Sc^ 
se že pripravljamo na pramrnat^ 
slovenskega kulturne^ prazofta^i 
osnovnošolskimi otrod |2ai se |] 
dogovarjamo o skuf>nem praov 
mu ki ga bomo izvedC ob daeni 
žena. če je volja nam aktrvno« 
zares ne zmanika." j 

i 
S Francem Antofičem pai 'f 

stekla beseda o fuasc&ai^ 
mladinske cn-ganizadje: ,JŽe taft 
je na vasi zmeraj manj denaorjaikrf 
v mestu, zato imamo s tem saM 
težav. Znajdemo pa sc aa ratf 
načine. Cez poletje organaSraB^ 
kakšno veselico, tu in t aa titf 
nogometni tumk morda Se kakSMp 
drugo prireditev. Skratka vsafa 
priložnost izkoristimo da napaft»: 
mo svojo blagajno. Stro§Jc«3»s jej* 
dneva v dan več in kontal aac 
ostane kaj denarja za org^Bes^ 
izleta ali kakšnega piknika. j 

Rad bi dodal, da je 
veliko dobre voije in prostepi čas 
za izvedbo vsake najrna«^ 
prireditve ali sestanka. Po olo| 
liških hribih je treba 
skupaj mladince, veliko je tsdf 
pešačiti od hiše do hSc in v^dlsf 
posebej obveščati. Mala vas » 
samo po številu prdt>nak««» 
teritorialnem obsega pa kar creo? 
obsežna. Morda sc prav zaradi K 
ga mladi dobro razumemo.*" 

Franc ŠMS. prcteMk Branko Vedlin, S|HMrt 

Rasti Antolič, kmetovalec Slavko Borina. koltuni Franc Aatotič, fmmciraajc 

LJUDSKE PEVKE 
IZ TRSTA 

Naključno snidenje z ljudskimi 
pevkami iz Trsta, ki so se v sobo-
to, 14. januarja udeležile srečanja 
ljudskih pevcev in godcev v Ptuju, 
zame ni pomenilo le topd stisk ro-
ke z rojaki onkraj meje, temveč 
nadvse prijetno spoznanje, da je 
tudi Ijuc^ka pesem ena tistih sil, Id 
Slovence, vsem političnim mejam 
navkljub, veže v nerazdružljivo 
cdoto. Tudi Trst s svojo vsakda-
njo motorizirano ihto, ki ohlaja 
čtoveška čustva in z nekaterimi 
nedemokratičnimi silami, ki niso 
prijazne slovenski manjšini, ne 
morejo'vplivati, da bi se naSi roja-
ki rediK) ne družili in krepili svojo 
slovensko pripadnost; tudi s 
pesmijo! 

,,Da Primord radi pojemo in 
veliko pojemo, že dokazujejo naši 
številni pevski zbori", je dejala 
voditdjica skupine Nadja KriSčak. 
„Skupina ljudskih pevk, ki že pet 
let zapovrstjo nastopa v Ptuju, je 
p«! nas pravzaprav posebnost in je 
leta 19^ nastala kot dopolnilo 
folklorne skupine. Kadar Slovend 
plešejo, bolj mak> f>ojo in obratno; 
zato smo menili, da tri kazalo to 
vrzd zapolniti z ljudskim petjem. 
Najraje seveda pos^amo za 

pesmicami iz naše bližnje okolice 
Benečije, Rezije in tudi hrvaškega 
FM-edda Istre. Lotevamo ra se tudi 
tistfli iz Prekmurja, Štaja'ske, 
Kor<^ke, Dolenjske in ostalih 
predelov Slovenije, čeprav nam 
način petja In narečja, nemalokdaj 
povzročajo precejSnje težave. To-
da vztrajamo. . . . predvsem zara-
di t ^a , ker v našem primeru 
pomeiu ljudsko petje tudi enega 
načinov za ohranjevanje svoje 
narodnostne identitete!" 

Skupina šteje devet, do deset 
pevk — pretežno uradnic, — ki 
redno z vsem svojim mladežem, 
vadi v slovenskem Dijaškem domu 
v Trstu. Nadja KrS&ik pripovedu-
je, da so take vaje včasih zdo 
zabavne, včasih pa tudi ne, kajti 
zgodi se, da med petjem zajoče 
zdaj ta, čez čas pa spet drugi 
otrok. Imajo pa te vaje ob nav-
zočnosti otrok, tudi svojo 
pozitivno ptat, ker se na tak način 
že v najzgodnejši otroSki dobi, ho-
te. ali tudi nehote, prenaša ljudska 
pesem na mladi rod. A to je za na-
§e tržaške rojake Se kako 
pomembno! 

Težave, ki jih pevska skupina 
najbolj občuti, so enake tistim, ki 

jih občutno * vseh večjii mestih. 
To je problem kultme daiies, 
problem odtujenosti Ijotii. ki se 
pojavlja ob strojih in televiziji ter 
problem hitrega življenskega rit-
ma, ki se čedalje in oe 
dovoljuje, da bi se I j « ^ poglab-
ljali vase, v svoje korenine, v 
prijatdjstva. 

Skupina vidi svoj nadaljuj o ^ 
stoj v nendmem Izpopoinjevanjn 
in vztrajnosti Pevke s svojimi 
uspehi, na srečo, a&ofi niso zado-

voljne, kot same pravijo. SanM® 
dovolj stvo bi jih uspavalo« »»se* 
bi se", prenehale iskad in s tcf 
tudi rasti. Ljudsko izročio p«) 
tako široko področje, da mi ^ 
najdeš koiKa, ko zabredeS vaa^ 

Upati je, da bomo ljudske pedj 
iz Trsta, ki po svojem vzaessa^ 
podajanju, ubranosd in barvi a** 
ka že presegajo okvirje Sudsk^ 
petja, ponovno shSali v 
prihodnje leto! 

Besedik>in1otacLC 

Pevke iz Trsta ined leto^a^ nastopom v SŠC Ptuj. 

Tudi toplice v počitnišicem 
vrvežu 

Po doeovoru z občinsko zvezo prijateliev mladine Plui bodo ptujski 
šolaiji v času počitnic, vsak poneddjek in četrtek, prosto plavali v top-
licah. Sicer pa so se tudi »mariborske« počitnke poznale naobisku toplic. 
Ve^ega obiska pa ni bik) zavoljo snega na Pohoiju. 

Jutri bodo v toplicah odprli tudi IctoSnjo plesno sezono, pričeli bodo 
namreč z glasbo. Vsak petek in sohoto bo igral ansambel Adama 
BičkiTja iz Maribora. Igrajo glasb-o za vsak okus. 

Fjia i / m e d zimskih aktivr.i Nli toplk jc tudi >indikalna prodaja 
» •- •pnic V) c-j«-«otnim popustom. Akajo so pričeti lanskega decembra, 

v H r-zu "iUA pa šc TI, vendar b<.>do Z akiivno^tmi nadaijevali. 
V . • ^'ei;sjodo - /et^. 

D=iicč "^.eCju T-^J^bitev «7'ice pa jc J. V nCna r^vleliiev 

Športno srečanje v namiznem 
tenisu 

V soboto. 21. jansarja se jc SD Turnišče—Ptuj uddežilo * Marih^ 
športnega srečanja v namiznem tenisu.. Povabila jih jc namreč eU 
PMM Šentilj, srečanje pa se je odvijalo v prostorih Doma ntii^ 
Mariboru. 

Igraki SD TuraiSče—Pti^ so srečanja dobili oziroma izgolafi f 
boljših tekmeccT z naslednjimi rezultati: Branko Zumaič lS0l ' 
Doganjič (PMM); Martin Bedr;^ (§D) in Bujda (PMM> Otl; M 
Zupanič (SD) in Trčak (.PMM) 2.-0; Franc VindiS (SD) in StiBti 
0:2; F. Vindiš (SD) in Strg* (PMM) 1:2 in R. Zupanič (SD) prod f ^ 
(l'MV«^ 0:2. V igri parcrt sta R. Zupanič in F. VindiS. premagala lek*'' 
i? ''MM Š^intla in Trčaka z 2.-0. 

Na VoTKa »'•ečar.ja ie bil v-sini red dvočlanskih ekip sledeč: 1. SfflJ 
h-r- M^MMI, z. Zupanič R. tbU), 3. Budja, l^Ofaajič (PV-« 
r̂-rča??^ »e poteka!o . r»~jetBem športnem vzdušju. Igrakr* pa so 

ko^oi iĉ .̂̂  -orni še srečanje, ki 1. febravja v 

,1 
I 
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[ari Mar*, ̂  
ijegotfa družina 
(I prijatelji 
nadaljevanje in konec) 

tri hčerke so bile nadarjene, željne znanja. Naučile so se več 
•v ^ nrebirale knjige raznih znanosti, spoznale Marxov in Engel-

^ nTuk delovale v mednarodni delavski zvezi, se zanimale za umet-
«t Jgrale klavir. 

Kmalu po poroki se je hčerki Jenny razvilo njeno večletno vnetje 
v v hudo n a d u h o , kar je žalostilo očeta in mater. 

Eleonora, ki so jo klicali Tussy, je leta 1874 dopolnila 19 let 
postala učiteljica v obmorskem mestecu Brightonu. 

•DPA VUENJE, SELITEV, DELO 

ta 1874 se je Marxovo zdravje spet poslabšalo. Na Engelsovo 
do se je odločil za zdravljenje v Karlovih Varih, kamor je odpo-

1 s hčerko Tussy. Tja sta prispela 15. avgusta 1874. Ob pitju 
Ine vode, dietni prehrani, kopanjem in s sprehodi, se mu je 

I vie krepilo'. Cez nekaj tednov sta se vrnila domov. Se dolgo po 
nUvi je občutil blagodejni vpliv zdravljenja v Karlovih Varih. 

Leta 1875 so se Marxovi zadnjič selili. V istem okraju v Maitlond 
rku so našli novo stanovanje v hiSi s številko 41. Do Engelsa so 

leM deset minut hoda. Tu je Marx zdravstveno okrepljen pripravljal 
•uei in tretji zvezek Kapitala. Veliko časa je skupaj z Engelsom pos-
til us tanavl janju socialističnih partij v posameznih deželah. Leta 
[75 je napisal,,Pripombe k političnemu programu Nemške delavske 
irtije", ki so kmalu dobile nov naslov: ,,Kritika gothskega progra-
a " v delu je izoblikoval nove trditve o teoriji znanstvenega 
jmunizma. Povezana z Beblom in Liebknechtom v Nemčiji sta 
izkrinkavala oportunizem, ki se je v gibanju pojavljal. 

V začetku leta 1877 je nemški socialdemokratski časnik NAPREJ 
ičel tiskati Engelsove članke, naperjene proti zgrešeni ideologiji prof. 
itlhringa, ki je menil o sebi, da je nov reformator v filozofiji in poli-
£ni ekonomiji . Bil pa je drobnoburžoazni socialist. Leto pozneje so 
žli članki v knjigi z naslovom ,,ANTI DOHRING." V svojem delu 
! Engels obranil dosledni materialistični svetovni nazor pred lažjo in 
rnedo filozofskega idealizma. 

Marx se je tri leta zapored zdravil v Karlovih Varih. Domov se je 
račal okrepljen. V zdravilišču se je srečal in zbližal z uglednim soci-
logom in pravnikom Kovalevskim. Leta 1876 je ta mladi zelo nada-
eni Rus prišel v London in postal dobrodošel gost v Marxovi druži-
i. Čeprav ni bil Marxov privrženec, sta cenila drug drugega. Pri 
Iarxu sejeKovalevski sprijateljil tudi z Engelsom. 

LOVO OD ŽENE IN OD ŽIVLJENJA 

Okoli leta 1878 je pričela Marxova žena Jenny bolehati. Obhajala 
J je slabost in mučile so jo bolečine. Med njeno boleznijo je nenado-
la umrla Lizzy, Engelsova žena. Bilo je na jesen leta 1878. Njena 
mrt je Jenny hudo prizadela. Mučila jo je tudi misel, da je sama 
olna na smrt, da zanjo ni pomoči. Vendar je zbrala še toliko moči, 
a je s Heleno Demuth odpotovala v Francijo. Hotela je videti hčerko 
enny, ki je po smrti prvega otroka, v naslednjih letih zaporedoma 
Ddila štiri sinove. Ko se je Jenny vrnila iz Francije, je bolezen napre-
ovala. Nazadnje je obležala v postelji. Zdravnik je Marxu zaupal, da 
i pomoči, da je Jenny zbolela za rakom. 

Med boleznijo ji je lajšala trpljenje Helena. Jenny je umrla 2. 
ecembra 1881. Pokopali so jo na neposvečeni zemlji pokopališča 
ligh Gate. Engels ji je spregovoril besede v slovo. Dejal je: ,,Prijate-
ii, žena prelepe duše, ki jo pokopavamo, se je rodila v Salzweldu leta 
814." Nadaljeval je z zgodbo njenega življenja in jo končal z beseda-
ai: „Ce je bila kaka žena, ki je videla svojo srečo v tem, da je osrečila 
ruge, je bila to ona." 

Marxa je ženina smrt globoko presunila in le med delom ga ni 
izjedala bolečina izgube. Duševno strtemu, se je zdravje hitro slabša-
). Marxa so zadnja leta mučili tvori po telesu in bolečine okoli ledvic, 
lapadal ga je tudi kašelj, ki je izviral iz vnetega grla. Pred ženino 
oleznijo se je veliko sprehajal z Engelsom zunaj mesta, kar mu je 
•omagalo. Po ženini smrti je bil brez moči in volje do življenja. Ven-
lar se je odločil, da bo zimo na leto 1883 prebil v toplih krajih. 
)dpotoval je v Alžir. Toda to leto je bilo tudi tu zelo vetrovno in ve-
er je prinašal do njegovega zatočišča saharski pesek. Veter mu je ško' 
loval že doma, ker je vedno bolj čutil bolečine tudi v pljučih. Za-
adi slabega počutja je Alžir kmalu zapustil. Na poti se je ustavil v 
:neževini Monaco v Monte Carlu. Tu se je pomirilo vnetje prsne mre-
le in odpotoval je k hčerki Jenny v Argetevil. Tu so ga razvedrili 
Tiuki. V sosednem Enghienu pa si je zdravil bolno grlo. Od tu je 
^upaj z Jenny odpotoval v VEVEY na Ženevskem jezeru. Po šestih 
ednih se je vrnil domov, da bi prepisoval na čisto drugi zvezek 
.Kapitala", ki ga je menil posvetiti ženi Jenny. Ze novembra 1882 pa 
« mu je zdravje spet poslabšalo. Odpotoval je na otok Wight v Ven-
or, da bi se znebil moreče londonske megle. Ni pa dobro naletel, kajti 
nokro vreme in hlad sta mu tu škodovala. Ostajati je moral v sobi. 

. Januarja ga je obiskala hčerka Tussy. Prinesla mu je strašno vest, 
'a je nenadoma umrla hčerka Jenny. Bilo je 11. januarja 1883, ko je 
'."la.hnila v smrt, stara 39 let. Imela je štiri male sinove in pred krat-

rodila še hčerko Jenny. 
Globoko potrt se je Marx odpeljal domov. Obupan se je vlegel v 

»steljo. Helena Demuth in prijatelj Engels sta se zaman trudila 
Duditi v njem željo po življenju. Umrl je 14. marca 1883. PokopaU so 

v grob, v katerem je že petnajst mesecev ležala ljubljena Jenny. V 
•nenu nemških delavcev se je poslovil od Marxa Liebknecht. Engels je 
tolet^^" preroško napovedal, da bosta Marxovo ime in delo preživela 

Engelsa je prijateljeva izguba globoko užalostila, vendar ni 
I onil. Do mrtvega prijatelja je čutil veliko dolžnost. Končati je moral 
jegovo veliko delo, drugi in tretji .-.vezek ,,Kapitala". Svojo nalogo 

'zpolnil in se tako oddolžil za 40-letno prijateljstvo, ki je bogatilo 
^vljenje in delo. Drugi zvezek je izšel že leta 1884, tretji pa 

)riv^° 1883 je Engels izdal še pomembni deli: „lzvor družine, 
elia i ^ '^stnine in države" ter ,,Dialektika narave." Misel na prija-
'eštv proletariata ga je podžigala pri delu za veliki cilj člo-
Ivana' ^^ ^'^ginjo v brezrazredni družbi. Svoje življenje je sklenil 
• Ĵ t let po prijateljevi smrti. 

^ 'Kl : Kari Korsch; Kari Marx, Maribor 1978 
^ Utargue-l . icbknccht: Spomini na Marxa. Ljubljana 1948 • 

' Relsi I ^V.her Victor: Življenje in delo Karla Marxa in Friedricha En-

i suvr...^ ^ječanja ha Marxa i Engelsa. Memoari . članci. zapisi njihovi!-
. Zagreb 1978 
' i'974^ Sereberjalcova: Kari Marx — snovatelj novega sveta, 

r ^-"<-:'kiopedija lcksikograf.,kega zavoda, Zagreb 1 9 6 6 - 6 9 
^ r- 538, 309. 20 (Ruge. Proudhon. Lassale) ^ 

r ! , 2 7 2 - 2 7 4 (Feuerbach. Engels) 
, f->, 335. 327 (Bakunin. Bebel. Bauer) 

sir. 693(Wolf) . 681 (NVeilling) 
V. ROJIC 

Za spomeniško varstveno 
dejavnost letos 3,5 
milijona dinarjev 

Zavod za spomeniško varstvo iz Maribora je že doslej opravil več 
pomembnih posegov v naše kulturnozgodovinske spomenike, ki jih je že 
močno načel zob časa ali pa jih je bilo potrebno urediti iz drugih vzrokov, 
da nezaščiteni ne bi propadali. 

Podobna naloga čaka delavce tega zavoda tudi v letošnjem letu, ko 
bodo poleg neposrednih varstvenih posegov na spomenikih, proučevali in 
razvrščali našo bogato kulturno dediščino. Akcije, ki jih izvaja zavod za 
spomeniško varstvo, sofinancira v višini 50 odstotkov republiška kulturna 
skupnost, ostali delež pa moramo zagotoviti iz občinskih virov. 

Za tovrstne posege v kuhurne spomenike bomo letos v ptujski občini 
potrebovali nekaj manj kot 3 milijone 500 tisoč dinarjev. Tako bo najprej 
na vrsti restavriranje fresk v proštijski cerkvi, nadaljevanje sanacije gradu 
Bori in mestnega obzidja, restavriranje opreme v cerkvi na Ptujski gori in 
nadaljevanje prenove mestnega jedra. Tokrat je na vrsti zgradba v 
Murkovi ulici 1. 

mš 

Pomlajena folklorna sek-
cija DPD Svoboda Ptuj 

Med nekoliko mlajšimi, pa ven-
dar aktivnimi in prizadevnimi sek-
cijami DPD Svoboda — je folklo-
ra, ki je v začetku prejšnjega leta 
štela 22 plesalcev ali 11 parov. 
Tedenske 4-urne vaje so doslej 
namenjali v glavnem študiju plesov 
Slovenije in Srbije, vseskozi pa so 
imeli težave s stalno glasbeno 
spremljavo in šele v mesecu marcu 
so jih uspešno rešili. Zato v tem 
času tudi niso mogli nastopati. Še-
le v maju so se lahko predstavili na 
občinski folklorni reviji v Podleh-. 
niku. 

Med folkloristi ptujske Svobode 
so bili v začetku leta tudi pionirji 
in cicibani — skupno 28, v starosti 
od 4 do 12 let. Zaradi že znanega 
vzroka — glasbe, so lahko plesali 
le na štetje in petje kar je bilo veli-
ko premalo, da bi lahko obdelali 
vse gradivo, ki so ga za podmla-
dek predvideli. Tako je delo posta-
lo aezanimivo in utrudljivo, brez 
nastopov in gostovanj, kar pa 
seveda ne daje spodbude za delo. 

Prek poletja je delo tudi v 
folklorni sekciji zastalo, lani — v 
jeseni pa so se ponovno dobili in z 
velikim optimizmom začeli z vaja-
mi, kljub temu, da je večina mo-
ških plesalcev zapustila skupino. Z 
nenehnimi akcijami jim je uspelo, 
da so ponovno zapolnili svoje vrste 
in celo pridobili več članov. Danes 
jih je v folklorni sekciji skupno 25 
zato v letu, ki se je začelo pričaku-
jejo tudi dobro in uspešno delo. 
Imajo svojega glasbenika Ivana 
Kojca, z njimi pa sodelujejo tudi 
drugi, ki pripravljajo priredbe za 
glasbo in plese. 

V letu 1984 načrtujejo nada-
ljevanje dela pri študiju plesov 
Slovenije — Gorenjske, Bele 
Krajine, Štajerske in Prekmurja, 
plesov Srbije in Hrvatske. Tako se 

bodo sestajali dvakrat tedensko po 
dve uri — ob ponedeljkih in četrt-
kih, sodelovali na občinski 
folklorni reviji in se povezovali z 
ostalimi sekcijami zaradi sodelova-
nja v skupnih programih. Njihova 
želja pa je, da bi pripravljalci in 
organizatorji kulturnih programov 
v ptujski občini vključevali tudi 
njihovo sekcijo. 

mš 

IZ 
MUZEJSKE 
FOTOTEKE 
Z današnjo fotografijo prikazu-

jemo lonec, ki ga je muzej dobil 
avgusta 1982 in je bil zasežen 
avstrijskemu državljanu. Sodi v tip 
globokega posodja. Uporabljali so 
ga za shranjevanje masti, lahko pa 
tudi za kisanje repe. Notranjost in 
zunanjščina lonca sta glazirani, 
temno zelene barve, ima dva roča-
ja in je okrašen s petimi obodnimi 
plastičnimi kolobarji, ki imajo po-
ševne zarezice. Zunanjost ni ena-
komerno glazirana, temveč je proti 
dnu vidna osnova — keramika. 

Lonec je bil izdelan z lončarskim 
vretenom oz. kolovratom, ki je pri 
nas v rabi že od 10. stoletja dalje. 
Vreteno je sestavljeno iz ogrodja, 
sredi katerega je pokončna os, ki 
ima na vrhu okroglo ploščo (,,šaj-
bo"), spodaj pa drugo okroglo 
ploščo, ki jo lončar poganja z no-
go. Posodo oblikuje lončar na ta 
način, da dela v klobčič gline, ki se 
vrti na zgornji plošči vretena, 
vdolbino in ga vleče narazen, da 
nastane dno posode. Nato vleče s 
palcem stene navzgor, posebej pa 
prilepi ročaje. Narejeno posodo 
odreže mojster s plošče s pomočjo 
žice. Ves čas izdelovanja predmeta 
mora lončar močiti posodo z 
vlažno krpo. Ob tej priložnosti 
ima pripravljeno tudi barvo, čopič, 
kos stekla ali lesa, da dela rob in 
pike na posodi. S tem je posoda 
izdelana, ni pa še gotova. Sledi su-
šenje, loščenje in žganje. 

Ralf Ceplak 

Lonec — »pisker«, fototeka et-
nološkega oddelka, foto Ralf 
Ceplak, december 1983. 

Tudi ptujsko godbo pestijo materialne težave 
Ptujski pihalni orkester sodi med tiste glasbene 

skupine, ki je takorekoč nepogrešljiva v našem vsak-
danjem življenju in delu, saj ni večje manifestacije, 
srečanja ali proslave, na kateri bi lahko naše god-
benike pogrešali. Seveda pa tudi v tem ansamblu ne 
gre brez težav ali večjih in manjših pretresov. Naj-
bolj razveseljivo pa je dejstvo, da je godba zelo 
pomlajena in da se vanjo redno vključujejo fantje in 
tudi dekleta z ustreznim glasbenim znanjem, to je 
vsaj z nižjo ali srednjo glasbeno šolo, pri nekaterih 
instrumentih pa tudi z višjo ali akademijo, — saj bi 
takih tudi največ potrebovali, pravi dirigent Tone 
Horvat, ki je pred 15. leti prevzel umetniško vodstvo 
ansambla. ,,Takrat sem bil med najmlajšimi v godbi, 
danes pa sem skoraj med najstarejšimi," nam je na 
kratko predstavil sedanjo starostno sestavo ansam-
bla, v katerem je redno od 40 do 42 članov. 

,,Iz ptujske glasbene šole se v godbo vključujejo ti-
sti naši učenci, ki so v petem ali šestem letniku, 
prihajajo pa tudi iz srednje v Mariboru. Sicer pa je za 
naše delo veliko težje dobiti ljudi kot za delo v drugih 
sekcijah," meni dirigent Anton Horvat, ki s svojim 
pihalnim orkestrom redno sodeluje na koncertih, 
srečanjih in tekmovanjih. Prav tekmovanja so tista, 
na katerih preverjajo svoje sposobnosti ansambli iz 
vse Slovenije. Naš je v drugi jakostni skupini, 
kidričevski pa v tretji. 

,,Za mlajše glasbenike je predvsem spodbudno to, 
da lahko nastopajo na takih srečanjih. Program, ki 
ga moramo pripraviti je veliko težji od običajnega, 
zato je takrat v vseh močno prisotna zavest, da 

morajo hoditi na vaje. Brez nastopov tudi vaje niso 
dobro obiskane. 

Seveda pa tudi pri nas ne gre brez težav. Te se 
odražajo zlasti v pomanjkanju denarja. Letno dobi-
mo za tisto neposredno delo ansambla okrog štiri 
milijone starih dinarjev, potrebovali pa jih bi vsaj 
dvajset do trideset. Popravilo instrumentov je zelo 
drago, novi pa so skorajda za nas nedostopni. Druge 
godbe so v veliko boljšem položaju, zlasti tovarniške 
in tiste v revirjih. Pri njih takorekoč ne poznajo 
denarnih težav, saj jim letno dodelijo tudi do 90 
milijonov starih dinarjev. 

Razmišljamo, da bi tudi na tem področju moralo 
biti več neposredne menjave. Vsi, ki godbo 
potrebujejo bi morali prispevati sredstva, ne samo 
občinska Zveza kulturnih organizacij." 

Pogovor z dirigentom Tonetom Horvatom je nane-
sel tudi na vprašanje članstva v DPD Svoboda, iz 
katerega se je godba pred leti odcepila. ,,Meni oseb-
no je vseeno — kje smo, ali pri Svobodi ali v okviru 
ZKO. Glavno je, da lahko delamo in da nas pri tem 
delu nihče ne ovira. Ko smo bili še na primer pri 
Svobodi nikakor nismo mogli priti do oblek, niti ni 
bilo upanja, da jih bomo dobili. Z vodstvom smo se 
skregali . . . Ne rečem pa, da se ne bi ponovno 
vključili v društvo, saj se razmere urejujejo. Naš cilj 
je, da delamo, da v svojem delu napredujemo in da 
ne dobimo občutka, »da smo sami sebi namen," je 
sklenil prof. Horvat. 

mš 

Franc Simonič razstavlja v Zagrebu 
V prvi polovici januarja 1984 je 

bila v Klubu radnika ,,Geotehni-
ke", Oktagon 5 v Zagrebu odprta 
samostojna razstava slik slikarja 
Franca Simoniča, člana likovne 
sekcije PD Alojz Arnuš Rogoznica. 
Avtor se zagrebškim ljubiteljem li-
kovne umetnosti predstavlja s šest-
najstimi platni, med katerimi pre-
vladujejo haloška pokrajina in 
tihožitja. Razstavo je pripravil in jo 
tudi strokovno ocenil profesor aka-
demik Josip Martinko. Razstava je 
bila odprta v okviru literarnega ve-
čera pod naslovom ,,Haloški moti-
vi". 

Kulturni program ob otvoritvi je 
začela mlada violinistka Vasja Alu-
nič. Na klavirju jo je spremljala 
njena profesorica Neva Stiezja. Sle-
dil je razgovor o pričujoči razstavi, 
ki jo je vodil Vlado Ferina. Na 
vprašanja sta odgovarjala F. Simo-
nič in prof. ak. slikar Josip Martin-
ko. Predstavljen je bil Ptuj z okoU-
co, ki jo je Franc Simonič zelo pla-
stično opisal. Opisal pa je tudi svo-
jo slikarsko pot od začetkov do da-
nes. 

O razstavljenih delih je sprego-
voril prof. ak. slikar Josip Martin-
ko, ki je med drugim dejal: ,.Sli-
karju Simoniču je uspelo, da nas je 
popeljal v prelepi svet Haloz, ki ga 
sicer ne poznam, pa mi je sedaj 
veliko bližje. Ko gledam te slike, vi-
dim, da se Simonič vedno giblje 
med temi bregovi, polji, domačija-
mi pri bleščeči opoldanski svetlobi. 
Potem pa nas popelje v teman ate-
lje, kjer nastajajo tihožitja in zopet 
nazaj med gorice in vsak dan halo-
ških ljud'. Prešli smo dolgo pot od 
grške kulture pa do abstraktne 
umetnosti. Kam torej naprej? Tež-
ko je ustvariti kaj novega. Toda Si-
moniču je uspelo dati novo svežino 
in čistot barv, ki z izjemno sklad-
nostjo tvorijo celoto." 

Kuhurni program je nadaljeval 
Venčeslav Spilak, pesnik, racitator, 
ki je z izjemno doživetostjo recitiral 
svoje pesmi. 

Zvrstili so se tudi recitali mladih, 
pa tudi starejših pesnic ih pesnikov. 
Program je zaključil mladi zagreb-
ški kantautor Hrvoje Handl. 
Prisotni smo preživeli čudovit ve-
čer. Ljubitelji likovne umetnosti 

pa bodo še tri tedne, kolikor bo 
razstava odprta, uživali ob slikah 
slikarja Franca Simoniča, pred ka-
terim je še bogata slikarska pot. O 
tem mi je povedal: 

Franc, kritika in občinstvo je 
tvoja prva samostojna razstava v 
Zagrebu ugodno sprejela. Kakšni 
so tvoji vtisi? 

,,Ne vem, kaj naj rečem. Nadvse 
sem zadovoljen. Sprejem, ki sem ga 
bil deležen v Zagrebu, se ne da opi-
sati z nekaj besedami. Enkratno, in 
še več!" 

Glede na to, da pomeni marsika-
teremu slikarju, tudi znanemu, raz-
stavljati v Zagrebu veliko, ali pa 
nemogoče. Kako je tebi to uspelo? 

,,Naključje je hotelo, da sem se 

srečal z znanim pesnikom Venčesla-
vom Spilakom, doma iz Zavrča, se-
daj pa živi v Zaprešiču pri Zagrebu. 
Torej sledilo je vabilo za razstavo 
in jaz sem se mu seveda z velikim 
veseljem odzval." 

Mi lahko zaupaš, kje vse si že 
razstavljal, seveda skupinsko in 
zakaj se nisi do sedaj odločil za sa-

mostojno razstavo v Ptuju? 
,,Trdim lahko, da sem v zadnjih 

letih zelo veliko razstavljal v sklopu 
sekcije po delovnih kolektivih po 
ptujski občini, pa tudi v Varaždinu 
in Koprivnici. Za samostojno 
razstavo je potrebno razpolagati z 
velikim fondom slik, ki pa mi jih 
vse do sedaj ni uspelo ustvariti. 
Imam pa veliko željo razstavljati 
doma v Ptuju. Upam, da mi bo to 
tudi kmalu uspelo." 

Kljub temu, da imaš likovno zna-
nje, ki si si ga pridobil pri študiju 
na PA smer likovni pouk. Kako pa 
sedaj poteka tvoje izpopolnjevanje. 
Kje iščeš vzore. Kam te pelje likov-
na pot? 

,,Pedagoška akademija mi je da-
la teorija upoštevanja likovnih za-
konitosti, kar pa je le osnova za 
vrednotenje likovne umetnosti. V 
človeku nekaj črviči in hoče ven. 
Čutil sem, da je to, kar se lahko 
likovno izražam pri pouku, to je pri 
prenašanju likovnega znanja na 
druge, premalo. Začelo se je, ne da 
bi se pravzaprav zavedal. Skica za 
skico, platno za platnom, ure in ure 
v naravi in ob listanju likovne lite-
rature, ob tem pa so nastajala dela. 
Za likovnika je težko reči kdaj veli-
ko dela in kdaj malo. Odvisno je, 
kako kaj človek čuti. Opredelil sem 
se za realizem in tega želim nadalje-
vati." 

Se gospodarske težave odražajo 
tudi pri slikarstvu? 

,,Pa še kako! Kot je znano, 
umetniških barv in drugega slikar-
skega materiala v domovini prakti-
čno sploh ni mogoče dobiti. Uvoz 
pa je zelo drag. Upam, da se bo to 
stanje kmalu spremenilo v korist 
vseh, ki jim čopič in slikarsko plat-
no bogatita vsebino življenja." 

M. Menoni 

Franc Simonič pri upodabljanju ene od ptujskih ulic 
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Zimski trim za Ormožane 

Trimčkanje med Ormožani se 
kar dobro razvija. Žal se te zdrave 
oblike rekreacije udeležuje le malo 
predstavnic nežnega spola. Mlajše 
se izgovarjajo nekako takole: ,,no-
čem imeti mišičastih nog, to ni le-
po", tiste pa, ki so že preživele ro-
sna leta pa menijo,' da jim trim-
čkanje več ne pristaja. 

Zadnjič sem si z^elel sprehoda 
po gozdu in željo tudi uresničil. 
Ob tem sem se nekaj časa pomudil 
ob robu gozda, kjer je speljana tu-
di neke vrste trim steza. Zimske 
vreme je na stezo privabilo lepe 
število Ormožanov. Razumljivo, 
da je bilo največ mladine, nekaj 
pa je bilo tudi starejših, med 
obojimi pa zelo malo žensk. Zlasti 
me je presenetilo obnašanje starej-
ših predstavnic nežnega spola, ki 
so najbrž prišle na trim stezo samo 
zato, da so spremljale svoje slabše 
polovice. Iskale so primernega 
zavetja in medtem ko so se njihovi 

možje zadihani podili po strmih 
pobočjih, so se lepo pogovarjale s 
svojimi znankami in se skrbno 
zavijale v plašče. Prav to pa me je 
spodbudilo, da sem se spravil k 
pisanju tega članka. 

Ni prepozno in tudi ne pre-
zahtevno za vas, drage tovariši 
ce, da tudi včasih malo potelovadi-
te, se razgibate, zakaj koristilo 
vam bo in brez shujševalne kure 
boste ob kak odvečni kilogram. 
Zlasti pa to velja za mlajše. 
Izgovori o mišičnejših nogah so 
prazni, bolj opravičilo za lenobo 
kot kaj drugega. 

Bralke, ki niso iz Ormoža ali iz 
katerega drugega kraja, kjer imajo 
trim stezo, bodo morda rekla, da 
je tem lahko, ki imajo trim stezo, 
pri nas je pa ni. Tem moram 
povedati, da si tiste trim steze v 
Ormožu niso zgradili mladinci ali 
morda starejši občani, ne, temveč 
so jo shodili naši predniki, ki so si 

čez strmino naredili bližnjico na 
delovno mesto, in taka je ostala še 
danes, primerna pešpot in trim ste-
za obenem. To pomeni, da lahko 
za trim stezo koristimo marsikate-
ro gozdno pešpot, ki lahko korist-
no služi človeku za rekreacijo. 

Ob vsem tem je najpomembnej-
še dobra volja, saj si za trim stezo 
lahko naredimo marsikatero gozd-
no ali kako drugo pešpot po 
razgibanem terenu. Res pa je, da 
je treba tako pot vzdrževati in jo 
tudi primerno urediti. Priporočlji-
vo bi bilo, da je ob taki poti več 
postaj, kjer bi lahko rekreativci 
opravljali določene vaje. Za trim 
stezo ni nekih standardnih predpi-
sov, temveč je predvsem pomemb-
no, da omogoča človeku pošteno 
razgibanje. Tudi v zimskem času je 
možno na takih stezah, ali drugih 
primernih terenih urediti kraj za 
zdravo in koristno rekreacijo. Ni 
samo smučanje in sankanje, tem-
več je tudi hoja po sveže zapadlem 
snegu, kepanje in podobno, ko-
ristna oblika rekreacije. Ce ne 
verjamete, poskusite! 

Viktor Rajh 

Mislite, da je zajtrk potreben? 
Pred kratkim sem se pogovarjal z delovnimi tova-

rišicami in pogovor je nanesel na zajtrk. Nisem verjel 
ušesom, nobena, da prav ste prebrali, nobena od so-
govornic baje zjutraj pred odhodom na delo ne zajtr-
kuje. No, malo pretiravam, za zajtrk večinoma vsaka 
baje zjutraj popije skodelico kave in še to včasih na hi-
tro, kar stoje. To je torej ves zajtrk! Bojim se, da tako 
ne delajo samo moje sogovornice, temveč Se marsikje 
drugje. 

Zdravniške ugotovitve in tudi izkušnje marsikoga 
drugega so, da je za dobro delo in normalno počutje 
potreben obilen zajtrk. Ta naj bo nosilen obrok za vso 
energijo, ki nam je potrebna za razmeroma dolg, 
navadno 8-urni delovni dan. No, o tem smo že lahko 
večkrat slišali nasvet zdravnika, prebrali v knjigi, 
slišali po radiu ali TV, toda ne prime se nas, ne pride 
v našo vsakodnevno navado. 

Začne se navadno pri materi-gospodinji-delavki. 
Ce ona zjutraj odhaja na delo brez pravega zajtrka, 
potem dela tako tudi njen mož, se bodo po tem 
vzgledovali otroci. Izgovor, da je okoli 10. ali 11. ure 
malica, ne zaleže dosti, treba je zajtrkovati. Res je, da 
imamo pri nas zelo neustrezen delavnik, saj mnogi 

začnejo delati /e ob 6. uri zjutraj, toda to ni ĵ , 
da ni časa za zajtrk. Treba je samo kake četrt ur( 
spanja, oz. iti toliko prej spat, pa bo zjutraj; 
časa, da h kavi ali skodelici mleka pojemo tu; 
kruha z maslom, kakšno jajce, jabolko in po,; 
To bi bila bogata naložba in bi se pri učinku d, 
dan lepo obrestovala. 

To dejstvo bi morali doumeti, in se za vedn, 
biti navade, ki je v izgovoru ,,zjutraj nimam ap( 
Ce bomo nekajkrat prisilili želodec k delovj 
obilnim zajtrkom, ga bomo kmalu temu privj; 
potem nas bo sam terjal, zahteval svoje predno. 
odšli z doma na delo. Poskusite in prepričali se[ 

Predvsem pa želim s tem pisanjem spodbud] 
tere-gospodinje, ki so dolžne v družini dajati "vzj 
poskrbeti za obilnejši zajtrk. S tem ne bomo^ 
zapravili, nasprotno še prihranili, saj bodo 
dnevni obroki, zlasti še večerja toliko skrort 
Vzgledi vlečejo, pravijo, zato poskušajmo uŝ  
navade spreminjati z lastnim vzgledom. 

Vikto, 

Namesto domače peči nas greje 
arabsko sonce 

Se stiskate v bunde, plašče, ovijate v šal in kapo? Kar neprijeten je tak-
šen občutek, kajti tukaj v Arabiji hodimo kar v pomladanskih oblačilih, pa 
čeprav je le nekaj dni po novem letu. Vi se boste gotovo pričeli oblačiti tako 
kot mi sedaj tukaj, šele v marcu ali aprilu. Nič več mraza takšnega s poledi-
co, ki ga tukaj sploh nismo zaznali in snega, ki ga tukaj ne poznamo, če-
prav bi z užitkom zarili svoje roke v sneg in napravili kakšno sneženo kepo 
ter jo zalučali daleč, kjer bi se raztreščila. Skratka rečem lahko, da je tukaj 
sredi puščave vreme čudovito, sonce dokaj prijetno, čez dan pa nam naši 
termometri pokažejo tudi do 20 stopinj C. Nam zavidate kaj? Prav nič nam 
ni potrebno zavidati, kajd tudi mi si želimo snega, prijetne zimske idile. 
Nič peska, nič hinavskega vetra, ki piha ob jutrih in večerih. 

Kot ste že razbrali iz zgornjih vrstic, se vam ponovno oglašam iz Arab-
skega sveta, iz puščave, peska in močnega vetra. Vremenske spremembe 
sem vam že opisala, sedaj pa še kako kaj živijo naši delavci. V večini so se 
odločili preživeti novo leto v domovini. Nekaj najbolj trdnih in seveda nuj-
no potrebnih za tekoče delo pa nas je ostalo na projektih. Novoletne dni 
smo preživeli delovno, tako kot običajno. Pogrešali smo le vse tiste, ki so 
na dopustu, kajti zaradi obilice dela so nam nujno potrebni. 

Malce sem vas že spomnila na pomlad, na tople dni in prijetno sonce, 
ki vas bo toplo pričelo greti šele konec marca in aprila. 

Lep pozdrav vam iz Arabije pošilja JANA HVALEČ 

»Prvi koraki" v letošnjem letu 
Učenci in učitelji osnovne šole Veljko Vlahovič iz Crešnjevca so pred 

nedavnim izdali letošnjo prvo številko svojega glasila. Tokrat so jo pri-
pravili hitreje kot v preteklih letih, saj so ga posvetili 8. januarju, prazni-
ku občine Slovenska Bistrica. Ker je bila v avli osnovne šole v Crešnjevcu 
letošnja slavnostna seja skupščine občine in vodstev družbenopolitičnih 
organizacij občine Slovenska Bistrica, so kot gostitelji izročili svoje glasilo 
vsem udeležencem svečanosti. 

V glasilu, katerega so poimenovali Prvi koraki, sodeluje s svojimi li-
terarnimi in grafičnimi prispevki okoli 20 učencev. Posebno pozornost so 
v njih namenili spominom na padec legendarnega Pohorskega bataljona 
ter življenju in delu na šoK. Viktor Horvat 

ELKO Ptuj in Maribor, december 
1983: 

Marija Lobnik, Pivola 5; Olga 
Istenič, Bračičeva 16; Božena Ko-
ser, Severjeva 5; Silva Jurgec, Mi-
klavž 5; Kristina Vidovič, Nova vas 
65; Olga Meznarič, Bukovci 161; 
Vinko Gojčič, Marjeta 80; Danica 
Zoreč, Kidričevo 3; Franc Podgor-
šek, Dvorjane 38; Jakob Novosel-
nik, Drav. dvor 23. 

Des TOZD Elektro Ptuj, 5. januar 
1984: 

Leopold Vodušek, Podlože; 
Kamilo Kronvogel, Crmlja 7; Alojz 
Petrovič, Pacinje 20; Milan Želez-
nik, Nadole 4; Franc Rižnar, 
Polenšak 41; Edi Pohario, Zadru-
žni trg 8. 

Juršince, 10. januarja 1984: 
Feliks Horvat, Gabernik 54/a; 

Franc Tuš, Sakušak 68; Štefka 
Majcen, Zagorci 3; Genovefa Fur-
man, Zagorci 71; Alojz Soštarič, 
Gradiščak 118; Klara Horvat, Dra-
govič 51; Franc Ceh, Juršinci 39; 
Anton Ceh, Juršinci 74; Marija 
Stebih, Zagorci 82; Milan Soštarič, 
Gradiščak 8; Danijel Bec, Sakušak 
24; Vinko Brumen, Sakušak 75; 
Franc Toš, Grlinci 37; Alojz Ceh, 
Dragovič 54; Feliks Toš, Gabernik 
45; Karel Cigula, Kukava 20; Franc 
Stuhec, Gabernik 2; Martin Cvet-
ko, Gradiščak 8; Anica Cuš, Saku-
šak 52; Francka Zmauc, Zagorci 
67; Janez Vrabl, Sakušak 82; Mari-
ja Filipič, Sakušak 74; Elizabeta 
Ceh, Grlinci 10; Katarina Berlak, 
Gabernik 39; Frančka Kokol, Bod-
kovci 31; in Justa Stebih, Sakušak 
72. 

Polenšak, 12. januarja 1984: 
Ivan Lorenčič, Bratislavti 19; 

Stanko Krampelj, Polenšak 20; 
Alojz Kvas, Polenšak 1; Vladimir 
Suen, Ziherlova 8; Angelca Petek, 
Brezovci 1; Franc Kovačec, Slomi 
1; Janez Kovačec, Slomi 1; Ivan 

Lebar, Polenšak 29; Jože Plohi, 
Brezovci 6; Anton Lorenčič, Brati-
slave! 19; Otilija Plohi, Polence 
42/a; Milan Lebar, Polenšak 29; 
Branko Stebih, Lasigovci l/a; 
Alojz Janžekovič, Polenci 4; 
Stanko Petek, Hlaponci 48; Franc 
Visenjak, Hlaponci 62; Franc Za-
vec, Polenšak 17; Rozalija Marin, 
Polenci 31; Albin Marin, Polenci 
31; Milena Majcen, Lasigovci 1. 

TGA Kidričevo, 17. januarja: 
Janez Horvat, Kidričevo 10; Sta-

nislav Beranič, Župečja vas 4; Ivan 
Kosi, Velika Nedelja 1; Anton Ce-
nar, Mezgovci 55; Franc Zamuda, 
Mihovci 11; Feliks Stabuc, Vičanci 
66; Alojz Zoreč, Aškerčeva 13; Bo-
jan Stanič, Mihovci 7/a; Zvonko 
Klajderič, Mežanova 18; Adolf 
Hertiš, Kungota 67; Avgust Maj-
cen, Sodinci 54; Janez Kurbos, Ka-
juhova 1; Slavko Princi, Kidričevo 
13; Milenko Bosak, Kraigherjeva 
25; Amalija Mlakar, Kidričevo 36; 
Jože Predikaka, Apače 13; Marjan 
Kovačec, Apače 101; Danijel Jeza, 
Apače 28; Miran Pešl, Arbajterjeva 
8; Janko Letič, Popovci 21; Dušan 
Menoni, Lovrenc 120; Štefan Don-
čec, Kidričevo 15; Milan Jazbec, 
Kidričevo 3; Viktor Bakač, Dorna-
va 2/c; Franc Milošič, Podlehnik 
50; Vili Korže, Kajuhova 1; Maks 
Dolenc, Podlože 80; Franc Boži-
čko, Slape 22; Marjan Kumer, 
Murnova 2; Gorazd Inkret, Kidri-
čevo 13; Stanko Kolar, Apače 188; 
Zvonko Kolar, Apače 188; Stani-
slav Fišer, Slape 13; Dragutin Hor-
vat, Kidričevo 13; Živko Lazič, 
Kraigherjeva 33; Jože Galun, Sto-
govci 12; Janez Bedenik, Nadole 
13; Franc Mesarec, Senežci 38; 
Marta Plajnšek, Pleterje 73; Jože 
Resman, Podvinci 68/a; Janez 
Majcen, Apače 25; Stanko Zajšek, 
Hajdoše 5; Igor Butala, Ormoška 
9; Anton Jeza, Stanečka vas 8; Jan-
ko Mesarič, Cesta kurirjev NOB 6; 
Franc Florjanič, Moškanjci 64. 

Počitniški dom upokojencev v Izoli veliki 
pridobitev za upokojence 

v zadnjih letih so zrasli ob obali našega 
Jadrana, ki meri 780 kilometrov zračne linije, 
številni počitniški domovi delovnih organizacij, 
društev in skupnosti, kjer lahko člani preživijo 
del svojih počitnic s svojimi družinami. Danes 
so hotelske usluge že tako zasoljene, da si 
delavci z nizkimi osebnimi dohodki takšnega 
luksusa žal ne morejo privoščiti. 

Svoj počitniški dom so naposled dobili tudi 
slovenski upokojenci in sicer v Izoli. Sredstva za 
gradnjo doma je prispevala republiška skupnost 
pokojninskega zavarovanja skupaj z vsemi 
društvi upokojencev Slovenije. Dom je tako pr-

ve goste sprejel leta 1982. To je bila brez dvoma 
velika zmaga vseh, ki so si kakorkoli prizadevali 
za gradnjo počitniškega doma upokojencev in 
ne nazadnje tudi družbeno priznanje za njihovo 
minulo delo. Dom je bil zgrajen v želji in z 
namenom, da bi upokojencem v njihovi jeseni 
življenja nudili prijeten oddih in ne nazadnje 
tudi počitek. 

Kot nam je povedal direktor doma Emerik 
Eržen, je gradnja doma veljala skupaj z opremo 
nekaj nad 290 milijonov dinarjev. V domu je 
350 postelj. Tu je zimski bazen z ogrevano mor-
sko vodo v velikosti 20 x 8 metrov. Vsi, ki 
prebivajo v domu, imajo brezplačen vstop v 
bazen. Ne manjka tudi salon za masažo, balini-
šče, kabine za zeliščne kopeli, atrijski vrt s ple-
siščem. Dom pa je zgrajen tako, da so vsi pro-
stori dostopni tudi težjim invalidom. Sicer pa je 
to ena najlepših že kar nekam impozantnih 
stavb v Izoli. 

Posebej je omembe vredno, da je dom odprt 
skozi vse leto. V zimskih mesecih je bivanje v 
njem seveda znatno cenejše kot v času največje 
turistične sezone. Sicer pa vsem, ki se odločijo 
za letovanje v domu del stroškov krije SPIZ in 
letos bo ta regres predvidoma znašal 180 dinar-
jev dnevno. Res pa je, da bodo cene penzion-
skih uslug nekoliko višje kot so bile v lanskem 
letu. Pri tem ni odveč pripomniti, da je v domu 
stalno zaposlenih 88 ljudi. Večina le teh koristi 
svoje dopuste v zimskih mesecih, ko dom obi-
čajno ni polno zaseden. 

Ob našem bivanju v domu smo bili tudi pri-

ča, ko je vodstvo doma pripravilo skromno 
slovesnost gostu oziroma upokojencu, ki je bil v 
domu v času, ko je praznoval svoj 76. rojstni 
dan. Na njegovi mizi so pri večerji gorele sveče, 
dobil je tudi šopek s čestitko. Direktor nam je 
ob tem dejal, da se zavedajo, da so njihovi 
gostje nekaj posebnega, zlasti si želijo prijaz-
nosti, nekakšne domačnosti in zato so izmed 
osebja, ki je tu zaposleno, izbrali le takšne lju-
di, ki imajo do vseh gostov nadvse prijazen na-
stop, da so ustrežljivi. Pri tem ne delajo razlike 
po tem kakšen položaj je kdo za časa svojega 
dela zasedal, skratka, poskrbijo za čim prije-
tnejše vzdušje in kot ugotavljajo, se mnogi že 
radi vračajo. 

Verjetno bo ob branju te reportaže marsikoga 
zanimalo tudi to, kakšne so cene, saj je znano, 
da družba upokojencem žal reže bolj tanko 
rezino kruha, da bodo letos cene njihovih uslug 
znašale od 650 do 1000 dinarjev, kar je seveda 

odvisno od letnega časa. Najdražje bo Si 
julija in avgusta. Pri tem pa velja Se e 
omeniti, da SPIZ da vsakemu za dese 
regres v višini 180 dinarjev dnevno. S teiri 
cena znatno zniža. 

Ni odveč zapisati, da si vodstvo doma, 
v poletnih mesecih prizadeva, da je tu {i 
kulturnih prireditev, razni športni nastop 
ob zaključku vsake dekade, pripravijo 
poslovilni večer, skratka, da potem vsi odlt 
kar nekaj pomlajeni nazaj na svoje domov; 
smemo pozabiti, da imajo tudi pester jedik 
da je v primeru, da ima kdo strogo dieto, t( 

ve šefu strežbe in že mu v kuhinji pripi: 
hrano, ki mu najbolj ustreza. 

Oglasili smo se tudi pri Jožetu Kranjcu,! 
sedniku Društva upokojencev v Ptuju i 
zaprosili za nekatere podatke. Med drugim 
je povedal, da je v ptujski občini nad 
upokojencev, od tega je včlanjenih v 19 d 
vih 4670 upokojencev, največ seveda v P 
kjer jih je nekaj nad 1200, ostali so v dn 
po krajevnih skupnostih. 

Glede doma v Izoli pa je povedal, da 
brez dvoma za vse upokojence velika prt 
tev, da je med člani zlasti v poletnih meseci 
dno več interesentov kot pa jih lahko z nap 
co pošljejo v dom, kajti jih lahko v eni A 
pošljejo vsega deset, da pač tako lahko pf 
na vrsto tudi upokojenci iz vseh slove! 
občin. Iz Ptuja je doslej v Izoli letoval 
nekaj nad 220 njihovih članov, mnogi sevi 
družinskimi člani. 

Franjo H< 

Emerik Eržen, direktor počitniške-
ga doma v Izoli. 

Foto: F. Hov ni k 

Počitniški dom upokojencev v Izoli. 
Foto: F. Hovnik Jože Krajnc, predsednik dr 

upokojencev v Ptuju. 

Prve zvezdice kvalitete tudi v občini Slovenska Bistri 
Pred nedavnim je komisija pri 

medobčinski gospodarski zbornici 
iz Maribora obiskala najpomemb-
nejše gostinske lokale na območju 
občine Slovenska Bistrica, pred-
vsem z namenom, da pregleda in 
oceni kvaliteto nudenja gostinskih 
uslug gostom, notranjo opremlje-
nost lokalov, urejenost in tudi 
vljudnost gostincev v stiku z gosti 
ter celotno ponudbo na področju 
gostinstva. 

V občini Slovenska Bistrica so v 
okviru občine že ocenjevali gostin-
ske lokale in izbiro kvalitetnih jedi 
ter drugih storitev, prav tako tudi 
urejenost okolja lokalov, vendar 
pravih priznanj, ki bi gostinstvo bi-
striške občine postavila ob bok po-
dobnim dejavnostim drugih sloven-
skih občin, ni bilo vse do pred ne-
davnim. Veljale so ocene, da v tej 
občini deluje tudi nekaj takšnih lo-
kalov, ki bi si zaslužili kaj več kot 
samo občinsko priznanje. Vsako le-
to je občinsko ocenjevanje uspešno 
vodilo in še vodi Obrtno združenje 

občine Slovenska Bistrica, podro-
čje gostinstva ter Turistično dru-
štvo Slovenska Bistrica. 

Da so bila prizadevanja gostin-
cev, da bi si pridobili tudi kakšno 
večje pri/nanje za svoje delo upra-

vičena, je pokazalo nedavno 
njevanje, ki ga je opravila M' 
činska gospodarska zbornic 
Podravje Maribor. Od dosed 
gostinskih objektov in lokal" 
jih je komisija obiskala, so s 
zdice kvalitete prislužili: Hote 
nina Slovenska Bistrica, Gr 
klet Slovenska Bistrica in biff 
trkovalnica. V prvo kategori! 
je uvrščen tudi bife Marof vN 
lah. 

Ker komisija še nadaljuje 
lom, je pričakovati, da se bo z 
dicami kvalitete lahko ponâ  
prihodnje še katero gostišče 
striški občini, saj je to velika' 
buda za nadaljnje delovanje 
ri razvoja gostinstva in njfl 
storitev. Prav v razvoju te dej' 
sli so v občini Slovenska Bisf 
velike možnosti, zato novezvc 
čakajo prizadevne tudi v pf 
njem obdobju. 

Besedilo in poŝ  
Viktor H 

Hotel Planina v Slovenski Bistrici je dobil zvezdice kvalitete. 
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v ASA ARMADA 
f ^ a 1941 so Jugoslavijo na-

fašistične sile. Stara jugo-
^ Vc^A voiska je razpadla m 
^ ' S ^ v a ž n i k o n i . da so 
^ ^ S e n o ^ a l i in divjali 

' ' i Z ^ o m u n . . fxxl vod-
stvom tovariša Tita pozvali vse 
„ ^ e n e delavce, kmete m izobra-
SJce v boj proti sovražnikom m 
S a č i m iz.dajalcem. Poslali so 
r ^ i z a n i . borci za svobodo m 
ESvice V spt^padih s sovrazni-
w>m so si pnborili najprej orožje, 
n a t o pa bili težak boj za osvobo-
ditev Iz manjših partizanskih čet 
1 nastale brigade m bataljoni, 
ft-, Titovem odloku je bila usta-
^vl iena dne 22. decembra 1941 
v b^n.skem mestecu Rudo I. 
proletarska brigada. Polrii pono-
^ in poguma so borci nadaljevah 
boj proti okupatorju. Nastala je 

velika in nepremagljiva 
JLA kije po štirih letih krvavega 
boja pregnala sovražnika in os-
vt)bodila domovino. Tudi danes 
imamo močno, dobro oboroženo 
a r m a d o , ki nam čuva meje. da se 
lahko v miru učimo živimo,in 
delamo. Ob njenem prazniku ji 
iskreno čestitamo. 

Ovčar Alojz, 7. a. 
Osnovna šola dr. Ljudevita Pivka 

Ptuj 

NAŠA DOMOVINA 
Naša domovina je domovina 

vseh narodov in narodnosti Jugo-
slavije. Je svobodna in mirna 
dežela, v kateri živijo ponosni in 
srečni ljudje. V tej domovini sem 
se rodil in tu hočem tudi živeti, 
saj ne bi bil nikjer drugod tako 
srečen. 

Za domovino, v kateri živim je 
bik) prelito mnogo krvi. Naši 
očetje in dedje so nam priborili 
to zemljo, na kateri so dolga 
tisočletja vladali tujci. Priborili 
so nam jo iz ljubezni, ki jim je 
pomenila življenje. Sedaj mi 
uživamo sadove njihovega dela. 

Domovina je samo ena. Bila je 
težko priborjena, zato jo moramo 
tudi mi čuvati, da bo v njej vedno 
vladal mir. Na svetu je še veliko 
ljudi, ki se borijo za svojo svobo-
do. Svobodo si bodo verjetno 
ludi priborili, saj hočejo živeti v 
miru in imajo prav tako radi 
svojo domovino kot mi. 

Ljepa je naša domovina. Če-
prav bi bila še tako malo in 
revna, bi bila za iias nekaj 
svetega in bi jo čuvali kot punči-
co svojega očesa ter si je ne bi 
pustili vzeti. Vendar naša domo-
vina ni malo niti ravna. Je velika, 
bogata, mirna in lepa. Vsi hoče-
mo. da takšna tudi ostane. Samo 
v nebo pogledaš, pa vidiš, kako 
mimo potujejo oblaki preko 
polja. Tudi sam bi rad potoval v 
širni svet, vendar ne bi ostal na 
tujem. Vedno bi se vračal v svojo 
domovino, saj bi pogrešal naša 
polja in ljudi. Pogrešal bi tudi 
«rne gozdove, v katerih se sliši 
ptige petje, žuboreči' potok, ki 

za vasjo in gore, ponosne 
očake, ki se dvigajo visoko v 
nebo. Vse to je naša domovina. 

In te domovine, v kateri so 
živeli naši predniki, si ne bomo 
pustili vzeti, saj jo čuva JLA. Na 
nebu jo čuva s svojim letalstvom, 
na moiju z mornarico, na kop-
nem s svojimi enotami. Našo 

za katero živijo ljudje v 
bratstvu m prijateljstvu m si 
P«izadevajo za mir. pa čuvajo 

graničaiji. 
. Takšna je naša — moja domo-

^ina. Ponosen in srečen sem, da ji 
Pnpadam. 

Matjaž Vuk 8. b 

0 § Cirkovce 

MOJE PRVO SREČANJE Z 
VOJAKOM 

Ko sem bda majhna, sem se 
zelo. bala vojakov. Ko sem jih 
zagledala, sem takoj zbežala. 

Nekega dne so blizu nas imeli 
voja.ške vaje. Nisem upala niti iz 
hiše. Ko je oče to opazil, mi je 
natočil steklenico slivovke in me 
poslal k vojakom. Kako so se mi 
tresle roke in noge! Oče je vse to 
opazoval skrivaj skozi okno in 
me seveda takoj poslal nazaj. 
Hočeš, nočeš, morala sem nazaj. 
Steklenico sem dala prvemu 
vojaku, ki sem ga zagledala. 
Takoj sem hotela domov. Najhu-
je je bilo, da me je vojak prijel za 
roko, me pobož^ po laseh, se mi 
predstavil in me vprašal za ime. 
Stisnil me je k sebi in zaklical 
svojim tovarišem: »Tovariši voja-
ki, Klavdija nam je prinesla 
slivovko!« Premagala sem strah. 
Vojaki so mi pokazali orožje. Nič 
več se jih ne bojim. Tudi moj oče 
je bil vojak. Večkrat gledam slike 
iz tistih časov. Pravi, da mu je 
bilo takrat lepo. 

Klavdija Podhostnik. 4, a 
OŠ Slovensjčgoriške čete Juršinci 

N A Š VOJAK 
Vojaka sem prvič videl v 

Ptuju. Stal je na stražarskem 
mestu. Oblečen je bil v sivo 
zeleno uniformo. Na glavi je imel 
titovko s peterokrako zvezdo. Na 
nogah je imel čiste črne škornje. 
Najbolj všeč mi je bila puška, ki 
jo je nosil na rami. Na cevi se mu 
je svetil nož, ki ga uporabi v 
skrajni siH, če mu odpove puška. 
Očetu sem postavil sto vprašanj, 
a tisti dan nisem dobil odgovora 
na vse. Mnogo sem zvedel na 
obisku v vojašnicL Pravo vc^aško 
življenje pa bom spoznal, ko 
bom vojžJc. Želim biti dober 
vojak. 

- Božo Cvetko. 4. a 
OŠ Slovenjegoriške čete Juršinci 

NOVOLETNE ŽELJE 
Ob novem letu so si ljudje 

segali v roke in si zaželeli veliko 
uspeha in sreče. Tudi jaz imam 
svoje želje v Novem letu 1984. 
Želim si. da bi se v šoli pridno 
učil. da bi bil zdrav, srečen, da bi 
pod novoletno jelko našel maj'h-
no darilce. S pisanjem čestitk 
sem zaželel mnogim mojim 
znancem in sorodnikom vse 
najboljše v novem letu. Želje 
vseh nas so, da bi živeli v miru in 
si med seboj pomagali 

Joži Zupanič. 2. a 
OŠ Ivan Spolenjak 

Ptuj 

DEDEK PRIPOVEDUJE 

Med narodnoosvoboaimo bor-
bo so se borili naši ljudje, ki so 
imeli ime partizani Vodil jih je 
tovariš Tito Tudi HK̂  dedek je 
bil v partizanih. Med vojno je 
bilo težko. Niso imeli elektrike in 
takšnega prometa. Otroci so 
vedno bili v skrbeh pred sovraž-
nikom. Babica mi je pripovedo-
vala. kako je z najstarejšo hčerko 
morala hoditi spat v votlino, k i je 
bila skopana v zemljo blizu 
doma. Obleko in obutev so si 
spravili v kovčke, ki so jih odnesli 
v gozd in obesili na drevo. Bali so 
se. da jim ne bi požgali hiše in bi 
ostali brez vsega. E)^ka so ujeli 
Nemci v Gornjem Gradu. Neka-
ga dne so Nemci partizane posta-
vili ob zid. da bi jih ustrelili. Prvi 
je padel, drugi ne in tako do 
zadnjega. Tudi dedek bi bil na 
vrsti, da bi ga ustrelili. Naenkrat 
je prišlo povelje, da jih pustijo 
žive. Odpeljali so jih v Berlin. 
Babica ni vedela, kje je dedek. 

Mislila je. da je mnev. Cez 
dolgih šest mesecev je dobila 
pismo, v katerem de dedek 
sporočil, da so še vsi živi. Babici 
je bilo težko, ker je bila sama. 
Vendar je pričakala dedka in 
svobodo. 

O. da bi mi otroci živeli v miru 
in bi ne okusili sovražnikove 
roke. 

SKOK JOŽICA 
4. r. OŠ Leskovec pri Ptuju 

KDO PA SO, TI MLADI FAN-
TJE? 
Eanije mladL zali, 
zdai so v vojsko šiL 
da hi se naučili 
domovino braniti 

Leva, desna, en, dva, tri, 
že korakajo prav vsi. 

En bolj spreten je kot drugi, 
tretji streljati se uči. 
vendar dobri vojaki so prav vsL 

Mnoge spretnosti se naučijo, 
na morju, v zraku in na tleh, 
in ko vse znanje pridobijo, 
so ponos domovini in nas rseh! 

Simona Teodorovič, 7. .4 OŠ 
Boris Kidrič, Kidričevo 

PRED KONCEM 1. POLLETJA 

Kmalu bo konec I. polletja. V 
prvem razredu ne dobimo iz-
kazov. Učiti pa se moramo vse-
eno. Poznamo že velike in male 
tiskane črke, sedaj pa spozjiava-
mo male pisane. 

Saša Horvat l /b , 
Olga Meglič Ptuj 

JAZ—SMUČAR 

Smučati sem se naučil, ko sem 
bil star šest let. Učil sem se na 
hribčku pri babici. Smuči sem 
dobil od dedka Mraza. Sedaj že 
dobro smučam. V šoli hodim k 
smučarskemu krožku. 

Milan Leskovar, I /a , 
OŠ Olga Meglič. Ptuj 

ZIMA, ZIMA BELA 

Ko je zima. je vse belo. To je 
lepo. Sneg ostane tudi na .aniekL 
Ni pa lepo za ptice. One so lačne. 
V krmilnice jim nastav^amo 
hrano. 

Brigita Gorišek. l /b , 
OŠ Olga Meglič. Ptuj 

PRAZNOVANJE NOVEGA LETA 
Ko smo 30. decemt)ra 1983 prišli v šolo, smo šli najprej v našo 

učilnico, kjer smo zložili darila na klop. Ta darila smo namenili za 
medsebojno obdaritev po proslavi. Nato smo nekateri učenci odšli 
na kratko vajo za proslavo, nakar se je praiaiovanje že pričelo, saj so 
učenci vseh razredov že napolnili telovadnico. Proslava je bila ves čas 
vedra in razigrana, saj smo v program vključili točke razni zvrsti, kot so: 
spisi, skeči, vokalne in instrumentalne točke, predstavil se je tudi novi-
narski krožek z oddajo Pionirski šolski radio Pikapolonca v živo. Ta je 
požel mnogo smeha in odobravnja s svojim intervjujem, kratkimi 
domislicami, primernimi pesmimi, nastopil je tudi pionir-dimnikar 
(Ztiran — na vprašanje, kdaj najraje čisti dimnike, je odgovoril:»Ja. zdaj 
pozimi vendar! Ljudje imajo koline, pa me povabijo . . . ! • ) Člani krožka 
so za gledalce pripravili sladko presenečenje — koščke čokolade {ob 
zvokih oz. pe^u pesmi: Čokolada . . . ) in bonbone, nekaj mladih novi-
nark pa je medtem n arisalo posrečen plakat s starim in novim letom, pc^ 
geslom: Korakaj, korakaj le vedno naprej . . . Saj v novem letu bolje 
b o . . . ! 

Po končani proslavi je bila »na programu« malica in obdarovanje v 
razredih ter morda še kak oddelčni program. Tudi svojih učiteljev smo se 
spomnili na prelomu leta s skromnimi a Učnimi lastnoročno izdelanimi 
darilci in čestitkami. Kasneje se je večina učencev predmetoe stopnje 
preselila v telovadnico, kjer je bil na vrsti naš novoletni ples. 

Ta proslava je bila naj tol j vesela v preteklem letu, zato je tudi ne 
morem kritizirati, le p o h v ^ m jo lahko. 

Franci Letohja, 8. a 
OŠ Markovci 

V PRIČAKOVANJU ZIMSKIH POČITNIC 
Nestrpno čakamo zimskih počitnic. Pouk se konča čez teden dni. 

Želimo si snega, da bi se lahko smučali. Počitnice bom preživel doma. 
Tokrat se bom ukvaijal z izdelovanjem hiše iz vezane p l o ^ . Hranil bom 
živino in kuhal. Če te zapadel sneg, se ne bom mogel smučati zato. ker 
nimam vezi. Ob večerih želim brati knjigo Kapetan Bontekoe, ki se mi 
zdi zelo zanimiva. Gledal bom tudi televizijski program. Zadnji teden v 
počitnicah se bom učil za drugo polovico šolskega leta. Žehm si. da bi te 
počitnice bile srečne in lepe. Davorin Mendaš. 6. c 

OŠ Franc Belšak Gorišnica 
UPAM, DA BO SNEG ZAPADEL 

Postal sem zelo potrt, ko sem opazil, da snega ni več. Prav takrat ko 
se bližajo počitnice mora sneg skopneti. Bilo bi imenitno, če bi spet 
zapadel. Ne bi nam bilo dolgčas. Hodili bi še smučat, sankat, delali bi 
igluje, razne kipe in snežake iz snega. Bilo bi zares lepo. Samo kaj, ko pa 
je tako toplo vreme, to seveda kaže. da snega ne more biti. 

Upam, da bo sneg zapadel še pravi čas, če pa ne bo, zimske počitnice 
ne bodo prave. Otrod bodo zelo žalostni, ker ne bodo m o ^ uživati 
zimskega veselja. 

Branko Kolarič. 6. c. 
OŠ Franc Belšak, Gorišnica 

.NA SNEGU 
Zapadel^ sneg Na sosedovem 

hribu je bilo veselo. Sankali in 
smučali smo se. Naredih smo 
snežaka. Zvečer smo se vmih do-
mov k topli peči. ker smo bih \-si 
premraženi in mokri. Drugi dan 
smo se spet vrnili na sosedov hrib. 
Domov smo se vrnili pozno. 
Doma so nas čakale polne torbe 
nak)g. 

Milica Peršan. 
OŠ Vitomarci 

NAŠ RAZRED 
Hodim v 3. c razred. V našem 

razredu Je 29 učencev. Pridno sc 
učimo. Tovarišico pazljivo poslu-
šamo. Vsak dan več znamo. 

Vedno manj je učencev pri do-
polnilnem pouku. Skoraj bo ko-
nec prvega polletja, zato se vsi 
skupaj pripravljamo na izkaze. 

Tovarišica zaključuje ocene. 
Vsi smo veseli, da že toliko zna-
mo. 

Še bolj se bomo trudili za boljši 
uspeh. 

Mira Harambašič. 3/c. 
OŠ Tone Žnidarič, 

Ptuj 

MOJ DOMAČI KRAJ 

Stanujem v Brstju sedemin-
dvajset a. Naša hiša je velika in 
stoji na začetku vasi. V naši vasi 
stanuje mnogo stanovalcev. 
Imam tudi mnogo prijateljic. Ig-
ramo se na dvorišču. Zraven naše 
hiše teče potok Rogoznica. Doma 
imamo tudi psa Aroja. Je velik in 
je črne barve. Za njega imamo 
doma vehko zelenico, da se lahko 
nateka. Imamo tudi vrt, ki je 
m^Tien. Na njem imamo zimsko 
solato, motovileč in tako dalje. Na 
zelenico smo lani posadih tudi 
sadno drevje: jablane, hruške sli-
ve. marelice in češnje. Okrog hiše 
imamo živo mejo. Moj očka ima 
avtokleparsko obrt, Zato imamo 
na dvorišču mnogo polomljenih 
avtomobilov. 

V Ptuju mi je najbolj všeč 
ptujski grad. Ker daje Ptuju lep 
videz, posebno zvečer kadar je 
grad razsvetljen. 

Simona Tumšek. 3/c. 
OŠ Tone Žnidarič. 

NOVO LETO PRI NAS DOMA 

Novoletnih praznikov se vese-
lim. Takrat imam rojstni dan. 
Povabila sem sorodnike in sosede. 
Prišli so skoraj vsi. ki sem jih po-
vabila. le sestrične Klementine ni 
bilo. Prinesli so mi polno sladkarij 
in drugega. Otroci smo se igraU 
tatove, telefon in raznih otnžkih 
iger. V otroški sobi je bilo veselo in 
razigrano. Bila sem žalostna, koso 
gostje odhajali. 

Daija Majcenovič. 
OŠ Domava 

SMUČANJE 
V torek smo imeli športni dan. 

Nekateri učenci so se smučali, 
drugi pa sankali. Jaz sem se smu-
čala. 

Ob sedmi uri sem s Sandijem in 
Benotom odšla na Breg. Vsi 
sniučaiji smo se zbrali pred trgo-
vino. odkoder smo se napotili na 
smučišče. Najprej smo poteptali 
sneg. Med tem sta tovariša pri-
pravila vlečnico. Ko je bilo vse 
pripravljeno smo se začeh smu-
čati. 

Nekateri učenci se znajo dobro 
smučati. Čeprav nisem dobra 
smučarka uživam na snegu. Zato 

sf̂  mi arr na snegu prcbitfo mt-
Pik. 

Tudi pot dc«no% jc bila ZMU-
miva. Sla sem po bhžnjidL zraveoi 
jc$dso»odkn Sandi. Gazila sva pe 
snegu m p n ^ vsa nKAiadonio« 

G ^ sem preživela s d o fepo m 
se bom vio&rat spomnilaL 

S c r ^ SagfdnL 3/at 
OSMjD^peri 

SAML\NJE 
^utray sem vstala in se lakci 

začela vesehtt športnega dne. 2 e 
ko sem šla od dioma. sem se san-
kala. 

Sankaiji smo se zbrali v kA. Pd 
malid smoodšli na sankanje. Me«fi 
hojo so me tiščali škom^ zal«) me 
je bolda noga. Ko smo priSi wa 
hrib. meje bolela n o ^ in sm^ mi 
bil stepian. Toda hitm sano) ga 
s t e p ^ Začeli smo se .̂nmfcani 
Sam so imenitno Icicic. Vcsdb 
smo p a d ^ v s n ^ Vc^^iai somse 
zaleteli in s sanmi rinili drag v 
dnî gega. Smejali smo se in vm-
kalL Ko smo vlekli sani po po-
bogu navzgor smo bili vsi zas«̂ -
p i h ^ . Nenadoma me je za£dla 
b(4eti glava in odšla sem demimi. 
Š a sem po brvi in sem se bala. da 
ne bom iid9a prave po& Hodila 
sem počasi in glava me je neiiaia 
boleti Zalo sem sc še dicMna saot-
kala. TovaiiSica je nasJediip dan 
rdda. da smo sneg bcJj €Mra& ka-
kor se sankali. Na sankanj« je IšOb 
zEloicpo. 

Erika Žagar. 
OS M ^ p o k 

MOJPOKLIC 
Velžkî icrat razmi^^jam o svo-

jem potiicn. Ko takole razEBi^ 
Ijam. imam pred seboj dela lazsiii 
pokficev. Ugotav^am i^boKe 
dobre in slabe strani Ko ofiazK-
jem ^udi ob sivv^em delu, k ^ iišltn^ 
opazna, da ikekaten d e ! ^ z Kdi-
kun veseljem in zagnanost^ Sat-
krat ponmlim. da so irî raEi lOst? 
d d a kijih n^boQ vesd i 

Tudi jiK bi rada izixala calL 
pddic, U ga bom z vesd^ean nsc 
vestno oprav^ala. 2!di se mL če M 
pdstala uČitte^Ka. 1h 
zadovoljna. To delo sem v^^ulnk 
v šoli ko opazugem u ^ e ^ pet 
ddu. vidim, da ne bi o b s t ; ^ no-
ben p d ^ brez učitc^a. Utit«^ je 
prvi iSovdL. ki začne c i n ^ 
privajali k d d a in u č e i ^ On afii„ 
sv^dnigc, vzgaja, o b e m m pajevdiiL 
p r ^ t ^ oor^ in mladih ^udi S 
s v o ^ znanjem, ki ga preiu&s nai 
m l s ^ , koristi posameoiiko žm cdb 
dražil Vem pa tudi da je to defto) 
te^o. zahteva vdiko z n a i ^ šac 
truda. 

Prav zalo tudi jaz ždim. da M 
p o ^ a dobra <k^vka med a&-
i d ^ s tem bi tudi jaz 
pomagala dm^jim. 

Renata Soei. 4L r. 
OŠ Franc 

SKRB ZA PTIČKE 

V šoli so u£enci ]xi tdraači&eami 
pouku izddovali p t i ^ M&e: 
Postavili so jih na drevesa. Vsak 
dan jih obi^kuj^ vrab&i in 
ni^Ee. 4.a razr^ jih vsak dmo^ 
dan polni V 2. razredu saaa® sc 
učili da so p t i^ koristne im jih 
moramo pozimi hraniti Tudi jaz 
sem pra»la očka nag mi n a i ^ 
p t i ^ h£ioo. OMjubd je, da im jo 
bo naredil le. če bom skrbda. da 
bo pcrfna. Misiim. da bo ot^n&o 
izpoinfl. 

Nataša B r o d i ^ 3/11». 
OS Tone Žnidarič Pmal 
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Judo šport in Leščak 
športnik leta 

v oetek, 13. januarja zvečer, je bila v domu kulture Slovenska Bistrica 
slovesnost, na kateri so že tradkionalno proglasili Športnika leta in 
najuspeSnejSo ekipo za preteklo leto tokrat za leto 1983. Prav to leto je 
bilo za razvoj in tudi dosežene tekmovalne uspehe na Športnem področju 
za športnike bistriSke občine zdo bo bogato. Posebna komisija za izbor 
najboljšega Športnika ni imela teža nega dela, saj je bilo že v naprej ja-
sno, da so M najuspeSnejSi prav judoisti, ki že nekaj let beležijo v 
bistriški občini najboljše tekmovalne rezultate. 

Slovesnost v domu kulture je pritegnila veliko število športnikov in lju-
biteljev iz občinskega srediSča in iz širše okolice. Udeleženci so bili prav 
gotovo najboii veseli obiska najboljšega jugoslovanskega košarkarja vseh 
časov Iva Daneva in enega najusp^nejših jugoslovanskih kegljačev M»ra 
Steržaja. Med gosti pa sta bila tudi Srečko Katanac, član NK Olimpija in 
Mahumd KapidSč. 

Prireditev je potekala v okviru Zveze kulturnih organizacij in STKS 
občine Slovenska Bistrica, uvodni govor pa je imala predstavnica STKS 
Milkra Klokočovnik, ki je v svojem pregledu dela na športnem področju 
povdarila poroemboe uspehe, dosežene v preteklem letu in osvetlila neka-
tere pcHnanjkljivosti, kijih bo potrebno, seveea v okviru danih finančnih 
in kadrov^ih možnosti, odpraviti. Orisala je tudi nekaj osnovnih smernic 
dela STKS in zveza telesno kulturnih organizacij bistriške občine. Med 
njimi je na prvem mestu zagotovitev množičnosti pa tudi kvalitete v tek-
movalnem in vrhunskem športu. 

Proglasitev oajboljSih deset Športnikov občine Slovenska Bistrica je 
potekalo v znamenju juda, saj so za najboljšo športno ekipo leta 1983 
izbrali prav JK IMPOL, medtem ko je njen član Filip Leščak osvojil 
naslov ^x>nn(ka leta. Ta naslov si je priboril s pomembnimi zmagami v 
borbah na dcMnačih in tudi državnih, balkanskih evropskih in svetovnih 
judi centrft. 

Tudi nadednjih pet mest so osvojili člani JK Impol Franc Očko, Ladi-
slav PrepeK, Franc Arbajter, Franc Spes in Milan Mesarič. Med dobitni-
ki plaket pa so bili Se Karli Vkimar, član strelske družine IMPOL, Franc 
Knez, aan alpinističnega odseka PD IMPOL, Zdenko Ferk, član od-
bojkarskepi kluba Granit Slovenska Bistrica in Andrej Rojs, član 
nogometna kluba Osankarica iz Slovenske Bistrice. 

Poselma priznanja teksno kulturne organizacije za organiziranje in 
vodenje Športnih d^v»osti v občini Slovenska Bistrica pa so i^jeli Stan-
ko TopoKaik Judo, Mirko Cvahte koSarka, Ljubo Sabati atletika, Sflvo 
JemenSek atletika, vsi iz Sovenske Bistrice in Anton Korošec nogomet iz 
P o l j ^ . 

Srebrno EHoim&ovo značko je ob tej priložnosti {vejel Vinko Cmager iz 
Zg. Polskave, bronasto pa Ludvik Javorruk iz Slovenske Bistrice. 

LetoSojo svečanost ob podelitvi najvišjih priznanj za dosežke na 
področju Športa so popestrili s pogovori med najvidnejšimi slovenskimi in 
jugoslovanskimi Športniki kot so Ivo Danev, Miro Steržaj, Srečko Kata-
nec pa tii£ z domaSmi Športniki. Razgovor z zmagovalno ekipo in njego-
vim trenerjon JK IMP<M. je vodil novinar ČP Večer Zdeno Kodrič. 
Prijetno je bilo pashiSati tudi napovedovalko programa E^ico Gotfcc. 
Ob zvdkih domačega za t ev t^asbo i^ ansambla Spekter pa je prepeval 
Ivek Baranja. 

Viktor Horvat 

Bistriški strelci osvojili 
prva mesta 

v organizaciji ob&nske strelske zveze Slovenska Bistrica in TTKS Slo-
vensko Kstiico potekajo že več let vsakotetna tekmovanja v streljanju na 
glinaste goiobeL Tokrat je organizacijo tdtmovanja, ki jo vsako leto name-
nijo praznovanjem 8. januarja, praznika občine Slcnrenska Bistrica, pre-
vzela strelska dmSna Partizan Zgornja Polskava, ki se lahko ponaša z 
vzon«} urejenim strdBčem. 

Tradkionalno tekmovanje je bilo letos na sam dan občinskega prazni-
ka, 8. januarja na streiEShi na Zg. Polskavi. Tekmovanje je Se posebno za-
nimivo, saj je razddjeno v dva dda, pnn je medobčinskega značaja, drugi 
pa za drBdSnc iz domače občine. 

LetoSnjcga tekmovanja so se v prvem dehi udeležile ekipe občin Slo-
venska Bistrica, pobratene občine Svetozarevo iz SR Srbije in občine RuSe, 
ki prav tako kot bistriSka praznuje 8. januar kot svoj občinski praznik. V 

dehi tcfanovanja so bOi s 1337 osvojenimi krogi najuspeSnejŠ člani eki-
pe občine SkKcnska Bistrica pred ekipo občine Svetozarevo, ki je osvojila 
1334 in ekipo iz občine R i ^ s 1332 krogi. Razlike, ki so bile mimmalne, so 
pokazale vdiko izenačenost tekmovalcev, kar pa je srečanje naredilo Se za-
nimive^. 

Prav zara£ dobrih rezultatov iz prvega kroga tekmovanja, so obisko-
valci in tudS tekmovalci teSo pričakovali drugi del tekmovanja, to je sreča-
nje ekip strelskih družin občine Slovenska Bistrica. Največ uspeha so ob za-
ključku zabekSli Hard SD IMPOL Slovenska Bistrica s 1058 krogi, pred 
ekipami Partizan Zg. Polskava 1050 krogi, SD Jesen Prebukovje 908 kro-
gi, SD 21. deccmber Slovenska Bistrka 885 krogi in SD Leskovec 750 kro-
gi-

V streljanju na glinaste gotobe so se pomerile tudi ženske ekipe. Zma-
gala je ekipa domaSna Partizan Zg. Polskava pred ekipo IMPOLa, SD Je-
sen Prebukovje in ekipo Vzgojno varstvenega zavoda Oton Zupančič Slo-
vaiska Bistrica. 

Viktor Horvat 

Tretje kolo občinske lige 
v streljanju 

V petek, 13. januaij;. je Občinska 
strelska zveza Ptuj izvedla tretje koTo 
občinske lige v sUeljanju s serijsko 
zračno puško. Naj omenimo, da 
dusedaj najuspešnejši strelec Ludvik 
Pšajd dobil enakovrednega tekmeca v 
streljanju v tej disciplini V tem kolu le 
moral pnznati poraz od mnogo bolj-
^ga tekmeca Jožeta Perka Tako mo-
rajo tudi prvaki včasih priznati poraze 
in se spustiti za kakšno mesto nižje na 
zmagovalnem odru. 

Vrstni red ekip v tretjem kolu ob-
činske bge je bil sledeč: prva ekipa 
Agis-I z doseženimi 1050 kroei; slcdiio 
Draženci-1 s 1036 krogi in Mip s 1030 
krogi. Agis-ll 1030. TuiniSče-l 1014. 
ZcFe/Jilfar nui, Kidričevo-1 W,5 Jože 
Ucko 984, TurniSče-II 966, 
Draženci-TI 949, Gradnje 936, itd. Med 
posamezniki, je slavil Jože Perko. kije 
nastreljal dve desetki več kot Ludvik 
Pšajd in sta dosegla 273 krogov. Sle-
dijo: Zvonko Hajduk 268, Franc 
Muzek 267, Simon Simonič 264, itd. 

Vrsmi red ekip v skupnem seštevku 
vseh treh kol ie sledeč: Agis-I 3128, 
Draženci-13094, M JP 3061. Tumišče-I 
3055, Agis-ll 3045. Kidričevo-I 3030, 
Železničar 3001. Jože Lacko 2991 in 
triko naprej. 

Zadnje kolo republiške dopisne lige v streljanju 
v nedeljo, 15. L m. je bilo na programu zadn^, VI kdo 

dopisne republiške lige v sueljamu s >landardnim zmčmm 
orožjem na ^treliiču OSZ Ptuj Dovcžcni so bih naslednji 
rezultati: Franc l.a^ič ^16, Branko 2Lupaaič 493 in Domm 
Stujak 365 krogov, vsi Jože Lacko. Streljala je tudi cdma 
ženska predstavnica s pištolo in nasueljala 361 krogov. 

Ker je bilo to zadnje kok>, je skupni vrstni red posa-
meznih strelcev v disciplini zračna standardna pištola, vseh 
šesuh kol sledeč" Pr\'0 mesto je prepričljivo osvojil Martin 
Bedrač s 3308 krogi iz SD A^s, drugo mesto jc pnpadlo 
Slavku Ivanoviču s 3223 krogi, SD Jože Lacko; tretje mesto 
pa je Martinu Bedračus3115kix»gi, SDJože Lacko. Sledijo: 
Branko Zupanič 3061; Mik>š Lazič 2402; Branko Skn 1653; 

Domin Slojak 827, vm iz SD Jože Lacko. Zadnji pa je bil 
Stanko Pulko s 530 krogi iz SD Turnišče 

Albina Pšajd je v disciplini članic dosegla 1745 krogov in 
j€ članica SD Jože Lacko. 

Edini predstavnik mladincev iz občine Ptuj je zbral 1082 
krogov. Omenim naj, daje nastopil le v dveh kohh, zaradi 
tega, ker jc doma iz Ljutomera. 

Tako so Ptujski strelci končali dopisno republiško ligo v 
streljanju s standardnim zračnim orožjem dokaj usp^no. 
Sedaj jim prct>stane le, da počakajo kdaj jih b4x)o iz SS 
pokla-ali na finalni del lige. 

ZB 

Prvenstvo invalidov v streljanju 
v soboio, 14. januaija je bilo na strelivu OSZ v Ptuju 

izvedeno regijsko tekmovanje invalidov v streljanju s se-
njsko zračno puško. Izvedba tekmovanja je biU zaupana 
Invalidskemušportnemudruštvu Borccizftuja Spomočjo 
treh sodnikov OSZ Ptuj so tekmovanje uspeSno izvedli in 
največja nagrada jim je bila pohvala strelcev. 

Ker je bilo tekmovanje regijskega značaja, so se ga 
udeležila IŠD iz občin Maribor, Murska Solmta, Ormož. 
Ljutomer in Ptuj. Tekmovanje je potekalo v lepem in 
prisrčnem športnem vzdušju. Vrstni red ekip na koncu 
tekmovanja je bil sledeč: prvo mesto je osvojila ekipa ISD 
Ptuj z doseženimi 705 krogi, sledijo ISD Murska Sobota 

671; ISD Man bor 665, ISD borccbiO; ISD Ljutomer in ISD 
Ormiiž 402 kroga. 

Vrstni red posameznikov je bil sledeč: Mikožič—MB 
pred Cctlom iz Ptuja, ki sta nastreljala 178 krogov. Sledijo 
Majcenovič—Ptuj 177; Kiistevc Ptuj 176;Tumer—MS 175; 
in t^o naprej. 

Naj omenim, da strelci invalidi dosegi v tej disciplini 
razmeroma dobre rezultate, ki so težko dosegljivi tudi za 
strelce, ki jih ne motijo telesne hibe pri streljanju. Kajti 
invalidi streljajo s srcem in hočgo dokazati, da so v naši 
družbi enakovredni ljudje. 

ZB 

TELESNO KULTURNO ŽIVUENJE V OBČINI 
SLOVENSKA BISTRICA 

Osnovna dejavnost na področju 
telesne kulture se v občini Sloven-
ska Bistrica odvija v okviru Zveze 
telesno kulturnih organizacij in ob-
činske telesne kulturne skupn<»ti. 
Največ mladih je v telesnokultume 
dejavntKti vključena v Šolskih 
športnih društvih, medtem ko je 
občutiti premajhno vključevanje v 
te aktivnosti predšolskih otrok. Za 
njihovo vkljtjčevanje bo potrebno 
aktivirati tako športna druStva in 
tudi vzgojno varstvaii zavod. 

Dejavnosti šolskih športnih dru-
Stev potekajo po začrtanem progra-
mu aktivnosti. V občini je v ta dm-
Stva vključenih prek 2000 učencev 

obeh spolov. Med najuspešnejšimi 
prireditvami najmlajših velja v pre-
teklem letu omeniti športno olim-
piado, ki je bila na stadionu v Slo-
venski Bistrici. Za športno značko 
tekmuje sedaj že prek tisoč učen-
cev. V akcijo naučimo se plavati je 
bik) v letu 1983 vključenih prek 400 
otrok, tečaja smtičanja pa se je 
udeležilo prek 450 otrok. Med šol-
sko mladino je v zadnjem obdobju 
ponovno zaživela taborniška dejav-
nost, ki je imela prav v bistriški ob-
čini pred leti velike uspehe pri zdru-
ževanju mladih pa tudi nekoliko 
manj mladih. V lanskem letu je bDa 
organizirana tudi taborniška zveza 
Slovenska Bistrica. 

Zadnjih nekaj let je za občino za-
nimiva ugotovitev, da je močno za-

živela trimska dejavnost, to velja 
tako za kolesarstvo kot tidi hojo in 
teke. Pri tem pa velja p<nidariti, da 
množičnost v akc i j i z vsakim le-
tom raste. V športno rekreativna 
tekmovanja je bilo v občini Sloven-
ska Bistrica v letu 1983 vključenih 
kar 45 ekip, ki so uspešno sodelo-
vale v raznih občinskih pa tudi 
medobčinskih ligah. Poselmo u ^ -
Sne so bile panc^e: košarka, odboj-
ka, rokomet, nogomet, šah, keglja-
nje in streljanje z zračno pi^ko. 
Opaziti pa je bilo tudi uspešno delo 
v razvoju rekreativnega življenja 
prelHvalcev v posameznih krajev-
nih skupnostih, predvsem v soddo-

vanju s telesno vzgojnimi društvi. 
Pomembne rezuhate so pri rekrea-
tK-nem življenju krajanov dosegli v 
KS Poljčane, Laporje tu Zganja in 
Sp. Pokkava, medtem ko je telo-
vadnica v ob&mkem sredBču Slo-
venska Bistrica že tako zasedena s 
treningi ekipnih športov, da za re-
kreacijske dejavnosti skorajda ni 
več prostora v urniku. Ob tem velja 
pohvaliti delo v TVD Poljčane, 
kjer so v letu 1983 zabeležili po-
memben rezultat, saj so se v 
republiškem tekmovanju pod na-
slovom Iščemo najboljšo KS v 
športni rekreaciji, uvrstili na tretje 
mesto. 

Med društvi, ki v občini dosegajo 
na področju vključevanja mladih 
pa tudi starejših ljubiteljev rekrea-

cije je že vrsto kt na prvem mestu 
prav judo klub IMPOL Stovaiska 
Bistrica. RezukMi tega tkla so do-
kaz pravilne usmeritve. Člani JK 
IMPOL so prav v letu 1983 zabele-
žfli enega svojih največjih uspehov, 
saj so osvojili iiaslov eldpnega 
d ržavna prvjdca v judu. V svojih 
vrstah pa imajo tudi dva kandidata 
za ofimpijske igre in več državnih 
ter repi^liSkih i^vsdcov. 

M«1 dn^tva, ki vključujejo ve-
liko število rekreativcev, ob tem pa 
nič manj zavednih športnikov, jc 
tudi Planinsko društvo IMPOL iz 
Slovenske Bistrice in iwav *ako 
uspešno PD Poljčane. S^xxibudno 

pa je tudi spoznanje, da se je v pre-
teklem letu množičnost pojavila Se 
v tenisu, ženski rdcreadji, smuča-
nju in tudi aerotnki. Med mladimi 
vendar obetavnimi pa so tudi člani 
karate druStva iz Slovenske Bistri-
ce. 

Da prav množičnost rekreaciji la-
hko pomaga razvoju vrhunskega 
Športa, so dokazali tudi v ob^Sni 
Slovenski Bistrici, saj se je vzpored-
no z množičnostjo pričd razvijati 
vThunski šport, ki v posameznih 
panogah, med njimi predvsem v ju-
du, odbojki, košarki in planinstvu, 
sega prek republiških pa tudi držav-
nih meja. Za razvoj vrhunskega in 
tekmovalnega športa pa danes ni 
do ved j samo množičnost, temveč je 
potreben tudi prostor in denar. Te-
sna povezanost športa in delovnih 
kolektivov je pri uresničevanju ci-
ljev tekmovalnega in vrhunskega 
športa neizogibna. Med vzorne pri-
mere takšnega sodelovanja lahko 
uvrščamo judo in ddovno organi-

zadjo IMPOL ter odbojko in Kon-
struktor TOZD Granit in selekcijo 
odbojke, ki deluje pod imenom OK 
Granit. V občitii se je z obnovo 
osrednjega športnega objekta v 
Slovenski Bistrkri razvilo tudi zani-
manje mladih za atletiko, pričako-
vati pa je tu<fi hitrejS razvoj ':vali-
tetnega nogometa. 

S sredstvi STKS občine Sloven-
ska Bistrica so v preteklem letu so-
financirali ureditev tdovadnic v 
Poljčanah in Makolah, sodelovali 
pa so tudi [Ml ureditvi igrišč v La-
porju, Sk>vmski Bistrid, Poljča-
nah in Makolah. Pričakovati je, da 
bodo ta, čeprav veliko premajhna 

vlaganja, v odnosu na pcrtrebe po 
še hitrejšem razvoju rekreativnega 
in tekmovalne^ športa, spodbudi-
le te dejavnosti v občini k Se večjim 
aspehom. 

Zal stabilizadjska prizadevanja 
tudi temu področju ne bodo priza-
nesla, čeprav bi moral biti zdrav 
razvoj otroka in vsakega občana na 
prvem mestu v aktivnostih uspeš-
nejšega uresničevanja stabilizadj-
skih prizadevanj. Z ^ v človek ba 
veliko uspešnejši na delovnem me-
stu, pri učenju v šoH, manjši pa bo-
do tudi izostanki in izdatki za 
zdravje. 

Tudi v občini Skjvenska Bistrka 
se telesnokulturni ddavci dobro za-
vedajo, da bodo morali k zastav-
ljanju planov prihodnjega obdobja 
I»istopiti selektivno. Zal bo to Slo 
na račun zaviranja še hitrejšega 
razvoja množičnosti v športu in na-
predka v tekmovalnem in vrhtm-
skem športu. Besedilo in posnetka: 

Viktor Horvat 

Gasilstvo postaja vse privtačnejSe tutfi za vkljačevnje adadii dddet. Na 
poaietku mlade gaalke iz Šmartnega na Pc^ior^. 

teioTj^aica, vrtec in IgriSča so na Prag^rdien zibružetri na oirai 
raesto, kar je dobra osnova za uspešen razvoj najnUaji^ r rekreathce, 
^mrtn&e 'm tudi tdnaovaice. 

OBČNI ZBOR SD JURŠINCI 
Na letni skap&Sni strelske družine, ki je bila v 

petek, 13. januarja so člani organizacije obrav-
navali ddo ia dosežene uspehe na področju 
strdstva. Iz poročila predsednika SD je bilo 
ugotovki. da so b(E rezuhati za preteklo leto za-
dovoljivi. V razpravi o člani menili, da bo v 
bodoče treba več soddovanja in aktivnosti z 
ostalimi strukturaim v KS. Bolj kot doslq bi se 
morali v strdstvo vključevati mladi, člani LD, 
rezervni v o j ^ i stareSne pa tudi člani komiteja 
za SLO in DS. Pohvalno je bilo ugotovljeno so-
delovanje z osnovno Solo SkjvenskogoriSke čete 
Juršind, katere učend aktivno ddujejo v strd-
skem športu. 

V razpravi so tatovih, da je obrambna 
vzgoja vse bolj potrebna, potrebno pa je tudi 
obnavljanje in usposabljanje z orožjem, ki ga 
ima strdska organizadja v uporabi. Po razpravi 
so člani SD sprejeli več sklepov in predlogov za 
prihodnje aktivTiosti. 

Ena od pomembnih nalog je priprava zemlji-
šča za strehki poEgon, ki bi ga naj, po mnenju 
prisotnih in prostojnih organov občine Ptuj, 
gradfli skupno z LD JurSind. Sprejet je bil tudi 
sklep, da knajo Športni ribnik v Juršincih v 
opravljanju člani pododbora ribičev RD Ptuj. 

Nadalje so sprejeli sklep za spremembo naslova 
SD, ki bi se naj imenovala po Lackovi četi, ki se 
je bojevala do zadnjega na območju KS Juršin-
ci. Sprejeto je bilo tudi, da bi SD ob 30-letnici 
delovanja razvila svoj prapor prihodnjega leta 
aprila. 

Dan je bil tudi predlog za prostorsko rešitev 
za izvajanje športne dqavnosti s prizklkom k že 
obstoječi stavbi KS na zapadni strani. Predvide-
ni prizidek pa bi seveda povezoval sejni prostor 
v kktni etaži. Predisg bo druStvo posredovalo 
krajevni konferenci SZDL, ki naj čimprej pri-
čne z javno razpravo in skliče razširjeni posvet 
društev in DPO v KS. 

Občnega zbora sta se udeležila Franc Kolarič, 
predsednik obč. SZ Ptuj in Jože Perko, ki sta 
podelila značke dobrega in odličnega strelca ne-
katerim članom društva, ki so dosegli predpisa-
ne norme na raznih tekmovanjih. Dala sta več 
pobud in koristnih predkjgov za nadaljnje ddo 
na področju strdstva. 

Simon Toplak, predsednik skupščine KS Jur-
šinci, je seznanil člane organizacije s problemi 
in dejal, da jih je moč odpravljati'le z dobro 
voljo in s skupnimi cilji ter dobrimi medseboj-
nimi odnosi. Pri tem pa omenil, da bodo priza-

devanja pristojnih tekla v smeri pomoči SD, ki 
ima danes pomembno vlogo v KS za usposa-
bljanje delovnih ljudi in občanov za opravljanje 
nalog SLO in DS pri obrambi domovine. 

Imenovano je bik) novo vodstvo družine, ki jo 
bo vodil kot predsednik Ivan Furman iz Zagorc 
in njegova namestnica Ana Strucl iz Juršinc. 
Pokal dobrega strelca leta 1983 je SD JurSind 
podelila prizadevnemu in uspešnemu članu Iva-
nu Rebrecu iz Gibine KS Vitomard, ki je vso 
skrb posvetil strelstvu in dosegel izredno lepe 
rezultate na tem področju. 

Za družinsko ligo tekmovanje, ki so ga izvedli 
mladinci šole, je za prvo mesto prejd zlato me-
daljo Branko Zmauc iz Zagorc, srebrno meda-
ljo za drugo mesto Avgust Stebih iz SakuSaka 
in bronasto medaljo za tretjo mesto Branko 
Ciglarič iz Bodkovc. Vsem dobitnikom priznanj 
je čestital za dosežene uspehe na področju strd-
skega športa predsednik Obč. SZ Ptuj in izvo-
ljeni predsednik SD Juršinci. ki je pozval pri-
sotne, da strelski šport utrjujejo v duhu medse-
bojnega tovarištva in da z nastalo situacijo 
usmerijo vsa stabilizacijska prizadevanja, ki so 
povezana z razmerami v svetu. 

Franc S. 

SMUČARSKI SKOKI 
NA TURNIŠČU 

v soboto. 14. januarja je Šport-
no društvo TurniSče organiziralo in 
izvedlo prve smučarske skoke dose-
daj v KS TumiSče. Že nekaj dm so 
mladi pripravljali in gradili skakal-
nico, glede na zmožnosti pobočja, 
ki so ga imdi na razpolago. Skakal-
nico so zgradili in pripravili za 
tekmo ob rilmiku v parku ob ne-
kdanji kmetijski S< .̂ 

IzpeljaS so dve tekmi in dosežene 
točke so Stde kasneje v skupno 
uvrstitev. Res, da daljave niso bile 
vdike, ampak za takSne pogoje so 
bile tudi daljave, kot so doseženi 
Štirje n>etri, vdike. 

Rezultati prve tekme: Vili Koder-
man skupaj 8,5 m; Srečko Horvat 
8 m; Ivek Ro?Var Jp Draro Zi\nč 

8 m; Branko Zupanič 7 m; Stanko 
Bedrač 5,5 m; Ivan Krušič 5 m in 
Valči Segula 3 m. 

Rezultati druge tekme: Srečko 
Horvat, 7,5 m; ViM K oder man 
7,5 m; Ivek Rc^kar 7 m; Branko 
Zupanič 6,5 m; Drago Živič 6 m; 
Ivan Krušič 6 m m Stanko Bedrač 
5 m. 

Tekmovanie^ odlično vodil re-
ferent za šport pri društvu Martin 
Bedrač. Pomagala pa sta mu Rajko 
Zupanič in Oto Krušič, kot sodnika 
in urejevalca proge in doskoka. 
Tekmovanje se je odvijalo v son-
čnem vremenu, skoke pa si je ogle-
dalo 23 gledalcev. 

ZB 
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Vlailo Pisar med nastavljanjem «ezi V flelavnki je polno •muji, zato tudi dela 

DELA JE ŠE i N ŠE 
V delavnici Vlada Pisarja, ki ima v 

Krempljevi ulici 3 v Ptuju servis znanih pro-
izvajalcev smučarske opreme Elana in Alpine, 
je v teh dneh zelo živahno. Dela je vehko, saj 
dobra smuka zahteva tudi dobro vzdrževano in 
pripravljeno opremo, poškodovana tega na-
mreč ne omogoča. V delavnici vam tako 
montirajo vse vrste vezi, odpravijo poškodbe 
drsne ploskve, brusijo robnike, nastavijo 
okovje, smuči po potrebi impregnirajo in tudi 
mažejo. V večini primerov gre za Elanove 
smuči, saj je tem servis tudi namenjen. Sedaj 

»ma Vlado na voljo veliko več prostora kot v 
prejšnji delavnici v Gregorčičevem drevoredu. 
•Tako je bil ob na.šem obisku prostor za smuči 
p«)ln. <xl enmtavnih do smuči visoke kakovosti 
kol so Elan Prominence ali smuči s podpisom 
Ingemaija Stenmarka. Veliko smuči še ni bilo 
na snegu, so pa ludi takšne z letošnjimi po-
škodbami. ko na smučiščih ni dovolj snega. 
Danes je gotovo drugače, saj so pogoji za 
smuko veliko boljši. 

Smučaiji dobro vedo kaj pomeni ustrezna 
obutev, tako tudi Vlado, ki je sprejel tudi ser-

visiranje Alpininih smučarskih čevljev. Tako 
vam opravi raztegovanje, zamenjavo zaklopke, 
stremena in varovalke ter lepljenje tesnila. Z 
materialom še nima težav, saj sta ga oba pro-
izvajalca dobro oskrbela. Vedno več mladih pa 
tudi drsa. zaenkrat v Mariboru, zato vam 
opravi tudi brušenja drsalk. S cenani pa je 
tako. da so enake kot v vseh drugih Elanovih in 
Alpininih servi.sih. Delavnica v Krempljevi 
ulici je v ptmedeljek. sredo in petek odprta od 
16. ure dalje, v soboto pa od devete, saj ima 
Vlado popoldansko obrt. i. kotar 

Razpis občinskega prvenstva v odb(qki 
Zveza telesnokulturnih organizacij občine 

Ptuj in Telesnovzgojno društvo Partizan 
Kidričevo pripravljata odprto občinsko 
prvenstvo v odbojki. To je zanimivo, saj od-
bojka kot športna panoga pri nas ni tako 

razširjena. Organizatorja zato dajeta možnost 
vsem, ki bi se radi poskusili v lej panogi, da se 
prijavijo do 5. februarja pri Zvezi telesnokultur-
nih organizacij v športni dvorani Mladika. K 
sodelovanju vabijo ekipe osnovnih organizadj 

sindikata, osnovnih organizacij mladih, društev, 
krajevnih skupnosti, skratka vse, ki želijo 
nastopiti. Po prijavah bodo organizatorji 
pripravili razporede tekmovanja in vse 
prijavljene o tem obvestili. 1. k. 

PROGLASITEV NAJBOUŠIH BO 
10. FEBRUARJA 

Iz Zveze telesnokulturnih organizacij so nas 
obvestili, da bo proglasitev najboljših športnic, 
športnikov in ekip ptujske občine za leto 1983 v 
petek, 10. februarja. V torek bodo na seji 

komisije za tekmovalni šport dogovorili vse 
potrebno za to prireditev, ki je tradicionalna in si 
jo športniki, športnice in telesnokulturni delavci 
gotovo zaslužijo. i 

Kidričevo in Majšperk 
v soboto je bilo v športni dvorani Mladika 

občinsko prvenstvo v košarki za starejše pionirje 
in pionirke. Pri starejših pionirjih je zmagala 
ekipa osnovne šole Boris Kidrič iz Kidričevega, 
nastopilo pa je osem ekip. Med petimi ekipami 
pionirk pa so zmagale igralke iz osnovne šole 
Majšperk. j. fc. 

Uspešni mladi igralci Drave 
Kadeti NK Drava so po jesenskem delu 

pr\enstva v medobčinski ligi daleč najboljša 
ekipa. V sedmih srečanjih so dosegli sedem 
zmag z razliko v zadetkih 41:6 in drugouvrščeno 
Dravinjo prehiteli za tri točke. Zadetke je 
doseglo deset igralcev, najboljši strelec je To-
maž Emeršič, ki je dosegel 13 zadetkov, Sergg 
Rimele pa jih je dal devet. Ekipa je v bistvu 
kombinacija starejših pionirjev in kadetov. V 
kadru je bilo 19 igralcev, osem jih je redno 
nastopalo tudi v mladinski ekipi, vadili so tri-
krat na teden, na obisk pa je vplival izmenski 
pouk. Po končanem prvenstvu se bo tekmova-
nje nadaljevalo na republiški ravni. S pionirji 
dela Danilo Skok, kadete pa vodita trener 

Miran Zorčič in tehnični vodja Milivoj Cimer-
man. 

Mladinci NK Drava nastopajo v vzhodni 
skupini druge republiške mladinske lige in so po 
jesenskem delu v sredini lestvice. V enajstih tek-
mah so osvojili 12 točk z razliko v zadetkih 
17:25. V kadru, ki ga vodita Miran Zorčič in 
Milivoj Cimerman, je 20 igralcev, ki so vadili 
trikrat na teden, enako kot kadeti. Izrazita 
strelca ekipe sta Črnko in Drobnič. V tej tek-
movalni sezoni ždijo formirati ekipo, ki je zelo 
mlada, v nask^dnji pa se poskusiti v ligi čimbolj 
približati vrhu. Za sedaj ekipa še nima dovolj 
osnovnega znanja, manjka ji psihične stabilno-
sti, zlasti ob vodstvu nasprotnika, ker nekateri 

igralci to težko prenesejo, kar slabo vpliva na 
ekipo. To želijo v tem prvenstvu odpraviti. 
Drugače pa je ekipa zelo homogena z veliko 
pripravljenosti za delo tako na igrišču kot v 
klubu. Tako bodo s prostovoljnim delom in 
različnimi akcijami dobili nekaj zelo potrebnega 
denarja za nakup opreme in odigravanje 
močnejših prijateljskih tekem. Kot nam je 
povedal trener Miran Zorčič, je ekipa v ligi 
najmlajša in so zato z bero točk zadovoljni. S 
pripravami na spomladanski del sezone so že 
začeli. Ne glede na to pa v svoje vrste vabijo 
vse, ki bi radi redno vadili in v nogometu kaj 
dosegli oziroma napredovali. 

1. kotar 

— Kadeti NK Drava: prva vrsta od leve: Zmazek, Ivančič. T. EmaiSč, 
EmerSič, Alijevič, Podhostnik, Ivartnik. M. Krajnc, Lončarič in Mik-
rfn/go vrsta od leve: trener Zorčič, Cimarman, R. Krajnc. Mlinarič, 

^'nler, Pernat, Ramšak, Simenko, Rimele in tehnični vodja Milivoj 
^"nerman {Joto Tomi Ačko) 

Mladinci NK Drava. Prva vrsta od leve: Hentak, Zmazek, Pihler. Črnko, 
Mlinarič, T. Emeršič, Vidovič; druga vrsta od leve: teh. vodja Cimerman, 
M. Cimerman, Popošek, Mihelič, Ivančič, Ramšak, Serdinšek, Rimele in 
trener Zorčič (foto Tomi Ačko) 

1. kotar 

Zelo uspešna atletska sezona 1983 
^ v-iani m tekmovalci Atletskega kluba Ptuj so 
^Pravi5eno zadovoljni z rezultati pretekle sezo-
•'ovanĵ a'̂  ''•'a zelo uspešna in je presegla priča-

Na republiških prvenstvih so osvojili 31 me-
stih D srebrnih in 10 brona-
mno prvaki so: Pajenkova (višina, 
ProJ"^^^' ^^""kova (daljina v dvorani in na 
Vin i (višina, mnogoboj), Marija 
MirS .("^^raton), Oliver Sirec (deseteroboi), 
Prccl I (kros) in Koren (deseteroboj). Ce 
kov n L ® osvojene medalje republiških prva-
nilaH- 1 sledeče: pionirji 2, 

"nke m mladinci 3, članice in člani .5. 
rcpulJf.j! ^'.'etski klub je bil tudi baza za sestavo 
renre "" ^̂ ž̂avne reprezentance. Republiški 
bonia n so: Kristijan Kovač, BorLs Kra-
Paionl » Dimovbki, Stanko Zebec, Sonja 
Vind"r Šešerko, Oliver Sirec in Mirko 

^'idi na državnih prvenstvih so bili ptujski 

atleti uspešni. Posebno so se izkazali Pajenkova 
(četno mesto v skoku v višino pri članicah in 
mladinkah, peto mesto v finalu atletskega po-
kala Jugoslavije za članice), Sešerkova (četrto 
mesto v mnogoboju, sedmo v skoku v daljino), 
Marija Vindiš (četrto mesto na prvenstvu SFRJ 
v krosu in šesto v teku na 30()0 m) in Mirko 
Vindiš (drugo na prvenstvu SFRJ v krosu in še-
sto v finalu atletskega pokala Jugoslavije na 
1000 m). 

kcprezentanta Jugoslavije sta Sonja Pajenk, 
ki jc tekmovala za člansko reprezentanco na 
dvoboju Italija—Jugoslavija in Mirko Vindiš, v 
teku na 5000 m na Madžarskem. 

Klub je bil razen na tekmovalnem področju 
aktiven tudi na drugih telesnokulturnih podro-
čjih in priredit\ah, katere je organizacijsko vo-
dil petnajstčlanski prizadevni izvršni odbor, pod 
vodstvom zelo aktivnega predsednika in sekre-
tarja kluba. Uspešne so bile naslednje akcije: 
i/bira najboljšega športnika Ptuja za leto 1982, 

tek po ulicah Ptuja v počastitev krajevnega 
praznika, atletska prvenstva za pionirske in 
mladinske kategorije, izvedba krosov in medna-
rodnega atletskega mitinga z mednarodno ude-
ležbo. Vsa tekmovanja in priprave na tekmova-
nje je izvedel 38-članski sodniški zbor. Prav go-
tovo je treba omeniti tudi to, da je AK Ptuj 
eden redkih kolektivov, ki sam s prostovoljnim 
delom članov in tekmovalcev vzdržuje atletske 
naprave, da so na njih lahko treningi in tekmo-
vanja. 

Dobro delo in uspehi so plod dobro zastavlje-
nega dela. Nadaljnja strategija kluba bo ob-
držati takšen nivo uspehov (če bodo finančna 
sredstva), vsekakor pa razvijati zdrav duh med 
mladino, vzgajati jih v dobre mladince, delavce, 
samoupravljalce in koristne člane naše družbe. 

Mnogo dobrih rezultatov je v tem kratkem 
poročilu izpuščenih, celovitejšo sliko pa bo po-
dala skupščina AK Ptuj, ki bo v naskdnjem 
mesecu. L. C. 

V Dornavi želijo 
postaviti uradni evropski 

rekord 
Med /elo /animivimi lelesaokultumimi in športnimi 

prireditvami v letu 1983 je bil gotovo ku.šarkarski maraton v 
IX)rna\ i. ko so mladi z 62 urami in petimi minutami nepreki-
njenega igranja postavili najboljši rezultat v Evropi, ki pa na 
žalost ni bil pr i /nan . saj so manjkale nekatere uradne službe, 
/lasti mednarodni st>dniki Kljub temu je rahlo razočaranje §e 
hol) spt>dbiidilo mlade in tako že lahko zapišemo, da bodo 
mladi naskok na evropski rekord ponovili to pomlad. Dolgo-
trajna in zahtevna prireditev, k i je lani ob sodelovanju vseh v 
krajev nih sktipnosti. lepo uspela, ni mogtJča brez dolgotrajnih 
priprav, organi/acijskih in tekmovalnih. Med organizacijskimi 
le pt>trehno zagotoviti denar , razsvetljavo, prenočišča z.a tek-
movalce in sodnike, seveda pa se morajo dobro pripraviti tudi 
igralci, saj skoraj tri dni igranja ni kar tako. Domavčani so s 
pripravami na prireditev, ki jo b(xlo z.ačeli 26. aprila ob 15. uri, 
/e /ačeli, komisije svoje naloge že opravljajo. 

.Maraton so lani začeli 20. maja točno ob 15. uri s sk<Aoiii za 
pr\o žogo (foto I. kotar) . . 

I. kotar 

TRETJE MESTO 
ANDREJA MURKA 

Na pozivnem turnirju naše republike v judu za SaiK, ki je 1»! v Mari-
boru — nastopili so borci težjih kategorij, je član judo kluba Drava Andrej 
Murko v kategoriji do 86 kilogramov dosegd delitev tretjega mesta z 
Ostrovšnikom iz Olimpije. L k. 

POLFINALNI ŠAHOVSKI 
TURNIR V RADENCIH 

Na enem izmed dveh polfinalnih tumu-jev v šahu na nastop na 
državnem prvenstvu, ki je v Radencih, je glavni sodnik znani šahovski in 
telesnokulturni delavec iz Ptuja Janko Bohak, pomočnik pa je Milan 
Kneževič. •Med nastopajočimi je tudi član SD MIP Janez B^le, ki je po 
osmih kolih delil prvo mesto z Marjanovičem in Bašagičem. 1. k. 

SMUČANJE 

Tekmovanje za najmlajše 
v soboto, 28. januarja bo na Potrčevem bregu za Panoramo ali na 

hribu pri Babusekovi grabi tekmovanje v slalomu za cicibane. Pričetek 
tekmovanja bo ob 11. uri. Tekmovalke in tekmovalci bodo razviSeni pK) 
starostnih skupinah: starejši cicibani (letnik 73, 74, 75) in mlajši cicibani 
letnik 76 in mlajši. 

Proga bo potekala na primernem terenu s 15 vratci, čas pa bo 
merjen z elektronskimi napravami. Najboljši bodo prejeli diplome prvi 
trije uvrščeni pa tudi praktične nagrade. 

Prijave sprejema organizator Smučarski klub Ptuj dve uri pred 
startom v ciljni ravnini ob vplafilu startnine 70 din. Ob progi bo delovala 
vlečnica 7A tekmovalce, po tekmovanju pa za vse smučanja željne otroke. 

anc 

OBČINSKO PRVENSTVO 
V STREUANJU 

v nedeljo, 22. januarja je OSZ Ptuj organizirala občinsko prvenstvo 
v streljanju s standardnim zračnim orožjem na'strdiSču OSZ. Prvenstva 
so sc lahko udeležili le tisti strelci in druŠne, ki gojijo to zvrst streljanja v 
svojih vrstah. 

Strela so nastĉ Mli v streljanju s pištolo in puško. 
P£tola-člani: Franc Bedrač (Agis) 548; Slavko IvanoviC 547; Martin 

Bedrač 524; Branko Zupanič (vsi SD Jože Lacko) itd. Mbdind: Mil(^ 
Lazič 508; Slavko Buiatovič 399; Rade Kastratovič 328. vsi SD Jože 
Lacko. 

Puška-člani: Viktor Malek 529; Branko Zupanič 497. oba SD Jože 
Lacko, itd. Mladinci: Raj Robnik 554 (Jože Lacko). 

Za nastop na republiškem prvenstvu, ki bo 4. fd)ruaija na 
gospodarskem razstavišču v Ljubljani, so dosegli norme čtani Franc in 
Martin Bedrač, Slavko Ivanovič in Viktor Maldi; pri mladincfli pa Rajko 
Robnik in Miloš Lazič. Na rq)ubliško prvenstvo bo potovala tudi Albina 
Pšajd. ZB 

KONČANO III. KOLO 
OBČINSKE LIGE 
V STRELJANJU 

V pcick, 20. t. m. so strelci, ki streljajo s serijskim zračnim orožjem 
odstreljali že tretje kolo občinske lige v streljanju s serijsko zračno puško. 

Re/uhati tega kola so: Ekipno: Tumišče—I 1049. Agb—I 1044, 
Mip—1 1033, sledijo Agis—II 1029, Draženci—I 1018, Kidričeve I 1007, 
Zelc/ničar 1006, Kidričevo—II 983, Juršinci 960, Vitomarci 945. itd. Med 
posanie/niki so bili v tem kolu najboljši: Ludvik Pšajd, (Jože Lacko) 
274. Franc Četi (MIP) 272 in Stanko Bračič (Agis) 269 krogov. 

Vrstni red ekip v skupnem seštevku vseh treh kol je: Agis—I 4172, 
Turnišče—I 4104, MIP—1 4097, Agis—I! 4074, Kidričevo—I 4037. itd. 

ZB 
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GRADNJA FARME V DRAŽENCIH 

Dela napredujejo 
kljub zimi 

Kot smo že poročali, so pričeli 
novembra z. gradnjo nove farme 
prašičev v Dražencih — v nepo-
sredni bližini že obstoječe farme, 
(jre za montažni način gradnje 
in tako lahko že po dveh mesecih 
gradnje vidimo obrise novih 
objektov. Po pogodbi z izvajal-
cem gradbenih del mora biti 
farma dograjena letos jeseni, že 
prihodnje leto pa bo v njej stekla 
vzreja l(X)-kilogramskih praši-

čev. Polno zasedenost novih 
objektov načrtujejo v letu 1986. 
Letno bodo tako zredili dodatnih 
30 tisoč prašičev, kar bo pomem-
ben prispevek k boljši ptinudbi 
svinjskega mesa. Nova farma bo 
obsegala 4 sodobne objekte, 
predračunska vrednost gradnje 
skupaj z opremo pa znaša 660 
milijonov dinarjev. Sredstva pri-
spevajo poleg to/.d^ F-arma praši-
čev še mesna industrija KoSaki 

Maribor in sklad za intervencije 
v porabi h rane mesta Maribor . 
Poleg p o m e m b n i h količin mesa 

bo nova fa rma da la zaposlitev 50 
novim delavcem. 

JB 

Iz snega so že vidni obrisi nove farme 

Pionirji o svoji varnosti na poti v šolo 
oš HAJDINA 

Decembra lani so na osnovni šoli v Hajdini 
uspešno izvedli problemsko konferenco o 
prometni varnosti učencev te šole. Zbralo se je 
okoli 250 učencev od 5. do 8. razreda in nekaj 
njihovih učiteljev, imeli pa so si precej 
povedati. Ne bi bilo prav, če ob tem ne bi 
dodali, da je prav OS Hajdina ena najbolj 
aktivnih na področju prometne preventive in 
prometne varnosti otrok na poti v šolo in 
domov. 

Razveseljiva je ugotovitev, da je v tem 
šolskem letu opravilo izpite za pionirje 
prometnike kar 70 učencev. Ti redno skrbijo za 
varno prečkanje ceste na prehodih v bližini šole. 

Predsednica družine pionirjev prometnikov, 
Majda ErLč, učenka 8. razreda, je poročala o 
poteku podobne konference v Celju, kjer so 
razpravljali o prometni problematiki slovenskih 
pionirjev. Med ugotovitvami je navedla 
premalo upoštevanje pionirjev prometnikov s 
strani voznikov in tudi samih pionirjev. Se 
zmeraj je premalo pionirjev — kolesarjev, ki so 

že opravili kolesarski izpit, žal pa tudi vsi 
pionirji pešci ne nosijo redno kresničk. 

V tem šolskem letu so bili na hajdinski šoli 
opravljeni že trije pregledi koles pionirjev. Vsa 
brezhibna kolesa so prejela nalepko Varno 
kolo. Med hibami ali pomanjkljivostmi je bilo 
največ napak na svetlobnih telesih, precej koles 
pa je imelo tudi izrabljene plašče. 

Čeprav so v minulem šolskem letu vse učence 
opremili s kresničkami, opažajo, da predvsem 
učenci višjih razredov kresničk ne nosijo redno. 
Kot vzorni primer pa so pravgotovo učitelji, ki 
v tem šolskem letu nosijo redno tudi kresničke. 

Precej besed so pionirji namenili 
prizadevanjem za varni prihod šolarjev iz smeri 
Slovenje vasi, od koder jih dnevno hodi v šolo 
prek 70. Ravnatelj šole Jože Ekart je o tem 
problemu govoril še nekoliko širše. Izrazil je 

zadovoljstvo, da so v minulih letih uspeli 
zagotoviti brezplačne prevoze učencev do šole in 
nazaj domov, z avtobusi ki vozijo redno na tej 
progi. Postopek je vodila KS Hajdina, ki je 
financirala tudi izgradnjo postajališč pri šoli; s 
pomočjo izobraževalne skupnosti pa plačujejo 
tudi redne dnevne prispevke za plačilo voženj, 
tako da imajo učenci zares brezplačen prevoz. 
Zal obstajajo manjše težave, ker posamezni 
vozniki avtobusov ne ustavljajo redno na vseh 
dogovorjenih postajališčih. 

Ob koncu so opozorili še na neurejen prehod 
za pešce na cesti iz šole v naselje Zgornja 
Hajdina pri križanju s cesto Ptuj—Kidričevo. 

Pravgotovo so pionirji in učitelji, predvsem 
pa mentorica Marija Pulkova zadovoljni z 
ugotovitvami in sklepi te problemske kon-
ference. Žal pa se vsi zavedamo, da pri tem ne 
smemo ostati. Treba je vložiti maksimalne 
napore za čimvečjo varnost naših otrok na poti 
v šolo in domov. Za to pa smo dolžni skrbeti 
prav vsi — tudi vozniki! 

M. Ozmec 

VELIKO IN MALO 

Narava se zna še kako poigrati, pa naj nam bo prav ali ne. Tako smo 
zasledili tudi dve kokošji jajci, ki sta „prišli na svet" na isti dan. Zakaj je 
temu ,'ako si ne znamo pojasniti, pravtako tudi ne, kakšna bi bila med 
njima v trgovini ali na tržnici razlika v ceni. 

Fotozapis: 1. kotar 

v nedeljo za pokal Strmca 
Prizadevni člani TVD Partizan iz Leskovca so pripravili že vse 

potrebno za letos že sedmo tradicionalno prireditev, smučarske skoke in 
smuk na Strmcu pri Leskovcu. Prireditev bo v nedeljo, 29. januarja s 
pričetkom ob devetih. Vabijo vse, ki so že kdajkoli sodelovali na tem 
tekmovanju, da se prijaviljo pol ure pred pričetkom tekmovanja ob 
vznožju skakalnice. K sodelovanju vabijo tudi vse ostale, ki bi želeli tekmo-
vati. 

Pravgotovo bo tudi tokrat dovolj snega in Leskovčani se bodo 
potrudili, da bodo vsi obiskovalci preživeli prijetno zimsko športno 
nedeljo. Tudi letos bodo poskrbeli za malico in tople napitke zato je vabilo 
več kot mikavno! M. Ozmec 

KS MAJŠPERK 

Priprave na referendum 
V krajevni skupnosti Majšperk se pripravljajo na referendum za uve-

dbo krajevnega samoprispevka za naslednje petletno obdobje. Ustrezni 
organi v krajevni skupnosti so že pripravili osnutek referendumskega 
programa, ki ga bodo obravnavali na skupščini krajevne skupnosti, zatem 
pa izvedli javno razpravo po vaških zborih. Predvidevajo, da bi naj s 
samoprispevkom zbrali v naslednjih petih letih okrog 16 milijonov dinarjev 
in s tem denarjem sofinancirali uresničitev programa. Referendum bodo 
izvedli 11. marca. N. D. 

V društvo je vključenih že 1142 upokojencev 
v ptujskem društvu upokojencev trenutno 

beležijo 1142 članov iz mestnega in primestnega 
območja kar priča, da je za društveno delo kar 
precejšnje zanimanje. Njihov najmlajši član ima 
35, najstarej.ša članica pa 90 let. Društveno živ-
ljenje se kaže predvsem na področju klubske de-
javnosti, saj imajo svojo lastno točilnico, prire-

jajo pa tudi izlete in druga srečanja — kar vse 
popcstruje njihovo življenje. Ponosni pa so tudi 
na svoj pevski zborj ki jih redno zastopa na ob-
činskih revijah v Ptuju in na srečanju pevskih 
zborov slovenskih upokojencev. Pevski zbor so v 
zadnjem obdobju tudi ,,pomladili" s članicami 
društva tako, da že nekaj časa deluje pri društvu 

inc.šani pevski zbor z nekaj nad 25 člani in člani-
cami. 

i'tujski upokojenci pa se pridno poslužujejo 
tudi možnosti letovanja v novem domu upoko-
jencev v Izoli v katerem imajo skozi vse leto na 
voljo deset postelj, sam objekt pa je visoke B 
kategorije. mš 

v tednu od 17. do vključno 
24. januarja so miličniki postaje 
milice Ptuj in oddelkov posredo-
vali v šestih prometnih nesrečah 
in pn tem na srečo zabeležili le 
dve lažji telesni poškodbi. V treh 
primerih nesreč so storilci odpe-
ljali naprej — torej gre za tri 
piibcge s kraja nezgode. V večini 
primerov pa je prišlo do nezgode 
zaradi neprilagojene vožnje gle-
de na stanje cestišča. V minulem 
tednu je namreč večkrat snežilo, 
tako da so bile kljub nenehnemu 
pluženju posamezne ceste zasne-
žene. Ker je v torek ponovno 
pričelo močno snežiti velja po-

novno opozorilo voznikom. Vo-
zile skrajno previdno in če je le 
mogoče pustite raje avtomobile 
doma. 

TRIJE POBEGI! 
v potek. 20. januarja je prišlo 

do etveh prometnih nezgod s 
pobegom. V prvi nesreči je okoli 
20. ure ne/nan voznik zadel 
kolesarja .ložeta Kneza iz Ptuja, 
ki se je peljal po Dravskem 

ino„stu. Vo/nik je po trčenju 
odpeljal naprej in so ga izsledili. 

V drugi nesreči je ob 20.30 v 
Biidini na magistralni cesti ne-
znan .vo/nik osebnega avta /adel 
kolesarko Marijo .lunger iz Spuh-
Ijo. Kolesarka je ostala lažje 
poškodovana, vo/nik pa je odpe-
ljal in ga še niso izsledili. 

V ponedeljek. 23. januarja ob 
6.25 pa je ne/nan voznik /adel 
pešca Marjana Misloviča iz Bo-

rovce. ki Je hodil ob cestišču po 
naselju R(Uovei. qiv1 

SMRT V DIMU 
v nedeljo. 22. j a n u a r j a / j u l r a j 

so n<išli v s t anovanju pri Lovren-
cu na Dravskem polju mrtvo 
I lizaheto Tiirkoš. Po vseh znakih 
sodce je umrla / a r ad i /astr i ipi tve 
z ogljikovim monoks idom oz. 
zadušilNO v d imu. V soboto 
zvečer je f u r k o š e v a vključila ob 
postelji e lektr ično peč. v bližini 
pa je bil kartonski kovček. Zara-
di vročine je kovček /aeel tleti, v 
močnem dimu in plinu pa se je 
zadušila. -u 

UPRAVA ZA DRUŽBENE 
PRIHODKE OBČINE PTUJ POZIVA 

VSE OBČANE K PRAVOČASNI 
VLOŽITVI NAPOVEDI 

ZA ODMERO DAVKOV 
Napoved je treba vložiti do vključno 31.Januarja 1984 

Uprava za družbene prihodke je z javnim pozivom pozvala ob-
čane, da pravočasno vložijo napovedi za odmero davkov občanov. 
Javni pozivi so izobešeni na oglasnih deskah na krajevno običajen 
način v vseh krajevnih skupnostih. 

Posebej opozarjamo, da so zavezanci za davek od dohodka iz 
gospodarskih dejavnosti tudi tisti, ki opravljajo kakršnekoli storitve, 
pa zanje nimajo ustreznega obrtnega dovoljenja — to so tako ime-
novani ,,šušmarji". Ti občani so dolžni vložiti davčne napovedi o 
dohodkih, ki so jih dosegli v letu 1983. 

Zavezanci za davek od dohodka iz avtorskih pravic so prav tako 
dolžni vložiti napoved o dohodkih, ki so jih dosegli v letu 1983. 

Po zakonu o davkih občanov so dolžni zavezanci dohodek iz av-
torskih pravic (slikarska dela, kiparska dela, glasbena dela in 
podobno), ki ga dobijo od občanov, prijaviti ter obračunati in plačati 
davek v 15 dneh od dneva, ko prejmejo dohodek. Ker ti zavezanci v 
letu 1983 te dolžnosti niso opravili, imajo možnost, da to opravijo do 
31. januarja. 

Uprava za družbene prihodke posebej poziva občane, zavezance 
davka od premoženja, ki so lastniki stavb, delov stavb in stanovanj in 
imajo več kot tri družinske člane, ki so skupaj z zavezancem stalno 
prebivali v njihovih stanovanjskih prostorih v letu 1983 (pet ali več 
družinskih članov v enem stanovanju ali hiši), da to s posebno vlogo f 
javijo upravi za družbene prihodke najkasneje do 31. januarja. Tem |i 
zavezancem bo priznana posebna olajšava, vendar pod pogojem, da bo | 
vloga vložena v predpisanem roku. Za družinske člane se štejejo zako- j 
nec, otroci, posvojenci, starši lastnika in njegovega zakonca in tisti, ki 
jih je lastnik dolžan vzdrževati po zakonu. 

Napoved za odmero davkov je treba vložiti na predpisanem j 
obrazcu, ki ga dobijo zavezanci pri upravi za družbene prihodke občine, i 
Ptuj, Trg mladinskih brigad 1. Zavezanci dobijo tu tudi vse informacije | 
glede izpolnjevanja tiskovin. ' 

UPRAVA ZA DRUŽBENE PRIHODKE 
OBČINE PTUJ 

V Ptuju in Slovenski Bistrici 
bo zaobljuba mladih vojakov 
V okviru redne izmenjave mladih vojakov, ki prihajajo v JLA na 

odsluženje vojaškega roka, so prišli pred kratkim v vojašnici Dušana Kve-
dra-Tomaža v Ptuju in Pohorski bataljon v Slovenski Bistrici mladi vojaki, 
ki so že opravili osnovne obveznosti urjenja in bodo v soboto, 28. januarja 
dali svečano zaobljubo. Slovesnosti ob tem svečanem trenutku mladih 
vojakov bodo tako v Ptuju kot v Slovenski Bistrici ob 10. uri. 

Kulturni maraton v Cirkovcah 
Osnovna šola in prosvetno društvo Cirkovce prirejata 6. februarja 

kulturni maraton, ki bo v dvorani Doma krajariov. Sodelovalo bo okrog 
štirideset domačih godcev, plesalcev, pevcev in recitatorjev, ki bodo 
predstavili dela avtorjev iz krajevne skupnosti Cirkovce. Vstop bo prost, 
prireditev v počastitev slovenskega kulturnega praznika pa se bo pričela ob 
18. uri. 

Iz prosvetnega društva Cirkovce pa tudi sporočajo, da je upravni 
odbor že finančno ovrednotil letošnji program dela. Sedem sekcij, kolikor 
jih aktivno deluje v okviru društva, bo potrebovalo 300.000 dinarjev. Del 
denarja bodo dobili od občinske Zveze kulturnih organizacij in krajevne 
skupno,sti, del pa ga bodo zbrali sami z organizacijo zabavnih prireditev. 

N. D. 

RODILE SO: 
Jelka Berlak, Svetinci 20 — Ni-

no; Brigita Kacjan, Stogovci 33 — 
liies; Marija Rajh, Strezetina 17 — 
Jerneja; Marjeta Veselič, Dornava 
132 — Klavdijo; Frančiška Novak, 
Sp. Hajdina 80 — Žiga; Marija 
Nemec, Pobrežje 171 — deklico; 
Marta Ferenček, Godemarci 30, 
Ljutomer — Roberta; Frančiška 
Kokol, Mihalovci 15 — Jana; 
Marjana Forštnarič, Spuhlja 51 — 
Francija; Jelica Hergula, Podgorci 
11 — Tadeja; Mojca Kupčič, 
Drbctinci 5/a — Matejo; Silva Pe-
trič, Janežovski vrh 28 — Katjo; 
Marija Salihovič, Zabovci 33 — 
dečka; Mira Anželj, Hrvatski trg 
— dečka; Marija Bela, Strmec 2 — 
Karmeno; Irena Pišek, Lovrenc 
77/a — Natašo; Sonja Kajnih, 
Raičcva 8 — Roka; Silva Jakob, 
Aibcitcrjcva 1 — Niko;. 

POROKE: 

Vinko Plcj, Kidričevo, Kajuhova 
7 in Kristina Laura, Brstje 12/a; 

Srečko Arnuš, Pacinje 27 in Zden-
ka Čuš, Gabernik 31; Dušan 
Tominc, Breg 40 in Marta Plajn-
šek, Slape 15. 

UMRLI SO: 

Marija Vertačnik, Raičeva 7, roj. 
1899, umrla 15. jan. 1984; Marija 
Hentak, Pestike 9, roj. 1910 
umrla 16. jan. 1984; Franc Segula, 
Potrčeva 2, roj. 1900, umrl 16. 
jan. 1984; Vinko Kolaj, Godeninci 
27. roj. 1920, umrl 15. jan. 1984; 
Marija Končnik, Dom upokojen-
cev Ptuj, roj. 1894, umrla 20. jan. 
1984; Terezija Baša, Majšperk 32, 
roj. 1914, umrla 17. jan. 1984; 
Viktor Krajnc, Osterčeva 9, roj. 
1929, umrl 16. jan. 1984;. 

TEDNIK 
izdaja zavod za časopisno in 
radijsko dejavnost RADIO-TE-
DNIK 62250 Ptuj, Vošnjakova 5, 
poštni predal 99. Ureja uredniški 
kolegij, ki ga sestavljajo vsi novi-
narji zavoda, direktor in glavni 
urednik FRANC LAČEN, odgo-
vorni urednik FRANC FIDER-
ŠEK, tehnični urednik ŠTEFAN 
PUSNIK, novinarji: Jože Bračič, 
Nevenka Dobljekar, Majda Go-
znik, Ludvik Kotar, Martin Oz-
nnec in Marjan Sneberger. Ure-
dništvo in uprava Radio-Tednik, 
telefon (062) 771-261 in 771-226. 
Celotna naročnina znaša 550 di-
narjev, za tujino 1.125 dinarjev. 
Žiro račun SDK Ptuj 
52400-603-31023. Tiska ČGP Ve-
čer Maribor. Na podlagi zakona 
o obdavčevanju proizvodgv in 
storitev v prometu je TEDNIK 
uvrščen med proizvode, za kate-
re se ne plačuje temeljni davek 
od prometa proizvodov. 


